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 با قوت یافتن موضوع آزادسازی واردات خودرو به کشور

خودروهایخارجیکهبا۳۰۰تا۵۰۰میلیون
تومانمیتوانخرید

اگرنظامیارانهایاصلاحنمیشدچهاتفاقیمیافتاد؟
ورت اقتصادی بود حذف ارز ترجیحی یک ضر

یک کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه اگر تخصیــص ارز ترجیحی ادامه 
داشت، فساد و رانت ناشــی از آن هم ادامه پیدا می کرد، گفت که بهتر بود 
ارز دولتی به تدریج حذف می شــد و حالا هم برای تحقق اهداف این طرح 
باید سیاست های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی مشخصی در نظر گرفته 

شود.
حسین حقگو، با اینکه اصلاح نظام پرداخت یارانه ها و حذف ارز ترجیحی 
یک ضرورت اقتصادی بود، اظهار کرد: اگــر تخصیص ارز ترجیحی ادامه 

داشت، فساد و رانت ناشی از آن هم ادامه پیدا می کرد.
به گفته وی، مســئله مهم نحوه و زمان اجرای طرح اصلاح نظام یارانه ها 
اســت. در زمان اصلاحات هم نرخ ارز تقریبا تک نرخی شــد، اما اقدامات 
دیگری هم در کنار آن انجام شد. برای مثال روابط بین المللی با کشورهای 
اروپایی و غربی بهتر، فضای سیاســی با طراوت و اطمینــان به دولت بالا 
بود. همچنین در حوزه هــای مختلف اصلاحاتی انجام شــد. برای مثال 
در صنعت، عوارض مختلف تجمیع و مالیــات ۲۵ درصد تعیین، صندوق 
ذخیره ارزی تشــکیل و اصلاحاتی هم در حوزه تعرفه هــا اعمال و جلوی 

اعمال سلیقه در تجارت گرفته شد.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه تک نرخی شــدن ارز در سالهای 
۱۳۷۹ و ۱۳۸۰ با این روش تقریباً تورم یک تا دو درصدی برجاگذاشــت، 
تصریح کرد: این وضعیت ماحصل یک ســری سیاســت های اقتصادی، 
اجتماعی و سیاسی بود که نشان می دهد باید به همان تجربه برگردیم، اما 

بیشتر آن حلقه ها در حال حاضر مفقود است.
وی افزود: یعنی دولت در شــرایطی به دنبال تک نرخی کردن ارز اســت 
که شرایط سیاست خارجی مناســب نیست و در لیست سیاه اف ای تی اف 
هســتیم و در داخل هم ســرمایه اجتماعی پایین اســت. از طرف دیگر 
سیاســت های تعرفه ای نامشخص اســت؛ به طوری که یکی روز واردات 
خودرو آزاد می شــود و روز بعد واردات موبایل آیفــون ممنوع. در حوزه 
مالیات ها هم وضعیت مشــابه اســت و فعــالان اقتصادی نســبت این 
سیاســت هایی که عمدتا ضد تولید هســتند معترض اند، چراکه ســهم 
مالیات در بودجه دولت بیشــتر بود اما نهادهایی کــه باید مالیات بدهند 

همچنان مالیات پرداخت نمی کنند.
حقگو با بیان اینکه اصلاح نظام یارانه ها و تک نرخی کردن ارز بدون در نظر 
گرفتن سیاست های دیگر، نمی تواند تاثیر مثبتی در اقتصاد داشته باشد، 
گفت: از طرف دیگه اثرات تورمی ناشــی از حجم عظیم نقدینگی مانع از 

اجرای سیاست های ارزی درست می شود.
به گفته این کارشناس اقتصادی، راه حل این اســت که دولت یک برنامه 
یا سیاست منســجم ارائه کند که یکی از فاکتورهای آن تک نرخی شدن 
ارز باشــد، اما در کنار آن باید سیاســت خارجی و اف ای تی اف، سیاست 
های ضد تورمی، جبران کســری بودجــه و ناترازی نظــام بانکی در نظر 
گرفته شــود. همچنین باید بر طبقــات اجتماعی که تحــت تاثیر تورم 
ناشی از سیاســت های اقتصادی دوره گذار قرار می گیرند، تمرکز شود و 
نظام یارانه ای در جهت حمایت از این گروه ها شــکل داده شود؛ نه اینکه 
بدون هیچ منطقی یارانه های عظیم توزیع شود.وی با بیان اینکه در حال 
حاضر سیاست های منســجم وجود ندارد، تصریح کرد: برای مثال اینکه 
دولتمردان اشاره می کنند سازمان حمایت باید قیمت ها را کنترل کند، با 
آزادسازی قیمت ها متضاد است. به طور کلی دولت باید راهبرد اقتصادی 
خود را مشخص کند. برای مثال اگر قرار باشــد واحدهای خصوصی حق 
تعیین قیمت کالای خود را نداشته باشــند، فقط کسانی به عنوان بخش 
خصوصی وارد میدان می شــوند کــه بتوانند از رانت اســتفاده کنند. در 
شرایطی که دولت سیاست مشــخص اقتصادی نداشته باشد، دست زدن 

به هر یک از مولفه های اقتصاد کلان می تواند به ضد خود بدل شود.

ارز

وزیـراقتصاد:

وند صدور مجوزها نظارت می کنند بازرسان ویژه بر ر
قانون مجلس روی کاغـذ نمی ماند
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کارخانهسیمانونقشآندرمعماریایران
احســانایروانی  کارخانه ســیمان ایران با حداقل ۱۹ کالبد مجزا به 
واسطه تأسیسات زیرســاختی اش همچون رگ های یک پیکر تنومند به 
یکدیگر متصل بودند و کــوسِ تجددخواهی و تغییر گســترده فرهنگی 

اجتماعی و اقتصادی ایران را به صدا در آورده بودند.
فرآیند تولید سیمان، معادن، منابع انسانی، زیست کارخانه، ماشین آلات، 
مسکن، فروشگاه ها، مذهب، حمل و نقل، بازاریابی، انبار، طرح های توسعه 
مقطعی، بافت جمعیتی کارگران و مهاجران آن و مهندســان و کادر فنی و 
سرپرستی کارخانه، پزشکی و درمان کارگران، میراثِ پیچیده اجتماعی و 
فرهنگی منبعث از کارخانه، ثبت و ضبط وقایع و غیره وابســته به حداقل 
۳۰ دســتگاه عظیم الجثه موجــود در کارخانه و صدها و هــزاران قطعه و 
تجهیزات و ملحقات آن بوده و هست که مانند برگ هایی از دفتر خاطرات، 
یک دیگرگونی در ایران را رقم زده و می زند و از صدای هر یک از دستگاه ها 
و نحوه مدیریت و پایش عملکرد آن که توســط متخصصان اروپایی شکل 
گرفته بود، ندائی از رحلت برخی سنت های معماری ایرانی بلند بوده است.

اهمیت و بازخوانی این فرآیند تا جایی اســت که در دهه های اخیر رویکرد 
بهره برداری از محصــول این کارخانه و کارخانه های احداث شــده دیگر، 
عاملی برای تخریب و قلب اصالت معماری شــده و شخصیت و پیوستگی 

اولیه بهره مندی از این محصول را دگرگون می کند.
اوج هنــر ســیمان در ایجاد بناهــای عمومی کشــور همچنــان همان 
کارخانه های عظیــم، عمارت شــهربانی، بانک هــا و … دهه های ۲۰ و 
۳۰ شمســی اســت که بوی معماری ایرانــی می دهد و اوج هنــر آن در 
دیگر بناهای اختصاصــی دهه هــای ۴۰ و ۵۰ در کالبدهای مســکونی 
و در عرصه های جدید توســعه شهری همچون تئاتر شــهر، برج آزادی و 

خانه هایی با سبک نوین همچون وارطان و غیره مشاهده می شود.
مهاجرت های گسترده به شهرها با ســاخت کارخانه های مختلفِ نشأت 
گرفته از ســیمان، مانند کارخانه های ریســندگی و بافندگی، قندسازی، 
چیت سازی در شــهرهای بزرگ و یا تشکیل شــهرهای به واسطه ایجاد 
کارخانه ها همچون شــهر گنبد کاووس به گونه ای کــه حتی خمیرمایه 
فرهنگی اجتماعی و اقوام همزیســت در این شــهرها مرهون وجود این 
کارخانه ها و سیمان بوده اســت.صحیح یا غلط بودن این موضوع نیازمند 
ساعت ها بررسی، تحلیل و استنتاج و بهره بردن از علوم اجتماعی و انسانی 
است و همچنان نیازمند خوانشــی نو از برگ برگ خاطرات و رویدادهای 
منتج از سیمان در کشور اســت.آنچنان حضور و کارکرد سیمان در حیات 
و نظام کشــور ریشــه دوانده بوده که در دوره های مختلف با نفوذ احزابی 
همچون حزب توده در بدنه عملیاتی و کارکــردی کارخانه، قوت و ضعف 
بخشیدن در فعالیت کارخانه را بسته به وقایع اجتماعی سیاسی اقتصادی 
رقم می زدند و فرمان کارخانه را در بزنگاه های رویدادی کشــور به دست 
گرفته بودند و البته مــراودات فراملی برای توســعه و ادامه حیات جاری 
کارخانه نیز نمی بایست از اولویت تصمیم گیری و تعامل فراملی حکومت 
وقت خارج می شده است.سیمان در صنعت ســاختمان سازی پس از ۶۲ 
سال از ورود آن به ایران، با تصویب قانون نظام مهندسی کنترل ساختمان 
در سال ۱۳۷۴ رســمیت یافت. آن زمان همچنان اســتادکاران به سنت 
معماری ایرانی وفادار مانده بودند و به رغم زمان بر بودن اجرا و محدودیت 
در کار اعم از فرم مصالح و آداب این معماری در ســاخت بناهای مختلف از 

جمله کالبدهای مسکونی بهره می بردند.
در حوزه حفاظت از آثار ملی که نطفه قانونــی آن پیش از احداث کارخانه 
سیمان ایران و در سال ۱۳۰۹ شکل گرفته تا دهه های ۴۰ و ۵۰ تقریباً اثر 
چندانی از به کارگیری گســترده ســیمان وجود ندارد و همواره با دافعه 
اســتادکاران ســنتی روبرو بوده تا اینکه با ورود علوم طبقه بندی شــده 
همچون راه و ساختمان، معماری و … در قالب مشاغل و منزلت اجتماعی 
اقتصادی )مهندسان(، به کارگیری سیمان در این عرصه وارد حوزه عمل 

شده آن هم از نوع سعی و خطا و نمودار این بهره مندی شکل می گیرد.
تا آنجا که سیمان در استحکام بخشی سی و سه پل اصفهان در تقویت برج 
لاجیم مازندران در برج های خرقان در مرمــت بناهای عظیمی همچون 
عالی قاپو و غیره تجربه شــده است منتها به ســرعت با تجدیدنظر همان 
مهندســان، به کارگیری ســیمان در حوزه حفاظت و احیای اماکن و آثار 
تاریخی نکوهیده شــده و در دهه های هفتاد و هشــتاد شمسی به عنوان 
فعلی مکروه تلقی می شود شاید از همانجاست که شکاف عجیب و غریبی 
بین متخصصان روزآمد ساختمانی و کارشناسان حفاظت از آثار باستانی 
شکل می گیرد و این دو قشر فرســنگ ها از یکدیگر فاصله فکری و ماهوی 

می گیرند و دیگر ادراکی از یکدیگر ندارند.
با گذشت بیش از ۸۰ ســال از ورود ســیمان به عرصه تجددگرایی ایران 
همچنان کسی مدعی ساخت مسجد شیخ لطف الله آن هم به کمتر از ۱۸ 
سال نشده و همچنان کسی مدعی دوام سیمان به بیش از ۵۰ سال نیست 
و همچنان که گچ نیمکوب در پل عظیم گاومیشــان روی سیمره وحشی 
با بیــش از ۳۵ متر دهانــه خودنمایی می کند و گوی ســبقت در تکنیک 
ساخت و استحکام و دوام در برابر شرایط محیطی را از سیمان ربوده است؛ 

همچنان گنبد سلطانیه ویترین سنت معماری ما بوده و خواهد بود.
به کارگیری سیمان در ساخت کالبد خود این کارخانه نیز شرایط ویژه ای 
از ورود آســیب های بیرونی و درونی را ایجاد کرده که حفاظت از آن خود 
موضوع و چالش پیش روی حافظان میراث فرهنگی در شرایط کنونی این 
کارخانه است و حیات ده ها دســتگاه و صدها ابزار و تجهیزات ارزشمند در 

داستان فعالیت و عملکرد کارخانه را تهدید می کند.
جالب توجه اســت که بالغ بر ۱۵۰ ســاختمان در طول کمتر از دو دهه از 
محصول کارخانه سیمان ایران احداث می شــود که به لحاظ کارکردی و 
کاربری قریب به بیش از ۵۰ درصد آن بیشــتر در کشــور وجود نداشــته 
است، بناهایی همچون دادگستری، دانشگاه، بیمارستان با ابعاد امروزی، 
ایســتگاه های راه آهن و … از جمله این مصادیق اســت. بنابراین تحول 
سیاســی فرهنگی اجتماعی و به تبع همــه اینها تحــول اقتصادی قابل 
توجهی در کشور روی داده اســت. این موضوع در انطباق با شاخص های 
آثار نفیس ملی موجب می شــود به قطع مجموعــه کارخانه ایران )ری( و 
کلیه مستحدثات و ملحقات و اسناد و تجهیزات مستهلک و غیر مستهلک 
آن را در زمره نفایــس ملی تلقی کنیــم، آنچنان که حــذف آن از تاریخ 
کشور ابهامات و شــکاف های عظیمی در تحولات قرن گذشته ایجاد کرده 
چنانکه برهه محو شدن ســنت معماری ایران و علت و علل آن را از دست 
خواهیم داد.»تعریف و دامنه نفایس ملی؛ آن دســته از آثار، بناها و اماکن 
و محوطه هــای تاریخی- فرهنگی که در فهرســت آثار ملــی ایران ثبت 
شده یا می شــوند و به منظور رعایت مصالح و حراست از حق بهره برداری 
عمومی جامعه از آن هــا، در مالکیت دولت قرار گرفته یــا قرار می گیرند، 
جز »نفایس ملی« محسوب می شوند شامل مصادیق زیر است: نمونه های 
منحصربه فرد بیانگر تحول تاریخــی، اجتماعی، فرهنگی و هنری در دوره 
خاص تاریخی از تاریخ تمــدن ملی.«بنابراین امید اســت یکی از حداقل 
دســتاوردهای نگرش فرآینــدی به احیــا، بازخوانی و آسیب شناســی 
فرهنگی و اقتصادیِ استفاده از این عنصر در معماری ایران باشد. از این رو 
در مواجهه با چنین اثری با تأثیــر و حوزه نفوذی فراملــی، اولویت احیا، 
پرداختن و شناخت وجوه گوناگون ازجمله اندیشه ی خلق آن و رهگیری 
هریک تا تأثیر بر فرهنگ و اجتماع و اقتصاد و مبادرت نمودن به بازخوانی 

و بازشناسی و بازشناساندن دوباره آن با تعاریف امروزی خواهد بود.
نگارنده بر خوانــش تازه ای در این رابطه تاکیــد دارد آنچنان که نمی توان 
تلقی مثبــت یا منفی بــودن در زمینه ایجــاد این مجموعــه و در پی آن 
کارخانه های سیمان دورود، تهران و هفتم و … متصور شد و صرفاً به وزن 

دهی آنچه از دست داده ایم و آنچه به دست آورده ایم بپردازیم.
کارخانه سیمان ایران )ری( به عنوان اولین کارخانه سیمان کشور در سال 
۱۳۱۲ تأسیس شده و تا ســال ۱۳۶۴ به کار خود ادامه داده و با استهلاک 
تجهیزات آن از یک ســو و از ســوی دیگر عدم امکان رقابت تکنولوژیک با 

دیگر کارخانه های سیمان، تعطیل و به هیئت تصفیه سپرده شد.
این کارخانه در ۱۴ آذر ماه ســال ۱۳۹۷ با شماره ۳۲۷۲۳ در فهرست آثار 
ملی کشور ثبت شده و فروردین ماه ۱۳۹۸ طی تصویب نامه هیئت وزیران 
به عنوان اموال دولت در اختیار شــهرداری تهران قــرار گرفته تا با تدبیر و 
برنامه ریزی نســبت به مواریث منقول و غیرمنقول صرفاً در جهت مرمت، 
بازســازی و تبدیل آن به موزه صنعت ســیمان و مجموعه گردشگری با 

کاربری های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی اقدام کند.

یادداشت

معــاون هماهنگ کننــده ارتش گفــت: در عملیات 
بیت المقدس و فتح خرمشــهر مولفه های قدرت ملی 
کشورمان در جهان به اثبات رسید و دنیا متوجه قدرت 

ملی ایران شد.
 امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده 
ارتش جمهوری اســلامی ایران در مراسم شکرگزاری 
و تجدید میثــاق با آرمان های بنیانگــذار کبیر انقلاب 
اسلامی به مناسبت سالروز آزادســازی خرمشهر که 
با حضــور فرماندهان، مســئولان و کارکنان نیروهای 
مســلح در حرم امام خمینی)ره( برگزار شد، با تبریک 
و تسلیت شهادت ســردار صیاد خدایی گفت: دشمن 
تصور می کند با اقدامات تروریستی می تواند در مسیر 

حرکت ملت ایران خللــی وارد کند درحالی 
که ملت ایران بیدی نیســت که با این بادها 

بلرزد.
وی که به مناســبت ســالروز آزادســازی 
خرمشــهر ســخنرانی می کــرد در ادامه 
گفت: با افتخار اعلام می کنیم که ســربازان 
ولایت یکی از بزرگتریــن تدابیر امام راحل 

را به مرحلــه اجرا در آوردند و آن هــم اینکه فرمودند 
پشــتیبان ولایت فقیه باشــید تا به مملکت شــما 
آسیبی نرســد، و ما نیز در این مســیر پر افتخار ادامه 

راه می دهیم.
امیر ســیاری با بیان اینکه نقشه دشــمن در حماسه 

مقاومت خرمشــهر شکسته شد و نتوانستند 
به هدف نهایی خود برسند، خاطرنشان کرد: 
دشــمن زمانی که خرمشــهر را اشغال کرد 
در مدت ۱۹ ماه آنچنان ســنگر ســاخت و 
تجهیز کرد که هیچکس در دنیا باور نمیکرد 

خرمشهر را ایران بتواند پس بگیرد.
معاون هماهنــگ کننده ارتش بــا تاکید بر 
اینکه در عملیــات بیت المقدس حماســه ای آفریده 
شــد که تا ابد ایرانیان به آن افتخار خواهند کرد، اظهار 
داشــت: از ویژگی های بــارز عملیــات بیت المقدس 
وحدت فرماندهی، وسعت زیاد منطقه عملیات که ۱۰ 
برابر عملیات فتح المبین بود، عملیات عبور رودخانه و 

… بود و اولین نتیجه عملیات بیت المقدس، شکست 
واقعی دشمن بود، شکستی که حتی دنیا هم آن را باور 

نمی کرد.
وی گفت: دشــمن پس از این عملیــات کاملا در لاک 
دفاعی فرو رفت و دیگر نتوانست حرکت آفندی از خود 
نشــان دهد. در عملیات بیت المقدس و فتح خرمشهر 
مولفه های قدرت ملی کشــورمان در جهــان به اثبات 

رسید و دنیا متوجه قدرت ملی ایران شد.
امیر ســیاری در پایان خاطرنشان کرد: فتح خرمشهر، 
فتح خاک نیســت و فتح ارزش های اســلامی اســت 
چراکه ما ارزش های دینی و اســلامی برایمان اهمیت 

دارد و مهم است.

معاون سیاســی وزارت امورخارجه، شــب گذشته با 
حضور در منزل شهید حســن صیاد خدایی و دیدار با 
همســر، فرزندان و خانواده این شــهید، اظهار داشت: 
»شهادت، سعادتی اســت که فقط نصیب انسان هایی 
می شــود که از پیش از این که از جان خــود بگذرند، 
از همــه چیز خود گذشــته اند«. علی باقری با اشــاره 

به این که با هر قطره خون شــهید که بــر زمین ریخته 
می شود، بار مسؤلیت کارگزاران نظام افزایش می یابد، 
افزود: »ترور نه تنها موجب اخلال در مســیر پیشرفت 
انقلاب اســلامی نمی شــود، بلکه خون پاک شــهدا، 
حرکت انقلاب اسلامی در مسیر پیشرفت را شتاب می 
بخشد«.باقری با اشــاره به دوگانگی سیاست برخی از 

دولت های غربی در قبال پدیده تروریسم، تصریح کرد: 
»همان اندازه که تروریســم محکوم است، سکوت در 
برابر ترور هم محکوم است«.معاون سیاسی وزارت امور 
خارجه افزود: »ســکوت برخی دولت ها در برابر ترور، 
پاداش به تروریست ها است و تا زمانی که تروریست ها 
امیــد به دریافت پاداش داشــته باشــند، تروریســم 

ریشه کن نخواهد شد«.باقری با اشــاره به اراده راسخ 
ایران برای مقابله با تروریسم اظهار داشت: »این ترورها 
هیچ تأثیری بر سیاســت ایران در مبارزه همه جانبه با 
تروریســم در منطقه نداشــته و بدون تردید سیاست 
ثبات آفرین، امنیت ســاز و ضدتروریسم ایران قوی تر 

از گذشته ادامه خواهد یافت«.

ارتش

خارجه

محمدمهاجرانــی ســخنگوی وزارت 
امور خارجه گفــت: این امیــدواری وجود 
دارد که در میان  مدت بتوان به یکســری از 
ترتیبات منطقه ای دســت یافت تا مقابله با 
معضلات گرد و غبار درچارچوب همکاری و 

مشارکت کشورهای منطقه پیش رود.
ســعید خطیــب زاده، ســخنگوی وزارت 
امورخارجه با بزرگداشــت سالروز حماسه 
آزادســازی خرمشــهر و تبریک و تسلیت 
شهادت پاســدار ســرافراز شــهید صیاد 
خدایی به همرزمان شهید، سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی و آحاد مردم دشمن ستیز 
ایران و تاکید بر پیگیری مجــازات آمران و 
عاملان این جنایت تروریستی، به تعدادی 
از پرسش های مطرح شده از سوی رسانه ها 
در خصوص موضوعات سیاســت خارجی، 
به شــرح زیر پاسخ داد.ســخنگوی وزارت 
امور خارجه در پاســخ به ســوالی پیرامون 
اقدامــات وزارت امور خارجــه در خصوص 
دســتور رئیس جمهوری محترم مبنی بر 
حل بحران ریزگردها از طریق دیپلماسی و 
مجامع بین المللی و نیز تعامل با کشورهای 
همسایه، اظهار داشــت: در کمتر از دو ماه 
گذشته با وقوع و تشــدید بحران ریزگردها 
در کشــور، وزارت امور خارجــه همکاری 
با کشــورهای همســایه را به منظور بسط 
مشــارکت منطقه ای و نهایتــاً پیاده کردن 
ترتیبات منطقه ای برای مقابله با گرد و غبار 

در دستورکار خود قرار داده است.
وی افزود: ما این مسیر را با عراق شروع کرده ایم 

و در نظر داریم در گام بعدی ســوریه و تدریجاً 
سایر کشورهای منطقه را به تشریک مساعی 
در این ترتیبات منطقه ای ترغیب کنیم. در این 
چارچوب به طرف عراقی پیشنهاد شده است 
در قالب همکاریهای دوجانبــه برای کنترل 
کانون های غبار خیز، میزبان هیئت ایران باشد 
و یا اعزام هیات عراقی به کشــورمان را داشته 
باشــیم تا نقشــه راه همکاریهای دو کشور در 
زمینه موضوعات زیســت محیطی، از جمله 
مقابله با گرد و غبار مورد بحث دو کشــور قرار 
گیرد.خطیــب زاده در ادامــه تصریح کرد: 
در صحنه بیــن المللــی، وزارت امور خارجه 
از ســال های گذشــته، در مجمــع عمومی 
ســازمان ملــل، برنامه محیط زیســت ملل 
متحــد )UNEP(، ســازمان همکاری های 
اسلامی و سایر نهادهای بین المللی اقدام به 
طرح، تدوین و تصویــب قطعنامه هایی کرده 
که مشــخصاً بر مقابله با ریزگردها و ضرورت 
همکاری هــای منطقه ای به منظــور مقابله 
با معضلات زیســت محیطی، از جمله گرد و 
غبار، متمرکز هستند. لذا ادبیات بین المللی 
این موضوع با تلاش چندین ساله وزارت امور 
خارجه در ســازمان های بین المللی با اجماع 

شکل گرفته است.
وی تاکید کــرد: با ایجــاد همگرایی در بین 
کشــورهای منطقه، این امیــدواری وجود 
دارد کــه در میان مدت بتوان به یکســری از 
ترتیبات منطقه ای دســت یافت تا مقابله با 
معضلات گرد و غبــار در چارچوب همکاری 
و مشــارکت کشــورهای منطقه پیش برده 

شــود.خطیب زاده خاطر نشــان کــرد: در 
صحنه داخلــی نیــز وزارت امــور خارجه 
در جلســات ســتاد مقابله با گرد و غبار )به 
ریاست ســازمان حفاظت محیط زیست( و 
ســایر نهادهایی که در ارتباط با موضوع گرد 
و غبار هســتند، به صورت فعال مشــارکت 
می کند.سخنگوی دســتگاه دیپلماسی در 
پاسخ به ســوالی پیرامون حمله هوایی اخیر 
رژیم صهیونیســتی به مواضعی در ســوریه 
اظهار داشــت: متأســفانه بی تفاوتی جامعه 
جهانی در قبال تجاوزات مکرر رژیم اشغالگر 
قدس به جمهــوری عربی ســوریه و نقض 
آشــکار تمامی قوانین و مقررات بین المللی 
باعث جری تر شــدن و افسارگســیختگی 
سران این رژیم شده اســت.وی افزود: شکی 
نیســت که حمایت های آشــکار و پنهانی 
رژیم حاکم بر ایالات متحــده آمریکا، نقش 
مهمــی در افزایش جســارت و وقاحت های 
این رژیم اشــغالگر دارد، به طوری که نه تنها 

به اشغال بلندی های جولان ســوریه ادامه 
داده، بلکه به طــور مکرر زیرســاخت های 
دولت و ملت ســوریه را مورد حملات هوایی 
و موشــکی خود قــرار می دهد.خطیب زاده 
ادامه داد، بر اســاس اخبار واصله، در حمله 
اخیر رژیم صهیونیســتی، پارکینگ وسایل 
نقلیه عمومی در شــهرک زینبیه و نزدیکی 
حرم مطهر حضرت زینب )س( هدف حمله 
موشکی قرار گرفت که به موجب آن به جان 
و مال مردم خســاراتی وارد شــد.وی افزود: 
نیروی هوایی رژیم صهیونیستی در سال های 
اخیر و در طول بحران ســوریه، معمولاً نقش 
نیــروی هوایــی گروه های تروریســتی در 
سوریه را ایفا کرده است و هر زمانی که ارتش 
ســوریه و نیروهای متحد، شکســتی بر این 
گروه ها وارد می کنند، بلافاصله هواپیماهای 
رژیم صهیونیستی وارد عمل شده و حملات 

تجاوزکارانه ای را به عمل می آورند.
وی تاکیــد کــرد، جمهــوری اســلامی 
ایران ضمــن محکوم کردن ایــن اقدامات 
تجاوزکارانــه رژیم صهیونیســتی، بر لزوم 
پاســخ مناســب و قاطع به این تجاوزات، 
چه در میدان و چه در مجامــع بین المللی 
تأکید دارد.ســخنگوی وزارت امور خارجه 
در ادامــه به پرسشــی پیرامــون اظهارات 
سیاســی برخی از دولتمردان کانادایی در 
خصوص دیــدار تدارکاتــی تیم های ملی 
ایران و کانادا پاســخ داد و گفت: هماهنگی 
این دیدار مســتقلًا از سوی فدراسیون های 
فوتبال دو کشــور، در چارچوب دیدارهای 

معمول تدارکاتی فوتبال صــورت گرفته و 
فدراســیون فوتبال کانادا در این خصوص 
اعلام کرده که مصمم اســت بــا جلوگیری 
از هرگونه سوء اســتفاده سیاسی گروه های 
شناخته شــده ضد ایران، این رویداد صرفاً 
ورزشــی را میزبانی کند.خطیب زاده افزود: 
متاسفانه به نظر می رسد برخلاف ادعاهای 
نمایشــی، ورزشــی ترین امور هم بازیچه 
جهت گیری های حزبــی و جبهه بندی های 
سیاســی در داخــل کانادا شــده اســت. 
موضع گیریهــا و اظهــار نظرهــای منفی 
نخســت وزیر کانادا و برخی افــراد دیگر، 
حاکی از تفوق نگاه صرف سیاســی و حزبی 
بر همه وجوه حکمرانی در کانــادا بوده و به 
همین دلیــل رفتار مقامات این کشــور در 
علن بــه راحتی بازیچــه گروه های مخالف 
و ایران ستیز می شــود.وی تصریح کرد: از 
دولت و فدراســیون کانادا انتظــار می رود 
فارغ از جوســازی ها، در اســاس منشــور 
حرفه ای ورزش و اصول شناخته شده فیفا، 
برگزاری این دیدار تدارکاتی و دوســتانه را 
به دور از شــائبه ها و انگیزه های سیاســی و 
نیز شانتاژهای تبلیغاتی مخالفین تعاملات 
غیرسیاسی میان مردم کشــورها، تسهیل 
کند. فدراســیون فوتبال جمهوری اسلامی 
ایران به ما اطمینان داده است کلیه توافقات 
لازم را با فدراسیون فوتبال کانادا در همین 
چارچوب انجــام داده و در صــورت نقض 
توافقات، مســئولیت تمامــی عواقب آن بر 

دوش طرف کانادایی خواهد بود.

فتحخرمشهرمولفههایقدرتملیایرانرادرجهانثابتکرد

ترورهیچتأثیریبرسیاستایراندرمبارزهباتروریسمدرمنطقهندارد

خریدار رئیس جمهور با بیان اینکه عموم 
ایرانیان خارج از کشور دغدغه ایران را دارند، 
اظهار داشــت: ایرانیان در همــه جای دنیا 
سرمایه کشور هســتند و دولت جمهوری 
اســلامی ایران نســبت به آنان احســاس 

مسئولیت می کند.
 آیــت الله ســیدابراهیم رئیســی در ادامه 
برنامه های ســفر به عمان در جمع شماری 
از ایرانیان مقیم این کشور، با ابراز خرسندی 
از حضــور در ایــن جمع گفــت: معتقدیم 
همانگونه که باید از حقــوق ایرانیان داخل 
کشــور صیانت کنیم، باید حقوق ایرانیان 
خارج از کشــور را هم پاس بداریــم و از آنها 

حمایت کنیم.
رئیــس جمهور ضمــن تاکیــد بر حفظ 
ارتباط فرهنگی ایرانیان خارج از کشــور 
با داخل کشــور، افزود: هویت و فرهنگ 
ایرانیان با فرهنگ دینی آنان پیوند خورده 
است. در کشورهای همســایه نیز همین 
گونه اســت و باید برای حفظ این هویت 

تلاش کرد.
رئیســی با اشــاره به اینکه ایرانیان خارج 
از کشــور از جمله هموطنــان مقیم عمان 
همواره مسائل داخلی ایران را با حساسیت 
دنبال کرده اند، اظهار داشــت: زمینه برای 
ســرمایه گذاری امن با تضمین ســرمایه و 
سود در ایران فراهم است و بهترین کسانی 
که می توانند در ایران سرمایه گذاری کنند، 

ایرانیان خارج از کشور هستند.
رئیس جمهــور با بیان اینکه در نشســت با 
فعالان اقتصــادی عمانی  احســاس کردم 
انگیزه بالایی بــرای کار با ایرانیــان دارند، 

تصریح کرد: امــروز تولیدات ایرانی از جهت 
اســتانداردها، کاملًا می تواننــد با کالاهای 

نامدار دنیا رقابت کنند.
آیت الله رئیسی با تاکید بر تسهیل مراودات 
اقتصادی با ایران برای ایرانیان ساکن عمان 
و نیز فعالان اقتصادی عمانی، خاطرنشــان 
کــرد: امروز تصمیــم گرفته شــد که خانه 
تجــارت ایران هر چــه ســریع تر در عمان 
تاســیس شــود. راه اندازی ایــن مرکز به 
شناخت متقابل ظرفیت های ایران و عمان 

کمک می کند.
رئیــس جمهــور از ایرانیان مقیــم عمان 

خواست تا در تاسیس سریع تر خانه تجارت 
ایران در عمان مشــارکت داشــته باشند و 
گفت: مســأله دیگر، موضوع مدرسه است. 
تاسیس مدرسه ایرانیان در اینجا و آموزش 
فرزندان ما با فرهنگ و آموزش های ایرانی، 
با توجه به جمعیت ۱۰ هزار نفری ایرانیان، 
موضوعیت دارد و آقای ســفیر ایــن کار را 

دنبال می کند.
دکتر رئیسی در ادامه با اشاره به درخواست 
یکی از ســخنرانان این مراسم برای تسهیل 
صدور مجوز فعالیت های دانش بنیان تاکید 
کرد: دولت به طــور جــدی از راه اندازی و 

فعالیت واحدهــای دانش بنیــان حمایت 
می کنــد. همچنین از همــکاری در زمینه 
بانکداری اسلامی اســتقبال و از آن حمایت 

می کنیم.
رئیس جمهور گردشــگری ســلامت را از 
ظرفیت های مهم برای توسعه همکاری های 
ایران و عمان خوانــد و گفــت: در دیدار با 
ســلطان عمان درباره گردشگری سلامت 
گفت وگو کردیم که با استقبال ایشان مواجه 
شــد. مقامات عمانی معتقد بودند که امروز 
کاری که در ایران در زمینه ســلامت انجام 
می شود در ســطحی قابل قبول و هم طراز 

کشورهای اروپایی و غربی است.
رئیسی با تاکید بر لزوم تســریع در تکمیل 
بیمارســتان نیمه ســاخته ایران در عمان 
گفت: این بیمارســتان در اینجــا می تواند 
همکاری دو کشــور در حوزه گردشــگری 
ســلامت را تســهیل کنــد، کارهایی که 
خودشــان می توانند، در اینجا انجام دهند 
و کارهایی را که نمی توانند به داخل کشــور 

ارجاع دهند.
رئیس جمهور با تاکید بر لزوم فعال تر شدن 
هر چه بیشتر شورای ایرانیان خارج از کشور 
افزود: همه مســایل ایرانیان خارج از کشور 
از احوال شخصی، مســایل ازدواج و طلاق، 
مسائل تحصیلی و کاری و غیره باید از مسیر 
این شــورا دنبال تا خدماتی که شایســته 
هموطنان مان در خارج از کشــور اســت به 

آنها ارائه شود.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: عموم ایرانیان 
خارج از کشــور دغدغه ایران را دارند. باید 
همواره این ارتباط را حفظ کنیم چرا که این 
این ارتباط هم برای کشــور و هم برای آنها 

سرمایه است.
رئیس جمهــور در ابتدای ســخنان خود با 
اشــاره به فرارسیدن ســوم خرداد، سالروز 
آزادسازی خرمشــهر به روح بلند شهدای 
دفــاع مقــدس و به ویــژه عملیــات فتح 
خرمشهر درود فرســتاد و تصریح کرد: امام 
راحل فرمودند کــه خرمشــهر را خداوند 
متعال آزاد کرد و این فرمایش درســی برای 
همه اقدامات و حرکت های ما اســت که اگر 
کاری برای خدا باشد، حتماً خداوند متعال 

هدایت و یاری می کند.



وزیـر اقتصاد:

بازرسانویژهبرروندصدورمجوزهانظارتمیکنند

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      4 خرداد 1401    شماره 1055

جزئیاتتفکیکحسابهایتجاریوشخصی
یک کارشــناس مالیاتی ضمن بیــان جزئیات تفکیک حســاب های 
شــخصی و تجاری، گفت: از این به بعد اگر یک حساب بانکی در یکسال 
بیش از ۴۵ مورد تراکنش غیرمتعارف داشــته باشــد، مورد بررســی 

سازمان امور مالیاتی قرار می گیرد تا تکلیف مالیات آن مشخص شود. 
ســیاوش غیبی پور، درباره فرارهــای مالیاتی اظهار کرد: اســتفاده از 
کارتخوان توسط صاحبان مشاغل و اصناف الزامی است اما در مواردی 
دیده می شــود که برخی از این قشر، از کارتخوان اســتفاده نمی کنند 
و هزینه ارائــه خدمــات و کالاهای خــود را از طریق حســاب بانکی 
شخصی شان دریافت می کنند. برای پیشگیری از این موضوع، سازمان 
امور مالیاتی با همکاری بانک مرکزی در حال ابلاغ بخشــنامه ای است 
تا اگر حساب جاری فردی در طول یکســال بیش از ۴۵ مورد تراکنش 

یا بستانکاری غیرمتعارف داشته باشد، مشمول بررسی مالیاتی شود. 
این کارشــناس مالیاتی با بیان اینکه این اقدام از استفاده حساب های 
شــخصی برای فرار مالیاتی جلوگیری می کند، افزود: عــلاوه بر این، 
حساب های تجاری و شخصی قرار است تفکیک شوند که در این زمینه، 
به عنوان مثال بانک مرکزی یا ســازمان امور مالیاتی اعلام می کند که 
شما پنج حساب بانکی دارید و صاحب این حســاب باید اعلام کند که 
کدامیک از این حساب ها شــخصی یا تجاری )حسابی که به کارتخوان 

متصل است( است.

وی ادامه داد: پس از این تفکیک، اگر صاحبان این حســاب ها نسبت به 
تفکیک حســاب های خود اعلام نکنند هم در صورتی که یک حساب 
بانکی در یکســال بیش از ۴۵ مورد تراکنش غیرمتعارف داشته باشد، 
مورد بررسی ســازمان امور مالیاتی قرار می گیرد تا تکلیف مالیات آن 

مشخص شود. 
غیبی پور در ادامه گفت: از ســوی دیگر، ســازمان امور مالیاتی امکانی 
فراهم کرده اســت تا مردم بتوانند فرار مالیاتی را گــزارش دهند که با 

اجرای مجموعه این برنامه ها، میزان فرار مالیاتی بسیار کم می شود.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

بررسیوامودیعهمسکندرشورایپولواعتبار
وزیر راه و شهرسازی از بررسی وام ودیعه مسکن در جلسه شورای پول 

و اعتبار خبر داد.
 رستم قاسمی در حاشیه افتتاحیه نهمین نمایشگاه بین المللی حمل و 
نقل ریلی، صنایع، تجهیزات و خدمات وابسته در نمایشگاه بین المللی 
تهران درباره آخرین وضعیت وام ودیعه مسکن اظهار کرد: امروز جلسه 
شــورای پول و اعتبار برگزار می شود و مقرر شــده تا درباره وام ودیعه 
مســکن تصمیم گیری شود.وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر این که آیا 
مبلغ وام ودیعه مسکن همان ۱۰۰ میلیون تومانی است که پیش از این 
اعلام کرده بودید، افزود: هنوز مبلغ آن مشخص نیست اما میزان آن نیز 
در این جلســه بررسی می شــود.وی همچنین درباره حادثه ساختمام 

متروپل آبادان گفت: با مقصران این حادثه برخورد می شود.
قاســمی اضافه کرد: تیمی از وزارت راه و شهرسازی به آبادان می رود تا 
این حادثه را ارزیابی کند. قرار اســت علت اصلی فرو ریختن ساختمان 
متروپل آبادان بررســی شــود و به محض اینکه نتایج آن اعلام شد به 

مردم اطلاع رسانی می کنیم.

وی با بیان اینکه ایران از نظر ژئوپلتیکی موقعیت مناســبی در منطقه 
دارد، گفت: بــه همین دلیل به صــورت ویژه مورد توجه کشــورهای 
همسایه هستیم و در سفرهایی که داشــتند توافقاتی در حوزه حمل و 
نقل با ترکمنســتان، عراق، آذربایجان، ارمنستان و قزاقستان داشتیم. 
همچنین روز گذشته توافق خوبی با عمان در حوزه حمل و نقل دریایی 
و ترکیبی به امضا رســید تا آنها بتوانند با ایجاد مرکز لجستیک در ایران 
کالاهای خود را از طریق خطوط ریلی کشــورمان به حوزه قفقاز ارسال 
کنند.وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه اگر هر چه سریعتر توافق 
های خود را با کشــورهای همســایه ســاماندهی نکنیم از غافله عقب 
خواهیم ماند، گفت: در سفر روسیه با مقامات این کشور مذاکره کردیم 
تا با توجه به جنگ اوکراین روس ها بتوانند کالاهــای خود را از طریق 
ایران به آســیای میانه و هند بفرســتند، همچنین فردا معاون نخست 

وزیر روسیه به ایران می آید و جلسه ای با آنها خواهیم داشت.
قاسمی ادامه داد: ایران پتانسیل ترانزیت بیش از بیست میلیون تن در 
سال را دارد که به معنی درآمد بیش از ۲۰ میلیارد دلاری است و و برای 

تحقق آن برنامه ریزی مفصلی پیش رو داریم.
وی حوزه واگن و ریل را از مهمترین مشکلات برشمرد و گفت: در کشور 
توانمندی های بســیاری وجود دارد و تولید کننــدگان ایرانی توانایی 
ســاخت واگن را دارند و در این زمینه هیچ نیازی به واردات نداریم. چرا 
که شــرکت های داخلی می توانند در هر حجــم و میزانی که بخواهیم 
واگن تولید کنند و به آنها اعلام کردیم در سال جاری حجم تولید خود 

را بالا ببرند و قراردادهای جدیدی در این زمینه با آنها امضا خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی افزود: ۱۴ هزار کیلومتر ریل در کشور داریم که سه 
تا چهار هزار کیلومتر آن کریدور اصلی است و اگر راه آهن رشت آستارا 

را تکمیل کنیم کریدور شمال - جنوب تکمیل خواهد شد.
قاسمی اظهار کرد: بیش از ۱۰۰۰ دستگاه لکومتیو در کشور نیاز داریم 
که اگر امروز آن را داشتیم می توانســتیم با تکمیل واگن های مورد نیاز 
۲۰ میلیون تن بار از کشــور عبور دهیم و اگر این اتفــاق بیفتد نه تنها 
منابع درآمدی مناســبی برای کشــور دارد بلکه وقتی کشوری مرجع 
ترانزیت می شــود مزایای سیاسی و امنیتی بســیاری در پی آن ایجاد 

می شود.
وی گفت: قرار بود در طول برنامه ششم توســعه ۳۰ درصد بار کشور از 
طریق خطوط ریلی جابجا شود اما متاســفانه به یک سوم این عدد هم 
نرسیدیم و سرعت پایین قطارهای باری ما در این مسئله تاثیرگذار بوده 
است. همچنین باید در بخش مسافری کیفیت واگن ها افزایش یابد که 
در دستور کار ما قرار دارد و توســعه و رونق صنعت ریلی جزو نیازهای 
اصلی کشور ماست. چرا که در برخی از کشورها ۸۰ درصد حمل و نقل 

مسافری را از طریق راه آهن انجام می دهند.

بازار

 مدیر روابط عمومی بانک مرکــزی اعلام کرد: بانک ها 
با دســتور بانک مرکزی مکلف شــدند با قید تسریع، 
خدمت صدور چک موردی را به مشــتریان خود ارایه 

کنند.
 »مصطفی قمری وفا« در توییتی نوشت: امکان صدور 
چک موردی از طریق ســامانه صیاد از دی ماه ۱۴۰۰ 

فراهم و بانک ها موظف شدند چک موردی را به عنوان 
محصول جدید بانکــی طبق اصلاحیــه  قانون صدور 
چک و دســتورالعمل صدور چک موردی ابلاغی بانک 

مرکزی به مشتریان ارائه کنند.
وی افــزود: تاکنون برخــی بانک ها ایــن خدمت را به 
مشــتریان خود عرضه کرده اند  و مابقــی بانک ها نیز 

با دســتور بانک مرکزی مکلف شــدند با قید تسریع، 
خدمت اشاره شده را به مشتریان خود ارائه کنند.

مدیر روابط عمومی بانــک مرکزی تاکید کــرد: ابزار 
 چک موردی کارکرد محدودتری نسبت به چک عادی 
دارد و قابل انتقال به اشــخاص ثالث و ارائه جهت امور 
وثیقه گذاری نیســت و مختص اشــخاصی اســت که 

تمایل به دریافت دســته چک ندارند اما  ممکن است به 
صورت محدود و ندرتا مایل به پرداخت تعهدات خود از 

طریق چک باشند.
وی ادامه داد: قطعاً  بانک مرکزی با قدرت و با استفاده از 
ابزارهای نظارتی خود، اجــرای این موضوع قانونی را از 

بانک ها دنبال می کند.

چک

خریدار  وزیر امور اقتصاد و دارایی با بیان 
اینکه امیدوارم همدلی کــه میان مجلس و 
دولت وجود دارد، منجر به رفع یکی از موانع 
تولید شود،گفت: بنا نیست مصوبه مجلس 
روی کاغــذ بمانــد و کارآفرینــان همانند 
گذشــته در پیچ و خم پرآزار کسب مجوزها 

بمانند و جذابیت تولید از بین رود.  
 ســید احســان خاندوزی وزیر اقتصاد در 
نشست علنی مجلس شــورای اسلامی در 
روند بررســی دومین گزارش کمیســیون 
ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای 
اصل)۴۴( قانون اساســی در مورد ارزیابی 
عملکرد دســتگاه های اجرایــی در اجرای 
ماده)۷( قانون اجرای سیاســت های کلی 
اصل)۴۴( قانون اساســی در مجلس حضور 
یافت و با ارائــه گــزارش وزراتخانه متبوع 
خود گفــت: از تعامل و همکاری ســازنده 
مجلس شــورای اســلامی در تصمیمات و 
سیاســت های اقتصادی دولــت، تقدیر و 
تشکر ستاد اقتصادی دولت را ابلاغ می کنم 
به طور خاص مــا در وزارت اقتصاد، رویداد 
بررســی دو دهه کارنامه خصوصی ســازی 
را داشــتیم که با همکاری و تعامل پررنگ 

نمایندگان ملت به سرانجام رسید.
وزیر اقتصاد با اشاره به فرازی از بیانات رهبر 
انقلاب در مورد آسان ســازی مجوز کسب 
و کار گفــت: رهبر معظم انقــلاب در بهمن 
ماه سال گذشــته فرمودند که آسان سازی 
دریافت مجوزهای اشــتغال، ایجاد پنجره 
واحد بــرای اخذ مجوز کــه رهبری انقلاب 
فرمودند تا حدودی انجام شــده است لیکن 
آن آنطور که باید  و شــاید انجام نشــده من 
به مســئولین تاکید می کنم که این قضیه را 
جدی بگیرید در همین راستا در اسفند ماه 
سال گذشــته در مورد اجرای قانون مصوب 
مجلس و فعالیتی کــه همکارانم در وزارت 
امور اقتصادی و دارایی داشتند موفق شدیم 
که گام اول را با حضــور آقای رییس جمهور 
افتتــاح کنیم و گزارش ایــن گام اول را بعد 
از تعطیلات نوروز که خدمت شــما رسیده 

بودم به تفسیر عرض کردم.
خاندوزی بیــان کرد: اهــم تکالیف قانونی 
که ما در مجوزهای کســب و کار داشــتیم، 
۵ سرفصل مهم بود اول شــفافیت مجوزها 
یعنی دقیقــا بدانیم بــرای هــر مجوز در 
کشــور چه مدت زمان  به شکل دقیق و غیر 
سلیقه ای باید مطالبه شود. دوم الکترونیکی 
و غیر حضوری شدن فرآیند صدور مجوزها 
بود، سوم ثبت کردن مجوزها، اصل بر ثبت 
محور بودن مجوزهاســت، مجوزی که ثبت 
محور نباشــد باید مجــوز لازم را از هیات 
وزیران بگیرد. چهارم مساله استعلامات بود 
که بســیاری از مردم و فعالان اقتصادی در 
این زمینه تحت فشــار، اذیت و فرایندهای 

زمان بر و خسته کننده اداری قرار داشتند.
پنجــم اتصال دســتگاه ها بــه درگاه ملی 

مجوزها و صدور مجوز با شناسه یکتا بود.
خاندوزی بیان داشــت: در این راستا مردم 
می توانســتند با ورود به یــک پنجره واحد 
تمامی مجوزهایــی که امــکان صدور آن 
از دســتگاه های مختلف وجود دارد را اخذ 
کنند، به همین جهت ۱۷ فــاز برای درگاه 
صدور مجوز تعریف شــد تا مــردم بتوانند 

نسبت به اخذ مجوز خود اقدام کنند.

درگاهملیمجوزبهمرجعیبرایتولید
اطلاعات،دادهوشکایتوتخلف

تبدیلشدهاست
وزیر اقتصاد تصریح کــرد: امروز درگاه ملی 
مجوز به مرجعی برای تولید اطلاعات، داده 
و شــکایت و تخلف تبدیل شده است. به این 
ترتیب که ما براساس درخواست نمایندگان 
دریافتیم که کدام دســتگاه ها توانســتند 
مجوزها را در موعــد قانون صادر و کدام یک 
تاخیر داشــتند. همچنین در کدام استان، 
چه درخواســت هایی برای صــدور مجوز 
وجود داشــت، یا اینکه به تفکیک رشــته 
و جنســیت بیشــتر چه مجوزهایی مورد 
نیاز اســت.وی افزود: امروز قریب ۶۲ هزار 
درخواست مجوز طی ۵۵ روز در درگاه ملی 
مجوزها ثبت شده که فقط در حوزه مشاغل 
خانگی وزارت تعاون ۳۴ هزار درخواســت 

مجوز ثبت شده است.
وزیر اقتصاد اضافه کــرد: از تعداد ۳۴ هزار 
مجوزی که در حــوزه مشــاغل خانگی از 
وزارت تعاون درخواســت شــده، ۱۲ هزار 
مجوز صادر و تعــدادی همچنان در مرحله 
اخذ مدارک اســت و تعــدادی دیگر نیز در 

انتظــار صدور مجــوز قرار دارنــد. در حال 
حاضر مهلــت قانونی ۳ هــزار و ۵۰۰ مجوز 
گذشته، اما هنوز مجوز صادر نشده که باید 

طبق قانون زودتر تعیین تکلیف شود.
عضو کابینه سیزدهم بیان داشت: براساس 
آمــار درگاه ملــی مجوزهــا، ۱۰ درصد از 
مجوزهــای وزارت تعــاون، ۶ درصــد از 
مجوزهــای وزارت ورزش، ۲ درصــد از 
مجوزهای سازمان ملی استاندارد، ۲ درصد 
از مجوزهای ســازمان حفاظــت از محیط 
زیســت، ۳ درصــد از مجوزهای ســازمان 
نظام مهندســی و سایر دســتگاه ها هنوز 
صادر نشــده و این درگاه به مــا اجازه می 
دهد از تمامی دســتگاه ها مطالبه کنیم تا 

مجوزهای قانونی در موعد مقرر صادر شود.
وی تاکیــد کرد: از مجمــوع ۶۲ هزار مجوز 
درخواســتی طــی ۵۵ روز اول ۳ درصد از 
مجوزها توســط خود متقاضی ملغی شده 
اســت، ۲۰ درصد از مجوزهای درخواستی 
صادر شــده و از روی میز سیاستگذار کنار 
گذاشته شده اســت. اما نکته مهم این است 
که ۶۱ درصد از مجوزهای درخواســتی در 
انتظار تکمیل مدارک اســت و این نشــان 
می دهد که فرهنگ عمومی همراه داشتن 
مدارک در ادارات در فضــای مجازی وجود 
ندارد.خاندوزی اضافه کرد: از میان ۶۲ هزار 
مجوز درخواستی فقط ۱۳ درصد در انتظار 
تایید دســتگاه اجرایی قرار دارد و براساس 
بررســی ها حدود ۶ درصد از دستگاه ها نیز 

در این زمینه متخلف هستند.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی گفت: به 
لحاظ پیشــرفت مجوزهای صدور کســب 
و کار با همکاری خــوب وزارتخانه ها فقط 
در حوزه وزارت بهداشت و درمان، سازمان 

غذا و دارو، وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
و بانک مرکزی عقــب افتادگی جدی داریم 
و سایر دســتگاه ها تلاش مناســبی در این 
عرصه داشتند.خاندوزی در بخش دیگری 
از ســخنان خود گفــت: در رابطــه با فعال 
نبودن درگاه ملــی مجوزها بــرای صدور 
برخی مجوزها خود نمایندگان می توانند به 
عنوان یک کاربر وارد شوند و مشاهده کنند 
که تمامــی تکالیف قانونــی از حیث فنی و 

اجرایی فعال شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی بیان داشــت: 
در رابطه با بارگذاری برخــی مدارک برای 
صدور مجوزها نیز باید عنوان کرد نســبت 
به این امر کمی مشکل وجود دارد اما خارج 
از این قاعده درخواست می شود نمایندگان 
مجلس کمک کنند تا مطالبه مجوز کاغذی 
در نظام اخذ مجوز تبدیل به امر غیرقانونی و 

ضد ارزش شود.
وی افزود: همچنین باید یادآور شــد محلی 
برای ثبت شکایت در این درگاه  تعبیه شده 
اســت که اکنون چندین هزار ثبت شکایت 
صورت گرفته اســت و مجموعه بازرســی 
و هیأت مقررات زدایی در این راســتا اقدام 
می کنند؛ در این راســتا باید یادآور شد اگر 
فردی نامه و درخواســت کتبی برای مجوز 
بخواهد امری خلاف قانون است و این مهم 
از ۲۷ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ ممنوع شده 

است.
عضو کابینه دولت ســیزدهم اظهار کرد: در 
رابطه با دســتگاه ها و مراجعی که همکاری  
لازم را نداشــته اند، بخشــی در حــوزه 
دســتگاه های دولتی اســت که از مجلس 
می خواهیم در این خصوص همکاری کنند 
تا این نهادها هــر چه ســریعتر اقدام لازم 

را انجام دهند؛ در رابطه بــا نهادها و مراجع 
صدور مجوز مانند نظام روانشناسی، کانون 
وکلا که تشکلات صنفی هستند، شاهد عدم 
اتصال به درگاه مجوزهــا و اقدام برای حل و 
فصل این مهم هســتیم لذا اگر شکایتی در 
این خصوص برســد، امکان گزارش نظارتی 
هنوز وجود ندارد؛ متأســفانه سال ها شاهد 
وجود قوانین روی کاغذ بوده ایم که توســط 

افراد مورد توجه قرار نمی گرفتند.
خاندوزی بیان داشــت: امیــدوارم همدلی 
که میان مجلس و دولــت وجود دارد، منجر 
به رفع یکی از موانع تولید شــود، بنا نیست 
مصوبه مجلس روی کاغذ بماند، بنا نیســت 
کارآفرینان همانند گذشــته در پیچ و خم 
پرآزار کســب مجوزها بماننــد و جذابیت 

تولید از بین رود.  
وزیر امــور اقتصادی و دارایــی افزود: از ۶۲ 
هزار درخواســت مجوزی که تاکنون انجام 
گرفته ۲۰ درصد مجوزها صادر شــده، ۶۰ 
درصد در مرحله تکمیــل مدارک قرار دارد، 
۱۳ درصد از این درخواســت ها در مرحله 
تعیین قرار گرفته و ۶ درصــد نیز به عنوان 
تخلف دســتگاه های صادر کننده مجوز از 

زمانبندی و موعد مقرر باقی مانده است.

بازرسانویژهبرروندصدورمجوزها
نظارتمیکنند

وی اضافه کرد: ما امروز بازرسان ویژه ای در 
نظر گرفته ایم تا به گزارش دســتگاه الف و 
وزارتخانه ب اتکا نکنیم؛ این بازرســان ویژه 
به صورت نامحسوب به ســایت وزارت الف 
مراجعه کرده و درخواســت مجوزی را ثبت 
می کنند. مدارک را بارگــذاری می کنند و 
در نهایت گزارشی به وزارت اقتصاد ارائه می 
کنند مبنی بر اینکه آیا مجوز درخواســت 

شده در موعد مقرر صادر شده است یا خیر.
خاندوزی بــا بیان اینکه علاوه بر اســتفاده 
از ظرفیــت مردمی از پتانســیل بازرســی 
غیرمحســوس نیز در این زمینه اســتفاده 
می شــود، گفت: اگر بیان می شود در حوزه 
غذا و دارو، فرهنگ و ارشــاد، بانک مرکزی، 
عدم همکاری در قصه صدور مجوزها وجود 
دارد بخشی از این موضوع مربوط به گزارش 
بازرس هایی اســت که غیرمحسوس عمل 

می کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی تصریح کرد: 
امیدواریم همکاری نظارتی و ســه شــنبه 
های نظارتی مجلس کمک کننده باشــد تا 
۳ ماه بعد که گــزارش دیگری در این زمینه 
ارائه می شــود، خاتمه مجوزهای کاغذی و 
مجوزهای بیــرون درگاه ملی مجوز را اعلام 
کنیم که مانع کارآفرینان که در حال حاضر 
مجلس و دولت بــرای رفع آن اراده کرده اند 

حذف شود.

بانکهااستفادهازچکموردیرادردستورکارقراردهند

تکلیفجاماندگانوامبدونضامنچهشد؟
خریدار  وزارت اقتصاد در ســال گذشته 
بانک هــای دولتــی را مکلف کــرد که به 
متقاضیــان وام های خرد با اعتبارســنجی 
بدون دریافت ضامن، تســهیلات بدهند و 
در مرحله اول مشمولان آن، حقوق بگیران 
دولتی و خصوصی اعلام شــد که براساس 
آخرین آمــار، بیش از ۲۵۵ هــزار نفر بدون 
ضامن وام گرفتند اما در این بین، اینکه چه 
زمانی تمامی افراد جامعــه بتوانند از طریق 
اعتبارســنجی وام بدون ضامــن دریافت 

کنند، هنوز مشخص نیست.
 بانک های دولتی در ســال گذشــته مکلف 
شدند تا وام های خرد )تاسقف ۱۰۰ میلیون 
تومــان( را بدون دریافــت ضامن پرداخت 
کنند که این موضوع در راســتای دســتور 
رئیس جمهوری به بانک های دولتی مبنی 
بر تســهیل پرداخت وام هــای خرد صورت 

گرفت.
البته، این طــرح به این معنــی نبود که هر 
فردی می توانســت با مراجعه به بانک، وام 
بدون ضامن دریافت کند بلکه جامعه هدف 
طرح در مرحله اول، کارکنان، بازنشستگان 
و مســتمری بگیران بخش هــای عمومی، 
دولتی و خصوصی دریافــت کننده حقوق 

هستند.
ضوابط پرداخت تســهیلات به مشمولین 
طــرح اینگونه اســت که بــرای کارکنان و 
بازنشستگان دســتگاه های اجرایی دولتی، 

نهادهــای عمومــی غیــر دولتی و ســایر 
شــرکت های معتبــر بخــش خصوصی، 
)صرفاً از همان شعبه بانکی که حقوق خود 
را دریافت می کنند(، تا ســقف ۵۰ میلیون 
تومان، بدون ضامن با نامه کسر از حقوق و تا 
ســقف ۱۰۰ میلیون تومان، باز بدون نیاز به 
ارائه ضامن و با نامه کســر از حقوق به همراه 

اخذ چک یا سفته خواهد بود.
کارکنان سایر شرکت های بخش خصوصی 
از کارگاه هــا، شــرکت ها و بنگاه هــای 
اقتصــادی کوچک گرفته تا متوســط نیز، 
چنانچه نزد بانک دریافــت کننده حقوق 
خــود، )به تشــخیص بانــک( دارای رتبه 
اعتباری A و B باشــند، برای دریافت وام 
۵۰ میلیون تومانی نیاز بــه ضامن ندارند و 
با ارائه نامه کسر از حقوق، همراه اخذ سفته 
یا چک می توانند اقــدام کنند. همین افراد 
برای گرفتــن وام ۱۰۰ میلیــون تومانی 
علاوه بر موارد فوق، باید یک نفر ضامن نیز 

ارائه کنند.
 البته، براساس اعلام وزارت اقتصاد چنانچه 
رتبه اعتباری افراد مذکور، بنا بر تشــخیص 
بانک، برابر C ارزیابی شــود، چــه برای وام 
۵۰ و چه ۱۰۰ میلیونی، باید یک نفر ضامن 
معتبر و نیز ســفته یا چک، حسب مورد، به 

بانک ارائه کنند.
از ســوی دیگر، در این زمینه مقرر شــد که 
بانک مرکزی تا پایان سال گذشته نسبت به 

تدوین و ابلاغ بســته ای از تسهیلات خرد با 
تضامین ســهل تر و با رتبه اعتباری مناسب 
اقدام کند کــه طبق آخرین آمــار، بیش از  
۷۰۰۰ میلیــارد تومان تســهیلات بدون 
ضامن پرداخت شده و بیش از ۲۵۵ هزار نفر 

این تسهیلات را دریافت کرده اند.

خاندوزی:مشمولیتهمهمردمبرای
وامبدونضامنمصوبهجدیدمیخواهد

در ایــن بیــن، اینکه چــه زمانــی تمامی 
مشــتریان بانک ها مشــمول پرداخت وام 
بدون ضامن می شــوند، مورد ســوال است 
که توضیح وزیر اقتصاد به این ســوال ایسنا 
درباره آخرین تصمیمات برای امکان سایر 
گروه های مردمی از استفاده کردن وام های 
خرد بدون ضامن حاکی از آن است که برای 
اضافه کردن ســایر گروه ها نیــاز به مصوبه 

جدیدی است.
خاندوزی همچنین بیان کرد که در راستای 
پرداخــت وام بدون ضامن، تــلاش وزارت 
اقتصاد این است که قدم اول محکم برداشته 
شــود و پس از اجرای درســت مرحله اول، 
تمام مردم شــامل پرداخت وام خرد بدون 

ضامن شوند.

معاونخاندوزی:مردممیتوانندبا
ضمانتهایمتنوعیوامخردبگیرند

اما توضیح عباس حســینی، معــاون امور 
بانکی، بیمه و شرکت های دولتی خاندوزی 
به ایســنا نکته دیگری را در این زمینه اعلام 

می کند.
معاون وزیر اقتصاد درباره زمان مشمولیت 
تمامی افــراد جامعه در دریافــت وام بدون 
ضامن از طریق اعتبارســنجی، می گوید که 
طبق راهبردهای ابلاغــی وزارت اقتصاد و 
بخشــنامه بانک مرکزی، امــکان دریافت 
تسهیلات تا سقف دویســت میلیون تومان 
با تضامین مختلف فراهم شده است که این 

تضامین به شرح زیر است:
 اوراق تجــاری از قبیــل چک یا ســفته 

مشتری؛
 اوراق بدهی اعم از اوراق پذیرفته شده در 

بازار سرمایه و غیر آن؛
 سهام شرکت های پذیرفته شده در بورس 

ازجمله سهام عدالت؛

 واحدهای ســرمایه گذاری صندوق های 
سرمایه گذاری قابل معامله در بورس؛

 چک یا سفته توسط ضامن؛
 امــوال عینی بــا ارزش عرفــی از قبیل 

خودرو، مسکوکات یا مصنوعات طلا؛
 حساب یارانه اشخاص؛

 گواهی کســر از حقوق توسط مشتری یا 
ضامن؛

 ضمانت یک نفــر کاســب دارای پروانه 
کســب که در زمان اعطای تسهیلات دارای 

فعالیت اقتصادی دایر باشد؛
 در مناطق روســتایی ضمانــت یک نفر 
ســاکن روســتا که اهلیت و صلاحیت وی 
توسط شورای اسلامی روســتا مورد تأیید 
واقع گردد، ممهور به مهر شــورای اسلامی 

روستا؛
 ســیم کارت دائمــی ثبت شــده تحت 

مالکیت مشتری؛
این اظهارات در حالی اســت که براســاس 
طرح »وام بــدون ضامن«، باید شــرایطی 
فراهم می شد تا به جز حقوق بگیران دولتی 
و خصوصی ســایر مردم نیز با اعتبارسنجی 
و بدون اخذ ضامن، تسهیلات خرد دریافت 
کنند اما اینگونه که مسئولان وزارت اقتصاد 
می گویند، فعلا قرار نیســت باقی مردم وام 
بدون ضامن بگیرند و آن هــا برای دریافت 
وام های خرد بــا متنوع ســازی ضمانت به 

همراه اعتبارسنجی مواجه هستند.
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چرادرفروردین،خودروکمتولیدشد؟
در فروردین ماه ســال جاری خودروسازان طبق دســتور دولت، اقدام 
به تکمیل و تجاری ســازی محصولات ناقص انباشت شده در پارکینگ 

های خود کرده اند که همین مساله منجر به کاهش تولید شده است.
 بررسی آمار ارائه شده از سوی خودروســازان به بورس در فروردین ماه 
نشان می دهد که سه شــرکت ایران خودرو، ســایپا و پارس خودرو در 
مجموع ۴۳ هزار و ۴۷۷ دستگاه انواع محصول ســواری را تولید کرده 
اند که در مقایسه با تیراژ حدوداً ۶۳ هزار دستگاهی در فروردین ۱۴۰۰، 

تولید خودروسازان حدود ۳۱  درصد با کاهش همراه بوده است.
البته بر اساس تجارت سال های گذشته، کاهش تولید خودرو در فروردین 
ماه به عنوان ماه نخست ســال تقریباً طبیعی اســت اما افت ۳۱ درصدی 
بیشتر از پیش بینی ها بود و بر خلاف روال معمول در سالهای گذشته است.

بررسی دقیق تر نشان می دهد که در فروردین ماه سال جاری خودروسازان 
طبق دســتور دولت، اقدام به تکمیل و تجاری ســازی محصولات ناقص 
انباشــت شــده در پارکینگ های خود کرده اند؛ به گونه ای که بخشی از 
قطعات را که برای تولید جدید بود را جهــت تکمیل خودروهای ناقص، 
به کار گرفته اند.به عنوان نمونه گروه خودروســازی سایپا در این رابطه 
ضمن اشاره به اینکه میزان خودروهای ناقص در فروردین ماه سال جاری 
نسبت به سال گذشــته حدود ۴۷ درصد کاهش یافته، اعلام کرده است 
که »موجودی خودروهای ناقص گروه ســایپا که در پایان فروردین ماه 
سال گذشته حدود ۵۸ هزاردســتگاه بود با انجام تکمیل کاری، تا پایان 

فروردین ماه سال جاری به حدود ۳۱ هزار دستگاه رسید.«
گروه خوردوســازی ایران خودرو نیز اعلام کرد که از ابتدای فروردین 
تکمیل خودروهای ناقص را بــه صورت ویژه در دســتور کار قرار داده 

است.

نبضتولیددر۱۴۰۰؛دولتکاهشتولیدمواد
اولیهرادریابد

بررسی وضعیت تولید در سال ۱۴۰۰ نشــان می دهد که از ۳۹ کالای 
منتخب صنعتی و معدنی ۱۸ کالا روند منفی تولید طی کرده و ۲۱ کالا 
نیز افزایش تولید داشته اند.مروری بر آمارهای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از سال گذشته، نشان می دهد که از ۲۸ کالای صنعتی ۱۲ کالا 
و از ۱۱ کالای معدنی ۶ کالا نســبت به مدت مشابه پارسال روند نزولی 
را تجربه کرده و ۱۶ کالای صنعتــی و ۵ کالای معدنی نیز افزایش تولید 

داشته اند که می تواند روند امیدوارکننده ای تلقی شود.

بر این اساس تولید کامیون، کامیونت و کشنده، در صدر رشد تولیدات 
صنعتی و معدنی در ســال ۱۴۰۰ با ۱۰۱.۲ درصد رشد قرار گرفته و در 
ادامه نام صنایعــی همچون روغن نباتی با ۲۵.۳ درصــد، چرم با ۳۲.۱ 
درصد، شــمش آلومینیوم با ۲۵.۱ درصد، اتوبوس، مینی بوس و ون با 
۴۴.۲ درصد، دوده با ۱۶.۳ درصد، شیشــه بــا ۱۷.۳ درصد، کمباین با 
۳.۱ درصد، نخ فیلامنت پلی استر با ۱۱.۹ درصد و ظروف چینی با ۷.۹ 
درصد به چشم می خورد.هچنین تولید ماشین لباسشویی ۲۰ درصد، 
یخچال و فریزر ۸.۳ درصد، نئوپان ۱۱ درصــد، کاتد مس ۲.۸ درصد، 
روغن صنعتی و موتور ۳.۳ درصد، انــواع کاغذ ۵.۱ درصد، تراکتور ۲.۸ 
درصد، الیاف پلی اســتر ۴.۲ درصد، تلویزیون ۳.۶ درصد، پتروشیمی 

۲.۱ درصد و آلومینا ۰.۷ درصد افزایش یافته است.
اما در طرف دیگر ترازو، فولاد خام بــا ۲.۱ درصد، محصولات فولادی با 
۵ درصد، ظروف شیشه ای ۲.۳ درصد، چینی بهداشتی با ۱۶.۴ درصد، 
سیمان با ۹.۱ درصد، کنسانتره ذغال سنگ ۱۲.۸ درصد که مواد اولیه 
سایر صنایع محسوب می شــوند، قرار دارند که با کاهش تولید مواجه 
شــده اند.همچنین در بخش تولیدات صنعتی نیز الکتروموتور با ۱۸.۶ 
درصد، کولر آبی بــا ۱.۶ درصد، انواع پاپوش و کفــش با ۴.۴ درصد، نخ 
سیستم پنبه ای و ترکیبی الیاف مصنوعی با ۹.۶ درصد، الیاف اکریلیک 
با ۷۶ درصد، سموم دفع آفات نباتی با ۲۹.۱ درصد، فیبر با ۱۵.۲ درصد، 
کارتن با ۱.۹ درصد، لاســتیک خودرو با ۵.۶ درصد، پودر شــوینده با 
۱۹.۳ درصد، انواع ســواری ۴.۴ درصد و وانت بــا ۱.۵ درصد قرار دارند 
که کاهش تولید داشته اند.نکته قابل توجه آنکه در بین محصولاتی که 
کاهش تولید را تجربه کرده اند، نام مواد اولیه سایر صنایع بیشتر از سایر 
محصولات به چشم می خورد، آن هم در شرایطی اغلب تولیدکنندگان 
محصول نهایی از قیمت بالای مواد اولیه گلایه دارند؛ به عنوان نمونه در 
حوزه هایی همچون سیمان، فولاد، نخ، الیاف و فیبر که مواد اولیه صنایع 
دیگر محســوب می شــوند تولید کاهش یافته که همین امر می تواند 

توازن بازار و قیمت کالاها را بر هم بزند.

تولید

وزیر جهادکشــاورزی گفت:۲۰ هــزار میلیارد تومان 
تســهیلات با نرخ بهــره ۱۰، ۱۲ و ۱۵ درصــد در فاز 
اول برای حمایــت از تولیدکننــدگان در نظر گرفته 
شده است. سید جواد ســاداتی نژاد با بیان اینکه یکی 
از مسائل مهمی که پیگیر آن هســتیم تامین سرمایه 
در گردش دامــداران و مرغداران اســت، گفت: از روز 
گذشــته معاونت اقتصادی وزارت جهادکشاورزی در 
بانک کشاورزی مستقر شده و تا پایان طرح نیز حضور 
خواهند داشت و در حال حاضر بیش از ۲۰۰۰  متقاضی 

برای دریافت تسهیلات ثبت نام کرده اند.
وی ادامه داد: بانک کشــاورزی هم در شــعب منتخب 
خود به صورت ســه شــیفت فعالیت خواهند کرد تا با 

ســرعت بحث تامیــن ســرمایه در گردش 
تولیدکنندگان انجام شود.

وزیر جهادکشــاورزی اضافه کرد: بر اساس 
بخشــنامه  بانک مرکزی، مصوبه سران سه 
قوه و مجوز هیات دولت تصویب شده که این 
تسهیلات در سه بخش با بهره ۱۰، ۱۲ و ۱۵ 

درصد تخصیص داده شود.
به گفتــه وی ۲۰ هزار میلیــارد تومان بــرای فاز اول 
در نظر گرفته شــده است و در بخشــنامه ای که بانک 
مرکزی ابلاغ کرده تمام قواعدی که در مورد تسهیلات 
وجود داشته و محدودیت های دریافت تسهیلات اعم 
از بدهی های معوقه و چک برگشــتی برای دامداران و 

مرغداران معلق شده اســت تا کار با سرعت 
تمام انجام شود.

ســاداتی نژاد با بیان اینکه بــرای وثایق هم 
ســهولت کامل در نظر گرفته شده، گفت: بر 
روی ســامانه بازارگاه دامداران و مرغداران 
می تواننــد ۵۰ درصــد هزینه مربــوط به 
نهاده ها را از طریق تسهیلات دریافت کنند. 
۵۰ درصد مابقی هــم یا نقدی یا توافقی با فروشــنده 
خواهد بود. همچنین در ســامانه بــازارگاه نهاده های 
نیمایی نیز بارگذاری شــده و امــکان خرید نیز وجود 
دارد. ایــن فرآیند اســتمرار دارد و در کنار مرغداران و 
دامــداران هســتیم.وزیر جهادکشــاورزی در ادامه 

گفت:شــرکت پشــتیبانی امور دام روزانه ۱۰۰۰ تن 
خرید تضمینی در کشور انجام می دهد. خرید توافقی 
نیز از روز گذشته آغاز شده اســت. در مورد مرغ آرین 
با ۱۲ درصد بالای قیمت ایــن خرید صورت می گیرد. 
مرغداران برای جوجه ریزی هیچ نگرانی ای نداشــته 
باشند. کســانی که در دو هفته گذشــته جوجه ریزی 
کرده اند نگران خرید نباشــند، زیرا شرکت پشتیبانی 
امور دام قراردادی منعقــد و در زمان تحویل خریداری 
می کنــد.وی افــزود: در صورت مــازاد تولید شــیر، 
شــرکت های خصوصی لبنی خرید را انجام می دهند و 
سازمان تعاون روســتایی نیز برای خرید تجهیز شده 

است، بنابراین نگرانی ای از این بابت وجود ندارد.

وزیر

خریدار بررســی قیمتــی خودروها در 
بازه قیمتی کمتــر از ۲۰ هــزار دلار )بین 
۳۰۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان( نشان می دهد 
برندهــای مطرحی همچون نیســان، کیا، 
هیوندایی، رنــو، ام.جی، میتسوبیشــی و 
سوزوکی خودروهای مناسبی برای عرضه 
دارند که ورود آنها به کشور می تواند بخشی 

از التهابات آشفته بازار فعلی را التیام بخشد.
 با قــوت یافتن موضوع آزادســازی واردات 
خودرو به کشــور، هر چند هنــوز از نحوه و 
شــرایط واردات و خودروهایی که می توان 
وارد کرد اطلاع دقیقی در دست نیست و هر 
روز گمانه زنی های متنوعی در این خصوص 
انجام می شــود، امــا بررســی قیمت های 
جهانی خودروها در بازه کمتــر از ۲۰ هزار 
دلار گویــای آن اســت کــه خودروهای 
متنوعی حتی توســط شرکت ها و برندهای 
صاحب نام جهانی در ایــن محدوده قیمتی 
وجود دارد که بررســی آنها می تواند جالب 

توجه باشد.
۳۱ اردیبهشت ماه بازه زمانی اجرای مصوبه 
ســران قوا در ســال ۹۷ درباره ممنوعیت 
واردات خودرو بــه پایان رســید و به گفته 
مسوولان امر با منقضی شــدن این مصوبه 
شــرایط برای واردات خودرو تسهیل شده 
و دســت دولت برای واردات مدیریت شده 
باز می شود.در این زمینه آیین نامه واردات 
خودرو در حال تدوین بــوده و هنوز نهایی 
نشده اســت. آیین نامه ای که در آن شرایط 
و نحــوه واردات خــودرو، قیمت ها، حجم 
موتور، همچنین عوارض تعیین شده برای 

واردات مشخص خواهد شد.
هرچند مســوولان بر جلوگیــری از ورود 
خودروهای لوکــس و گران قیمت و مقابل 
واردات خودروهای اقتصادی نظر دارند که 
عموم جامعه بتوانند از آن بهره مند ســوند، 
هنوز اطــلاع دقیق از قیمــت خودروهایی 
که اجازه ورود خواهند یافت در دســترس 
نیســت، اما پیش بینــی می شــود عمده 
خودروها در بازه قیمتی هشــت تا ۲۰ هزار 
دلار )بین ۳۰۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان( وارد 
شــوند که در کلاس اکونومــی و اقتصادی 
و خودروهــای بــا قیمت متوســط و ارزان 

دسته بندی می شوند.

در این زمینه برندهــای مطرحی همچون 
نیسان، کیا، هیوندایی، ســوزوکی، رنو، ام. 
جی و میتسوبیشی خودروهای اتوماتیک، 
با حجم موتور و مصرف ســوخت پایین در 
اختیار دارند که بررســی آنها خالی از لطف 

نیست.
بررســی چند ســایت خودرویی در امارات 
به عنوان کشوری که در سال های گذشته به 
عنوان یکی از مبــادی اصلی ورود خودرو به 
کشورمان مطرح بود، خودروها و قیمت های 

جالب توجهی را ارائه می دهد.
در ادامــه به بررســی چنــد مــورد از این 

خودروها می پردازیم.
۱- ســوزوکی دزایر )Dzire( مدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیک بــا موتور ۱.۲ لیتــری و مصرف 
ســوخت ۶ لیتــر در هــر ۱۰۰ کیلومتــر 

پیمایش.
این خودرو با قیمت ۳۶ هزار و ۹۰۰ درهمی 
عرضه شده اســت که با احتساب هر درهم 
هشــت هــزار و ۴۰۰ تومان، حــدود ۳۱۰ 

میلیون تومان قیمت خواهد داشت.
۲- میتسوبیشــی اتریج )Attrage( مدل 
۲۰۲۲ اتوماتیک با حجم موتور ۱.۲ لیتری. 

این خودرو با قیمت ۳۶ هزار و ۹۰۰ درهمی 

عرضه شده اســت که با احتساب هر درهم 
هشــت هــزار و ۴۰۰ تومان، حــدود ۳۱۰ 

میلیون تومان قیمت خواهد داشت.
 )Mirage( میــراژ  میتسوبیشــی   -۳
اتوماتیک با پیشــرانه ۱.۲ لیتری و مصرف 
سوخت ۴.۸ لیتر بنزین در هر ۱۰۰ کیلومتر 

پیمایش.
این خودرو نیــز با قیمت ۳۶ هــزار و ۹۰۰ 
درهمی عرضه شده است که با احتساب هر 
درهم هشت هزار و ۴۰۰ تومان، حدود ۳۱۰ 

میلیون تومان قیمت خواهد داشت.
 ۲۰۲۲  )Symbol( ســیمبل  رنــو   -۴

اتوماتیک با پیشرانه ۱.۶ لیتری.
این محصول ۳۷ هــزار و ۳۰۰ درهم قیمت 

دارد که معادل ۳۱۳ میلیون تومان است.
۵- کیــا پــگاس )Pegas( مــدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیــک بــا حجــم موتــور ۱.۴ لیتری 
و مصــرف ســوخت ۶.۱ لیتــر در هر ۱۰۰ 

کیلومتر پیمایش.
این خودرو ۴۵ هزار درهــم قیمت گذاری 

شده که معادل ۳۷۸ میلیون تومان است. 
۶- هیوندایی گرنــد )Grand( مدل ۲۰۲۲ 

اتوماتیک با حجم موتور ۱.۲ لیتری.
ایــن خــودرو ۳۹ هــزار و ۹۹۹ درهــم 

ارزش گذاری شده که معادل ۳۳۶ میلیون 
تومان است.

۷- کیــا پیکانتــو )Picanto( مدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیک با پیشرانه ۱.۲ لیتری.

این خودرو در بازار امــارات ۴۳ هزار درهم 
قیمت دارد که معــادل ۳۶۱ میلیون تومان 

است.
۸- ام. جــی MG۵( ۵( مــدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیــک با حجــم موتــور ۱.۵ لیتری و 

.CVT گیربکس
این خودرو با قیمت ۵۷ هزار و ۶۴۵ درهمی 
در بازار امارات، معادل ۴۸۴ میلیون تومان 

ارزش دارد.
۹- نیســان ســانی )Sunny( مدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیک با پیشــرانه ۱.۶ لیتری و مجهز به 

.CVT گیربکس
این خودرو در بازار امــارات ۵۷ هزار و ۹۰۰ 
در هم ارزش گذاری شده که به معنای ۴۸۶ 

میلیون تومان است.
۱۰- رنو داســتر )Duster( مــدل ۲۰۲۲ 

اتوماتیک با حجم موتور ۲ لیتری.
این خودرو در بازار امــارات ۵۶ هزار و ۹۰۰ 
درهم ارزش دارد که برابر بــا ۴۷۸ میلیون 

تومان است.

۱۱- کیا ریو )Rio( هاچ بــک مدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیک با حجم موتور ۱.۴ لیتری.

ایــن خــودرو ۵۳ هــزار درهــم امــارات 
قیمت گذاری شده که برابر با ۴۴۵ میلیون 

تومان است.
۱۲- هیوندایی اکســنت )Accent( مدل 
۲۰۲۲ اتوماتیک با حجم موتور ۱.۶ لیتری 
و مصــرف ســوخت ۶.۴ لیتــر در هر ۱۰۰ 

کیلومتر پیمایش.
این خودرو در بازار امــارات ۵۲ هزار و ۹۹۹ 
درهم می ارزد کــه برابر بــا ۴۴۵ میلیون 

تومان است.
۱۳- کیا ســراتو )Cerato( مــدل ۲۰۲۲ 
اتوماتیک با پیشــرانه ۱.۶ لیتری و مصرف 
ســوخت ۶.۷ لیتــر در هــر ۱۰۰ کیلومتر 

پیمایش. 
این خــودرو در بــازار امــارات معادله ۶۶ 
هــزار درهم یعنــی ۵۵۴ میلیــون تومان 

ارزش گذاری شده است.
۱۴- نیســان کیکز )Kicks( مدل ۲۰۲۲ 

اتوماتیک با حجم موتور ۱.۶ لیتری. 
این خودروی ۶۱ هزار و ۹۰۰ درهمی، برابر 
با ۵۲۰ میلیون تومان قیمت گذاری شــده 

است.
»منوچهر منطقی« معــاون صنایع حمل و 
نقل وزارت صمت سه شــنبه هفته گذشته 
در نشســت خبری در محل وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت در پاســخ بــه خبرنگار 
اقتصادی ایرنا افزود: موضوع واردات خودرو 
به شــکل خودروی کامل )CBU( خواهد 
بود، اما در تلاشــیم تا برنامه های تکمیلی 
برای داخلی سازی محصولات نیز ارائه شود.
وی بیان داشــت: برای واردات خودروهای 
ارزان قیمــت ممکــن اســت تغییراتی در 
هزینه ای اسقاط خودروهای فرسوده داشته 
باشــیم و این مبلغ کاهش یابد؛ این موضوع 
به عنوان یکی از مشوق های وارداتی مدنظر 

است.
منطقــی خاطرنشــان کــرد: همچنین با 
توجه به تغییر نرخ پایــه ارز از ۴۲۰۰ تومان 
و افزایش نرخ ارز، برخی تعرفه های ورودی 
کاهش خواهــد یافت تــا قطعه ســازان و 
واردکنندگان قطعات مجبور نباشند مبالغ 

بیشتری بپردازند.

خریدار رئیــس هیئت مدیــره انجمن 
صنفی مراکز اسقاط خودروهای فرسوده با 
تشریح دلایل افزایش قیمت گواهی اسقاط 
خودروهای فرســوده، گفت: طرح گواهی 
صرفه جویی انرژی با هدف بهبود شــرایط 
نوسازی خودروهای فرسوده در نوبت طرح 

در هیأت دولت است.
 محمود مشــهدی شــریف در مورد دلیل 
افزایش قیمت گواهی اســقاط خودروهای 
فرســوده، اظهار کرد: قیمت گواهی اسقاط 
در ســال ۱۳۹۳ و ۱۳۹۴ حدود ۴ میلیون 
تومان بود اما از تیــر ۱۳۹۶ با توقف واردات 
خودرو، صدور گواهی اســقاط خودروهای 
فرسوده عملًا مصرفی نداشت و این مسئله 
باعث کاهش تقاضا برای خرید گواهی شد به 
طوری که فقط برای خودروهای موجود در 

گمرک گواهی اسقاط مصرف می شد.
وی ادامــه داد: این اتفــاق، کاهش قیمت 
گواهی اســقاط خودروهای فرســوده را به 
همراه داشت و مراکز اسقاط از روی ناچاری 
و به دلیــل وضعیت نامناســب اقتصادی، 
نسبت به فروش پایینتر از قیمت تمام شده 
گواهی اسقاط اقدام می کردند که باعث شد 
قیمت گواهی به یک میلیــون و ۳۰۰ هزار 

تومان کاهش یابد.
مشهدی شــریف با بیان اینکه از ۲۷ بهمن 
۱۳۹۸ دوبــاره محلی برای صــدور گواهی 
اســقاط خودروهای فرســوده بابت تولید 
موتورسیکلت پیدا شد، افزود: شرکت های 
ســازنده کامیون نیز از آن زمــان متقاضی 
دریافت گواهی اســقاط شــدند. با توجه به 

اینکه به طور متوسط ســالانه ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
هزار دستگاه موتور در کشور تولید می شود 
و با توجه به اینکه اسقاط هر سواری معادل 
۷ موتور سیکلت اســت، بین ۳۰ تا ۴۰ هزار 
فقره گواهی اسقاط مورد نیاز بود.  وی ادامه 
داد: در این شرایط انباشــت گواهی اسقاط 
در مراکز اسقاط ۸۰ تا ۱۰۰ هزار فقره بود به 
عبارتی تولیدکنندگان موتورسیکلت طی 
دو سال تمام گواهی اسقاط موجود در مراکز 

اسقاط را مصرف کردند.

رشدقیمتگواهیاسقاطدرپی
گرانیخودرو

رئیس هیئت مدیره انجمــن صنفی مراکز 
اسقاط خودروهای فرسوده تصریح کرد: در 
این شرایط باید گواهی اسقاط جدید تولید 
می شــد اما طبیعی بود کــه قیمت گواهی 
جدید بر اســاس قیمت جدید خودروهای 
فرسوده تعییین می شــد، نه مطابق با نرخ 
های ســال ۱۳۹۶ و قبــل از آن. به عبارتی 
وقتی قیمت پرایــد از ۲۰ میلیون تومان به 
۲۰۰ میلیون تومان رســیده به تبع قیمت 
خودروی فرســوده نیز افزایش یافته و دیگر 
کســی حاضر نیســت آن را با قیمت ۵ یا ۶ 

میلیون تومان به مراکز اسقاط تحویل دهد.
 وی افــزود: در پی افزایــش قیمت خودرو، 
قیمت خودروهای فرســوده نیز به شــدت 
افزایش یافت امــا قیمت گواهی اســقاط 
افزایش چندانی نداشته به طوری که قیمت 
هر گواهی در بهمن ۱۴۰۰ حدود ۴ میلیون 

و ۵۰۰ هزار تومان بود.

مشهدی شریف ادامه داد: در اسفند ۱۴۰۰ 
که سازندگان موتور سیکلت تقاضای زیادی 
برای دریافت گواهی اسقاط داشتند مراکز 
اسقاط باید خودروهای فرسوده را با قیمت 
روز تحویــل می گرفتنــد و گواهی جدید 
صادر مــی کردند بــه طوری کــه قیمت 
خودروهای فرســوده به بیش از ۱۵ میلیون 
تومان رســید. وی بــا بیان اینکــه در حال 
حاضر قیمت خودروهای فرســوده باز هم 
بالاتر رفته اســت، گفت، ممکن است نرخ 
خرید این خودروها توســط مراکز اسقاط 
بالاتر هم برود زیرا قیمت خــودرو افزایش 

داشته است.
رئیس هیئت مدیره انجمــن صنفی مراکز 
اسقاط خودروهای فرسوده ادامه داد:مطابق 
آیین نامه از رده خارج کــردن خودروهای 
فرســوده، خودروســازان و واردکنندگان 
خودرو به عنوان مســئول اســقاط معرفی 
می شــوند و این به معنی آن اســت که آنها 
باید نســبت به خرید خودروهای فرسوده 

از مالــکان و تحویل به مراکز اســقاط اقدام 
کنند. حــال آنکــه مراکز اســقاط جهت 
تسهیل فرآیند اسقاط خودرو و در راستای 
تعامل بیشــتر با تولیدکننــدگان خودرو و 
موتورسیکلت اقدام به جمع آوری خودرو به 
نیابت از آنها می کنند تا مدت زمان اســقاط 

به نفع آنها کاهش یابد.

پیشنهادمراکزاسقاطبرایصدور
گواهیاسقاطباکمترینهزینه

مشهدی شریف تاکید کرد: اگر این موضوع 
باعــث ایجــاد این ســوء تفاهــم در میان 
تولیدکنندگان شود که مراکز اسقاط اقدام 
به گران کردن گواهی می کنند، پیشنهاد ما 
این است که آنها مطابق وظیفه قانونی خود 
مستقیما نسبت به خرید خودروی فرسوده 
از مالکان اقدام کنند و مراکز اســقاط نیز با 
کمترین هزینه حاضر به اسقاط خودروهای 

آنها هستند.
بــه گفتــه وی، ارزش ضایعــات آهن یک 
دستگاه پیکان حدود ۷ میلیون تومان است 
در حالی که هزینه صدور گواهی اسقاط این 
خودرو ۱۲.۵ میلیــون تومان در می آید. در 
چنین شــرایطی امکان نــدارد که گواهی 

اسقاط ۴ میلیون تومان تمام شود.
رئیس هیئت مدیره انجمــن صنفی مراکز 
اسقاط خودروهای فرســوده تصریح کرد: 
بخشی از گواهی اسقاط خودروهای فرسوده 
از محل اسقاط تاکسی ها تامین می شود که 
قبلًا قیمت هر تاکسی فرسوده ۱۰ میلیون 
تومان بــود اما حالا به بیــش از ۳۱ میلیون 

تومان رســیده و اخیراً نیز بحــث افزایش 
قیمت مطرح است.  

وی بــا بیان اینکــه تعیین قیمــت گواهی 
اسقاط خودروهای فرسوده اردیبهشت هر 
سال از سوی ســتاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت به کارشناسان رسمی دادگستری 
ارجــاع می شــود، گفــت: مراکزاســقاط 
هیچگونه دخالتی در تعیین قیمت گواهی 
اســقاط ندارند و نرخ گواهی اســقاط تابع 
نرخ خودروی فرسوده است. در واقع قیمت 
گواهی اســقاط خودروی فرسوده حاصل 
قیمت روز خودرو منهــای ارزش ضایعات 
آن اســت و باید بهای قیمت، هزینه اسقاط 

و سود منطقی مرکز اسقاط نیز اضافه شود.
وی افزود: امســال نیز باید این اتفاق بیفتد 
که البته تا  به حال ایــن کار صورت نگرفته 
ولــی امیدواریم طــی ۱۰ روز آینده قیمت 
جدید و عادلانه مشخص شود، هر چند بهتر 
اســت این موضوع به صورت مصوبه هیأت 
دولت درآید.مشهدی شریف با تاکید بر لزوم 
ورود دولت به موضوع اســقاط خودروهای 
فرســوده، گفت: اگر دولت از این مســئله 
حمایت نکنــد تولید گواهی اســقاط به بن 
بست می رسد، چرا که هزینه صدور گواهی 
به طور سرســام آوری افزایــش یافته و تا به 
قیمت واقعی برسد برای متقاضیان اسقاط، 

صرفه اقتصادی نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه طبق قانون باید معادل ۲۵ 
درصد خودروهای تولیدی کشــور اسقاط 
شــود، افزود: ایــن رقم حــدود ۲۵۰ هزار 

دستگاه خودروی فرسوده می شود.

وزیرجهادکشاورزیخبرداد؛تخصیص۲۰هزارمیلیاردتومانتسهیلاتبهتولیدکنندگان

آگهی مفقودی
برگ سبز وانت زامیاد رنگ ابی مدل 1394به شماره موتور Z24699956Z و شاسی 
NAZPL140BF428739 و شــهربانی ایران 54_664ط91به مالکیت رضا زارع 

زردینی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
یزد

شناسه آگهی: 1311445

آگهی اختصاصی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی چالوس

نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی چالوس مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان 

محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
113 فرعی قسمتی از پلاک شماره 15 فرعی از 31 اصلی واقع در قریه پیچیده بخش 
کلارستاق حوزه ثبت ملک چالوس مربوط به محمدرضا شبانی نسبت به ششدانگ عرصه 
یک قطعه زمین )کاربری باغ( به مســاحت 648.06 مترمربع خریداری مع الواسطه از 

حسن علی حسن نژاد مالکیت رسمی.
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده 13 – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات  الصاق 
تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهی در روســتاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به 
اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از 
تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده 13 آئین نامه مذکور در مورد قسمتی 
از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم 
اظهار نامه حاوی تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت 
همزمان به  اطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید 

حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول1401/02/21
تاریخ انتشار نوبت دوم1401/03/04

علیرضا براری، سرپرست ثبت اسناد و املاک چالوس

شناسه آگهی: 1311445
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مدیرکل مدیریت انرژی و برنامه ریزی امور مشتریان صنعت برق:
هشداربهاداراتپُرمصرف؛رعایتنکنیدقطع

برقحتمیاست
 مدیرکل مدیریت انرژی و برنامه ریزی امور مشتریان صنعت برق گفت: 
طبق ماده ۲ مصوبه هیات وزیران، همه دســتگاه های اجرایی، بانک ها، 
نیروهای مســلح و نهادهای عمومی غیردولتــی موظف به کاهش ۳۰ 
درصدی مصرف انرژی نســبت به سال گذشــته در طول ساعت کاری 

روزانه هستند و در صورت رعایت نکردن با قطع برق روبرو می شوند.
به گزارش شــرکت تولید، انتقــال و توزیع نیروی بــرق ایران)توانیر(، 
»عبدالامیریاقوتی« افزود: هیات وزیران در مصوبه خود این دستگاه ها 
را ملزم به کاهش مصرف انرژی کرده اســت، براین اســاس ادارات باید 
مصرف انرژی خود را در پایان ســاعت اداری تا سقف ۷۰% مصرف دوره 

مشابه سال قبل کاهش دهند.
وی ادامه داد: بخش اداری باید مصرف خود را پس از پایان ساعت کاری 

تا ۶۰ درصد نسبت به ساعت مشابه سال قبل کاهش دهند.
مدیرکل مدیریت انرژی و برنامــه ریزی امور مشــتریان توانیر گفت: 
مصرف برق  بخش اداری با ابزارهای هوشمند کنترل می شود و کنترل 
رعایت دقیق برنامه ها توســط اداره ها، از طریق رؤیت پذیری و کنترل 

از راه دور و یا حضور اکیپ های نظارتی در هر شهرستان انجام می شود.
یاقوتی افزود: بر اساس این مصوبه در صورت رعایت نکردن سقف مجاز 
مصرف توسط دستگاه های مشمول، با اخطار قبلی، نسبت به قطع برق 

خاطیان اقدام خواهد شد.
 مصطفی رجبی مشهدی ســخنگوی صنعت برق نیز  از رسیدن پیک 
مصرف برق به  ۵۲ هــزار و ۴۰۰ مگاوات و افزایــش بیش از ۹ درصدی 
مصــرف در یک هفته گذشــته خبــر داده بود و گفــت: درصورتی که 
دســتگاه های اداری مصرف خود را متناســب با مصوبه هیات وزیران 
کاهش ندهند، در مرحله نخســت اخطار دریافت می کنند و در صورت 

رعایت نکردن برق اداره پرمصرف قطع خواهد شد.
همچنین »علی اکبر محرابیان« وزیر نیــرو مصوبه طرح ملی »کاهش 
مصرف انرژی الکتریکی«، ضوابط تشــویق و اعطــای پاداش کاهش 

مصرف به مشترکان برق را ابلاغ کند.
در مصوبه ابلاغی علی اکبر محرابیان آمده است: به منظور ایجاد امکان 
اعمال مشوق های مدیریت مصرف و باهدف تسهیل تامین برق به ویژه 
در اوقات اوج مصرف و همچنین افزایش مشــارکت مشــترکان شبکه 
برق کشــور در تحقق این هــدف از ابتدای ماه های گرم ســال جاری، 
شرکت توانیر )از طریق شرکت های تابعه و وابسته( مکلف است امکان 
مشارکت مشــترکان خانگی و ســایر مصارف را در طرح ملی »کاهش 
مصرف انرژی الکتریکی« به ویژه از طریق ســامانه های ارتباطی نظیر 

»برق من« فراهم کند.

وزیر اقتصاد آلمان اعلام کرد
تحریمنفتروسیهتاچندروزدیگر

تصویبمیشود
وزیر اقتصاد آلمــان اعلام کرد اتحادیه اروپا احتمــالا تا چند روز آینده 
برای تحریم واردات نفت روســیه به توافق می رســد اما ضربه زدن به 
صندوق جنگ روسیه شــاید مســتلزم کنترل قیمتهای جهانی نفت 

باشد.
 

رابرت هابــک، وزیر اقتصاد آلمــان، در خصوص تحریــم واردات نفت 
روســیه به اتحادیه اروپا به تلافی جنگ در اوکراین، به شبکه زد دی اف 

گفت: ما تا چند روز آینده به پیشرفت در این باره خواهیم رسید.
با این حال وی هشدار داد تحریم به صورت خودکار، کرملین را ضعیف 
نخواهد کرد. افزایش قیمت هــای جهانی نفت پــس از این که آمریکا 
تحریم واردات نفت روســیه را اعلام کرد، باعث شد مسکو درآمد نفت 
بالاتری از فروش حجم کمتری نفت داشــته باشد. بنابراین کمیسیون 
اروپا و آمریکا ســرگرم کار روی پیشنهادی هستند تا دیگر هر قیمتی را 

برای نفت پرداخت نکنند و قیمتهای جهانی را کنترل کنند.
وزیر اقتصاد آلمان گفت: روشن اســت که این اقدام غیرمعمولی است 
اما این اقدام تنها در صورتی موثر واقع می شــود که کشورهای زیادی 
همراهی کنند و این نکته کلیدی اســت.وی روز گذشــته در حاشــیه 
مجمع جهانی اقتصاد در داووس، در مصاحبه با دویچ لند فانک از این که 
اتحادیه اروپا هنوز برای تحریم نفت روسیه به توافق نرسیده است، ابراز 
ناامیدی کرده و اظهار کرده بود اگر رئیس کمیسیون اروپا بگوید ما این 
اقدام را در قالب ۲۶ کشور و بدون مجارســتان انجام می دهیم، در این 
صورت این مســیری خواهد بود که من همواره حمایت خواهم کرد اما 

هنوز چنین چیزی را از سوی اتحادیه اروپا نشنیده ام.
در میان ۲۷ عضو اتحادیه اروپا، مجارســتان اصلی ترین مخالف تحریم 

واردات نفت روسیه به این بلوک است.
بر اساس گزارش رویترز، نخست وزیر هلند هم روز دوشنبه گفته بود بر 
این باور است که اتحادیه اروپا می تواند تا یک هفته آینده برای ششمین 

بسته تحریمهای اتحادیه اروپا علیه روسیه به توافق برسد.

خریدگازدراتحادیهاروپااشتراکیمیشود
اتحادیه اروپا در راســتای تلاش برای کاهش وابســتگی به سوختهای 
فسیلی روسیه و ذخیره سازی برای آمادگی در برابر شوک های عرضه، 

قصد دارد پیش از زمستان خرید گاز به صورت مشترک را آغاز کند.
کمیســیون اروپا که بازوی اجرایی اتحادیه اروپاســت، هفته گذشته 
برنامه ای را با هدف توقف واردات سوختهای فســیلی از روسیه تا سال 
۲۰۲۷ از طریق سرعت بخشــیدن به ســرمایه گذاری های در انرژی 
تجدیدپذیر، صرفه جویی انرژی و اســتفاده از ســوختهای فســیلی 

غیرروسی رونمایی کرد.
روسیه که ۴۰ درصد از گاز اتحادیه اروپا را تامین می کند، از زمان حمله 
نظامی به اوکراین، عرضه گاز به لهســتان، بلغارستان و فنلاند را در پی 

امتناع این کشورها از پرداخت پول گاز به روبل، قطع کرده است.
کادری ســیمون، کمیســر انرژی اتحادیه اروپا، در مصاحبه با رویترز 
گفت: این بلوک با حمایت پلتفرمی که ماه گذشــته راه اندازی شــد و 
تقاضای کشــورها را بررســی و اســتفاده از زیرســاخت واردات گاز 
غیرروســی را هماهنگ می کند، قصد دارد خرید گاز به شکل اشتراکی 

را امسال آغاز کند.
خرید اشــتراکی برای کشــورها داوطلبانه خواهد بــود. تحلیلگران 
می گویند این طرح ممکن اســت برای تامین حجم قابــل توجه گاز با 
مشکل روبرو شــود زیرا بازار جهانی کمبود عرضه پیدا کرده است یا راه 
اندازی ســریع این طرح به دلیل پیچیدگی هماهنگی میان شــرکتها، 

دولتها و بروکسل برای خرید، ممکن است به این راحتی نباشد.
سیمسون گفت: با اقدام جمعی، کشــورهای اتحادیه اروپا می توانند به 

عرضه ای دست پیدا کنند که به طریق دیگر در دسترس نخواهد بود.

نیرو

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی با عرض 
تســلیت و همدری با خانواده های درگذشتگان حادثه 
ریزش ســاختمان متروپل آبادان، در همان ســاعات 
اولیه دستور اعزام نیروهای واکنش سریع و آتش نشانی 
ســازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی را به محل 
حادثه داد. »مرتضی شاهمیرزایی« از سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشیمی خواست تا امکانات امدادی، 

آتش نشانی، پشتیبانی و گروه های تخصصی خود را به 
محل حادثه اعزام کند.

وی با آرزوی ســلامتی و بهبودی برای مصدومان این 
حادثه ناگوار، ابــراز امیدواری کرد که با بســیج همه 
نیروهای امدادی و گروه هــای نجات، عملیات تخلیه و 

ایمن سازی محل حادثه به سرعت خاتمه یابد.
همچنین »ســیدامید شــهیدی نیا« فرمانده ارشــد 

شــرایط اضطراری منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 
نیز برابر با دســتور مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی، از آماده باش کامل امکانات امدادی این 
سازمان برای امدادرســانی در محل حادثه ساختمان 

متروپل آبادان خبر داد.
وی با بیان اینکه اکنون خبره ترین اعضای تیم واکنش 
ســریع ایمنی و آتش نشــانی ســازمان منطقه ویژه 

اقتصادی پتروشیمی در محل این حادثه حضور دارند، 
اعلام کرد: گروه واکنش سریع حوادث سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشیمی در محل ساختمان متروپل 
آبادان حضور یافت و جزئیات عملیــات امدادی آن از 
طریق فرمانده شرایط اضطراری سازمان پیگیری شد 
و به اطلاع معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی 

پتروشیمی رسید.

متروپل

علیمرادی  با توجه به طرح های توسعه 
ای کشــور عمان و نیاز این کشور به واردات 
گاز، گســترش دیپلماســی انــرژی با این 
کشور در این مقطع زمانی را می توان فصل 

جدیدی در روابط دو کشور دانست.
 یکی از مهمترین اهداف و رویکردهایی که 
پــس از روی کار آمــدن وزارت نفت دولت 
ســیزدهم مورد تأکید واقع شــده اســت، 
توســعه دیپلماســی انرژی اســت. پس از 
توافقاتی که در حوزه انــرژی میان ایران و 
ترکمنستان )ســوآپ گاز(، روسیه، قطر و 
آمریکای لاتین منعقد شــد، حال نوبت به 

ایستگاه پنجم، یعنی عمان رسیده است.
روابط جمهوری اســلامی ایران و سلطنت 
عمان بــه دلیــل ویژگی هــای اقتصادی، 
ژئوپلیتیک و سیاسی دو کشــور از اهمیت 
خاصی برخوردار اســت. ایــران و عمان در 
تنگه هرمز مرز آبی مشــترکی بــا یکدیگر 
دارند و فاصله دو کشــور در ایــن نقطه به 
۳۷ کیلومتر می رســد. اهمیت ژئوپلیتیک 
تنگه هرمز باعث شــده تا دو کشور از دیرباز 
همکاری های امنیتی بــرای حفظ امنیت 
حمــل و نقل دریایــی از این تنگه داشــته 

باشند.
عمان منابع نفــت و گاز محدودی در خلیج 
فــارس داراســت و در ایــن زمینــه دچار 
ضعف های فراوانی اســت. به همین خاطر 
جهت جبران نیازمندی های انرژی خود به 

همسایگانش نیازمند است.
مســائل و اختلافات سیاســی و مرزی دو 
کشــور عمان و امارات عربی متحده، باعث 
شــده اســت تا عمان این خط لوله را محل 
امنی جهت تأمین نیازهای بلندمدت خود 
نداند و امارات عربی متحده می تواند از این 
طریق به اعمال فشار به عمان بپردازد. عمان 
به دنبال حل این مشــکل تنها از یک طریق 
می تواند اقدام نماید و آن منابع عظیم گازی 

ایران در شمال این کشور است.

سابقههمکاریگازیایرانوعمان
ایــران نخســتین بار ســال ۱۳۸۳ بــه 
تفاهم نامه ای با عمان رســید که طبق آن، 
از ســال ۲۰۰۸ ایران روزانــه ۳۰ میلیون 
مترمکعب گاز را به کشــور همســایه صادر 
می کرد و حجم صادرات تا ســال ۲۰۱۲ به 
۷۰ میلیــون مترمکعب در روز می رســید، 
با این حال تحریم هــای بین المللی مانع از 

اجرایی شدن این پروژه استراتژیک شد.
همچنین، دو کشور ســال ۲۰۱۳ به توافق 
جدیدی رســیدند کــه باید تا ۱۵ ســال 
روزانه ۲۸ میلیــون مترمکعب گاز به عمان 
صادر می شــد. این خــط لوله قــرار بود در 
بســتر خلیج فارس کار گذاشــته شود و بر 
اســاس ارزیابی های آن زمان، سالانه بیش 
از یک میلیــارد دلار درآمد برای کشــور به 
همراه داشــت، اما این توافق نیز به مرحله 

اجرا نرسید.
در کنار صادرات گاز طبیعی فرصت استفاده 
از ال ان جی مازاد عمان بــه منظور تبدیل و 
صادرات آن نیز مطرح بوده اســت. به گفته 
مهران امیرمعینی، معــاون مدیر بین الملل 
در بازاریابی و عملیات گاز شرکت ملی نفت 
ایران قرار بر این بود که ما گاز را از طریق خط 
لوله به عمان ببریم و بر اساس توافق اولیه ای 
که داریم تبدیل بــه ال ان جی و به ما تحویل 
داده شــود و خودمان صادر کنیم، البته رقم 

بالا نیست اما برای ورود به بازار شروع خوبی 
است.

وی رقم گازی را که قرار بود جهت تبدیل به 
ال ان جی به عمان ارســال شود ۱.۵ میلیون 
تن در ســال یعنی حــدود ۶ میلیــون متر 

مکعب در روز عنوان کرد.
با این وجود روابط کاری ایران و عمان پس از 
فراز و فرودهای بسیار که تشریح آن در این 
مقال نمی گنجد، به جایی نرسید. تحریم ها 
و از طرفی پیچیده بودن پروژه های اجرایی 
و مطالعــات آن از جمله دلایــل این توقف 

عنوان می شود.
به منظور بهبود روابط دیپلماســی انرژی، 
جواد اوجی، وزیر نفت در روزهای گذشــته 
و پیش از سفر ریاست جمهوری به مسقط، 
راهی این شــهر شــد تا درباره موضوعات 
و ظرفیت هــای همکاری های دو کشــور 
صحبت کند. آنطور که مشــخص اســت 
فعلًا درباره موضــوع صــادرات گاز ایران 
توافقی نشده اســت و به گفته وزیر نفت ۲ 
محوری که علی الحســاب مورد توافق واقع 
شده اســت، اولاً تشــکیل کمیته ای فنی 
به منظور توســعه یک پارچه میدان نفتی 
مشترک هنگام و ثانیاً صادرات خدمات فنی 

مهندسی است.
وزیر نفت همچنیــن از بازدید هیأت عمانی 
از تأسیســات نفتی و گازی ایران و آشنایی 
بــا توانمندی ســازندگان و پیمانــکاران و 
شــرکت های دانش بنیان به ایران خبر داد 
و گفت: تجــارت و صادرات پتروشــیمی و 
فرآورده های نفتی نیز محور ســومی بود که 
مورد مذاکره قرار گرفت و توافق های خوبی 
روی آنها انجام شد.موضوع یکپارچه سازی 
میدان نفتی و بهره برداری مشــترک از آن 
همانطور کــه وزیر نفت هــم تصریح کرده، 
در منطقه بی سابقه است. البته این ایده ای 
اســت که توســط کارشناســان به منظور 
توسعه میادین مشــترک میان کشورهایی 
که گرایشات سیاسی همســو دارند توصیه 
می شود. البته عقد قراردادهای تأمین مالی، 
بهره برداری و تقســیم ســود آن نیازمند 
ســاختارهای حقوقی پیشرفته ای است که 

باید به دقت بررسی شود.
با این حال شــیوه بهره بــرداری یکپارچه و 
مشترک برای کشــور ایران که با ۲۸ میدان 
نفتی مشــترک، یکــی از پرچالــش ترین 

کشــورها در رابطه با این موضوع اســت، به 
شدت بهینه و صیانتی اســت و در صورتی 
که توافقنامه با عمان موفقیت آمیز باشــد، 
می توان آن را آغازی بر بکارگیری این شیوه 

در سایر میادین گذاشت.

تشریحتولید،مصرفواستراتژی
تجاریگازعمان

در رابطــه با ظرفیــت تولیــد و مصرف گاز 
کشــور عمان، ندا علم الهدی، پژوهشــگر 
مؤسســه مطالعــات انــرژی در گفتگو با 
خبرنگار مهــر گفت: برطبــق آخرین آمار 
کل تولیــد گاز عمان از میادین مســتقل و 
همراه این کشــور جمعاً به میزان حدود ۳۶ 
میلیارد متــر مکعب در ســال ۲۰۲۰ و ۳۸ 
میلیاردمترمکعب در ســال ۲۰۲۱ رسیده 
اســت. ۱/۱۴  میلیارد مترمکعب در ســال 
۲۰۲۰ صــادرات ال ان جی صــورت گرفته 
و پیش بینی می شــود که در ســال ۲۰۲۱ 
میزان صادرات ال ان جــی به ۱۵.۱ میلیارد 

مترمکعب برسد.
وی افزود: تمرکز عمــده تولید آتی عمان بر 
محور توسعه میدان گاز تایت میدان خزان 
مکرم بوده که با شروع توســعه فاز دوم آن، 
تولید گاز عمان به۱/۴۰  میلیارد متر مکعب 
در سال ۲۰۲۳ خواهد رســید اما پس از آن 
به تدریج پیش بینی می شــود به دلیل عدم 
سرمایه گذاری در اکتشــاف، به طور مداوم 
کاهش یافته و بــه ۴/۳۲ میلیارد مترمکعب 

در سال ۲۰۳۰ برسد.
وی با اشــاره بــه مصرف گاز کشــور عمان 
خاطرنشــان کرد: در ســال ۲۰۲۰ میزان 
تولید برق از گاز طبیعی بــه میزان  ۶۴/۳۴ 
تراوات ساعت رسیده بدین معنی که ۹/۹۶  
درصد از تولید برق به واســطه گاز طبیعی 
تولید شــده اســت. به دلیل سیاســتهای 
توســعه  برنامه هــای  و  صنعتی شــدن 
پتروشیمی برای متنوع سازی اقتصاد کشور 
و نیــز افزایش نقش گاز طبیعــی در تأمین 
تقاضای برق )همراه بــا عدم کارایی مصرف 
برق( انتظار می رود کــه مصرف داخلی گاز 
این کشــور از  ۸/۲۲ میلیارد مترمکعب در 
ســال ۲۰۲۰ به ۶/۳۱  میلیــارد مترمکعب 
در ســال ۲۰۳۰ افزایش یابد. رشد تقاضای 
داخلی گاز این کشــور در ده ســال آینده 
به طــور میانگین ۳ درصد در ســال برآورد 

می شــود. این موضوع می تواند اختصاص 
گاز تولیــد داخلــی به بخــش ال ان جی را 
کاهش دهد تا جوابگــوی تقاضای فزاینده 

بخش برق و صنعت این کشور به گاز باشد.
علم الهدی در رابطه با صــادرات گاز عمان 
گفــت: عمان یک صــادر کننــده کوچک 
گاز طبیعی اســت. افزایــش تولید داخلی 
و ســرمایه گذاری، عمان را قادر می ســازد 
صادرات خالــص را بــه بالاتریــن میزان 
پیش بینــی ۹/۱۴ میلیــارد مترمکعب در 
سال ۲۰۲۲ برســاند. پس از آن ، صادرات به 
طور قابل توجهی کاهــش می یابد و به ۹/۶ 
میلیارد متر مکعب در ســال ۲۰۲۷ و ۸/۰  

میلیارد متر مکعب در سال ۲۰۳۰ می رسد.

پیشبینیواردات1۲میلیاردمترمکعب
گازطبیعیعماندرسال۲030

وی افــزود: از آنجــا کــه عمــان اکنون به 
ســمت واردات گاز از طریق خط لوله رفته 
اســت ، پیش بینی می شــود که تا ســال 
۲۰۳۰ میــزان واردات گاز طبیعی از طریق 
خط لولــه به میــزان صــادرات ال ان جی 
نزدیک شــود به گونه ای که در سال ۲۰۳۰ 
میــزان واردات گاز طبیعــی از طریق خط 
لولــه ۱۲ میلیاردمترمکعــب خواهد بود و 
میزان صــادرات ال ان جــی ۸/۱۲  میلیارد 
مترمکعب گردد.به گفته علم الهدی حدود 
۵۵% از تولیــد گاز در جهت تأمین تعهدات 
قراردادی بلند مدت عمان در قبال اســپانیا 
و چندین کشور آسیایی از جمله ژاپن و کره 

جنوبی انجام می شود.
این پژوهشگر حوزه دیپلماسی انرژی درباره 
ظرفیت صادرات خدمات فنی مهندسی که 
از جملــه محورهای مورد توافق دو کشــور 
بوده اســت، گفت: در این زمینه باید اشاره 
داشت که ابتدا باید به برنامه ها و سیاستهای 
این کشــور توجه گردد زیرا بــدون دانش 
در مورد اهداف و سیاســتهای آتی کشــور 
مورد نظر نمی توان بازارســازی مناســبی 
ارائــه داد. مطابق با سیاســت انرژی عمان، 
قیمت گــذاری جدید و افزایــش قیمت به 
عنوان عاملی برای سرمایه گذاری در توسعه 
منابع گاز، به ویــژه در پروژه های پیچیده و 

پرهزینه مانند خازان استفاده می شود.
وی تصریح کــرد: از آنجا که کشــور عمان 
واردکننده گاز از طریق خط لوله می باشــد 

ســعی دارد که مصرف داخلی خــود را به 
سمت توســعه انرژی های تجدیدپذیر نیز 

سوق دهد.
در ژانویــه ۲۰۱۸، شــورای منابــع مالی و 
انرژی دولت، سیاست متنوع سازی سوخت 
را تصویب کرد که اهــداف زیر را برای بخش 

برق تعیین می کند:
  انرژی هــای تجدیدپذیر تا ســال ۲۰۲۵ 
حداقــل ۱۰% از انرژی الکتریکــی را تولید 

می کنند.
  از زغال ســنگ بــرای تأمین ســوخت 
حداکثــر ۳۰۰۰ مگاوات ظرفیــت تولید تا 

سال ۲۰۳۰ استفاده خواهد شد.
  بهبود بهره وری مصرف گاز در بخش برق.

  مطالعه منابع جایگزیــن برای تولید برق 
مانند گاز وارداتی.

  این سیاســت یک گام اساسی در جهت 
تأمین نیازهای ســوخت مورد نیــاز برای 
حمایت از توسعه مســتمر بخش برق است. 
این بیانیه ۷ ســاله برنامه هــای تحقق این 
اهداف سیاســت را با تأثیر فوری مشخص 
می کند و قصد دارد تا ســال ۲۰۲۵ ۲،۶۵۰ 
مگاوات از ظرفیت نصب شــده پروژه های 

انرژی تجدید پذیر )RE( را توسعه دهد.
علم الهدی ادامه داد: در نتیجــه از آنجا که 
توسعه میدان گاز تایت میدان خزان مکرم 
بویژه در فازهای ۲ و ۳ می تواند در اواســط 
دهه ۲۰۲۰ تولید گاز عمان را به پیک خود 
)۴۰ میلیــارد متر مکعب( برســاند اما پس 
از آن به میزان ۱۰-۷ میلیــارد متر مکعب 

کاهش تولید خواهد داشت.
 با توجه به رشــد تقاضای داخلی گاز، عمان 
بــه دنبــال واردات گاز از طریــق خط لوله 
می باشــد در سال ۲۰۳۰، کشــور عمان به 
۱۲ میلیارد متر مکعــب واردات گازی نیاز 
خواهد داشت تا واحدهای ال ان جی خود را 

فعال نگاه دارد.
وی بــا تأکید بــر اینکــه گزینه های جدی 
واردات گازی عمــان، امارات متحده عربی، 
قطر و ایران هســتند، افزود: کشــور قطر از 
طریق افزایــش ظرفیت خــط لوله دلفین 
به امارات از ۲۱ میلیــارد مترمکعب به ۳۳ 
میلیاردمترمکعــب و توســعه آن به عمان، 
کشــور امارات در آینده از طریق توســعه 
میدان گازی جبــل علی و ایــران از طریق 
احداث خط لولــه گزینه های محتمل برای 
عرضه گاز به عمان می باشند. لذا ورود ایران 
دراین مقطع زمانی و انتقال دانش خدمات 
فنی و مهندســی می توانــد در بخش های 
بالادســت و پایین دســت نفت در صنعت 
عمان در چارچوب اهداف کشــور مورد نظر 
گام های اساسی بردارد و حضور در این بازار 
با توجه به پتانسیل هایی که کشور عزیزمان 
ایران در این ســال های تحریم کسب کرده 
حتمــاً و قطعــاً کاربرد برای کشــور عمان 

خواهد داشت.
پژوهشــگر مؤسســه مطالعات بین الملل 
انرژی تصریح کرد: در شــرایطی که امکان 
کاهــش تحریم هــای ایــران در ماه های 
آتی وجود داشــته باشــد، با توجه به وجود 
پتانســیل صادرات گاز به عمــان بر طبق 
توافقات صورت گرفته، مناســب اســت بر 
طبق اســناد بالادســتی این گزینه فعال 
گردد. این گزینه می تواند پتاسیل بالقوه ای 
به منظور افزایش ســهم ایــران در تجارت 

منطقه ای و جهانی مدّنظر قرار گیرد.

اعزامنیروهایواکنشسریعوامدادیصنایعپتروشیمیبهمحلحادثه»متروپل«

نماینده پیشین ایران در هیات عامل اوپک تاکید کرد

عمان؛شریکتجاریمطمئنایرانازگذشتهتاکنون
خریدار  نماینده پیشــین ایران در هیات 
عامل اوپک با بیان اینکه روابط سیاســی و 
اقتصادی ایــران با عمان در ادوار گذشــته 
همواره خوب و مستحکم بوده و این موضوع 
سبب می شــود همکاری دو کشور در حوزه 
انرژی نیز تداوم داشــته باشد، گفت: رابطه 
کشــور با عمان در میان کشورهای حاشیه 

خلیج فارس نمونه است.
»محمدعلــی خطیبی« با اشــاره به اینکه 
عمــان در ســال های گذشــته به دنبــال 
همکاری های مشــترک با ایــران در حوزه 
صــادرات گاز، ذخیره ســازی نفــت خام و 
توسعه میدان های نفتی آن هم در سطح بالا 
بوده است، اظهار داشــت:  این موضوع بنا به 

دلایل نامعلومی تاکنون محقق نشده است.

وی افــزود: همکاری بــا عمــان در حوزه 
انرژی با توجه به روابط صمیمانه دو کشــور 
می تواند در آینده به عنــوان همکاری های 
مشــترک مطمئن در خارج از کشور مطرح 

شود.
نماینده پیشین ایران در هیات عامل اوپک 
دربــاره برخی اخبــار ضدونقیــض درباره 
تصاحب مشــتریان نفت خام ایران از سوی 
روســیه با اعمال تخفیف های غیرمعمول 
در ســطح بین المللی، گفــت: هم اکنون با 
وجود آنکه در فصل پرُمصرف انرژی به ســر 
نمی بریــم، بســیاری از مصرف کنندگان 
بــزرگ جهــان در حــال اســتفاده از 
ذخیره ســازی های راهبردی خود هستند 
که نشــان می دهد در بازارهای بین المللی 

با کمبود عرضه روبه رو هســتیم، از این رو 
ممکن اســت در این بــاره جابه جایی بازار 

انجام شود.
خطیبی با تأکید بر اینکه مســوولان فروش 
نفت ایــران نیز باید برای فــروش نفت خام 
کشور در ســطح بین الملل تلاش بیشتری 
کنند، گفت: با رقابت ســالم می توانیم سهم 
بیشــتری از بازارهای نفت خــام را به خود 

اختصاص دهیم.
وی اظهار داشت: در سال های اخیر با توجه 
به تحولات بین المللی همواره در بازار نفت 
شاهد رقابت های منفی و تحریم کشورها از 
سوی آمریکا بوده ایم، با توجه به تحریم های 
وضع شــده علیه روســیه، هم اکنــون این 
کشــور تمایل زیادی برای جذب بازار نفت 

کشــورهای شــرقی دارد، از این رو به نظر 
می رســد در صورت وجود آمادگی شرکت 
ملی نفت باید ضمن حفظ بازارهای ســنتی 

به فکر بازارهای جدید نیز باشد.
نماینده پیشین ایران در هیات عامل اوپک 
به صــادرات قابل توجه نفت خــام ایران به 
کشورهای اروپایی پیش از اعمال تحریم ها 
اشــاره کرد و گفت: با توجه کم اثر شــدن 
تحریم ها به نظر می رسد فرصت خوبی برای 
احیای بازارهای ســنتی اروپا فراهم شــده 

است.
خطیبی با بیان اینکه ایران نباید از بازارهای 
سنتی خود در ســایر نقاط جهان همچون 
آفریقای جنوبی به راحتــی بگذرد، تصریح 
کرد: یکــی از بهترین مشــتریان نفت خام 

ایران در گذشته آفریقای جنوبی بوده است.
وی بــا تأکیــد بر اینکــه در شــرایطی که 
بازارهــای بین المللــی نفــت بــا کمبود 
روبه روســت و تحریم ها کم اثر شــده، باید 
شــرکت ملی نفت ایران اقدام بــه احیای 
بازارهای از دســت رفته کنــد، گفت: ایران 
با توجــه با ظرفیــت مــازاد صادراتی خود 
می تواند با مقداری تحرک بیشتر در زمینه 
دیپلماســی انرژی بازارهای سنتی خود را 

به دست آورد.
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چرایی»الفدزفول«
 ۱- موقعیت سوق الجیشی یا اســتراتژیک و حساس دزفول در منطقه 
به عنوان گلوگاه و آخرین ســنگر در شــمال خوزســتان و تنها مسیر 
 دسترســی و مواصلاتی جنوب به مرکز کشــور که در صورت اشــغال 
توسط دشــمن هر گونه حمایت و پشــتیبانی از جنوب سرافراز توسط 
 دولت مرکزی را ناممکن و یا دشــوار می ســاخت و نیز مؤلفه پدافندی 
غیرعامل »مجاورت ســه رود بزرگ دز، کرخه و کارون« در  شــاهراه و 
کریدور شمال و جنوب.  ۲- تلاش های سربازان گمنام دزفولی در خنثی 
سازی حرکت های مذبوحانه اجانب و مبارزه بی امان نیروهای مخلص 
در دستگیری  عوامل جاسوس و نفوذی بعثی ها و مزدوران بزدل دشمن 
که در تحرکات خرابکاران قصد آسیب به تاسیسات اقتصادی و تخریب 
 چاه ها و لوله های نفت و گاز در جنوب یا جنوب غربی کشــور عزیزمان 
ایران را داشتند.  ۳- حفظ و حراست از دســتاوردهای انقلاب اسلامی 
توســط فرزندان انقلابی و جان بر کف دزفول در قالــب نهادهای تازه 
تأسیس  انقلاب همچون کمیته های انقلاب و سپس در سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی و جهاد سازندگی: 
  الف( در بخش های تابعه شهر مثل »شــوش و اندیشمک« قبل و بعد از 
جدا شــدن ازپیکر شهر ب( در سایر شهرهای اســتان خوزستان مانند 

اهواز و آبادان و خرمشهر و بستان و سوسنگرد و مسجد سلیمان
ج( و نیز اســتان های هم جوار همچون ایلام و لرســتان و حتی ســایر 

استان های کشور از قبیل کردستان و آذربایجان غربی
 ۴- وجود مایه های قوی معنوی و مذهبی و مدارس و حوزه های علمیه 
متعدد شــهر و مراجع بزرگ تقلید در دارالمؤمنین دزفــول و  ارتباط 
مســتقیم به عنوان پل ارتباطی حوزه های علمیه نجف و قم در دزفول 
با توجه به پیشــینه تاریخی دزفــول به عنوان خاســتگاه خاتم  الفقها 
و المجتهدین شــیخ اعظم شــیخ مرتضی انصاری و علمــای مبارزی 

همچون شهید سبحانی رحمته الله علیهما. 
 ۵- نقش بی بدیل و ممتــاز مبارزین دزفولی در نهضت اســلامی امام 
خمینی در ســال ۴۲ و پس از آن در ســال های مبارزه بی امان با رژیم 
 ستم شاهی در تشــکل هایی همچون منصورون و پناهگاه امن فعالین 

مبارزات مردمی و روشنفکران انقلابی. 
 ۶- نقــش ممتاز و فعــال در حرکت انقلاب اســلامی و زمینه ســازی 
ســرنگونی رژیم پهلوی توســط جوانان انقلابی و مؤمن و دزفولی که  از 
متن جلسات قرآن مساجد شــهر برخاســته بودند؛ تا جایی که اولین 
»خیزش مردمی تظاهرات« ثبت شده در اسناد ســاواک حتی قبل از 
 آغاز »خیزش و جرقــه اولیه انقلاب« در ۱۹ دی مــاه ۱۳۵۶ در قم؛ در 
هفتم محرم یا ۲۶ آذر ســال ۱۳۵۶ یعنی حدود بیست روز قبل از  اولین 
تظاهرات آغازین نهضت در شــهر قهرمان دزفول صورت گرفته است و 

یکی از ایام الله که علاوه بر چهارم خرداد باید به نام  دزفول ثبت شود. 
  ۷- تأثیر قابل توجــه رزمندگان و جوانان جان بر کــف دزفولی در بدو 
امر به عنوان کمیته و سپس در قالب ســپاه پاسداران در حفاظت  از مرز 
موسیان تا فکه که قبل از تشکیل ســپاه در دهلران به عنوان بخشی از 
اســتان ایلام مغفول واقع شــده بود تا جایی که بعدها در دفاع  مقدس 
بزرگترین عملیات ها و درگیری ها با دشــمن بعثــی در همین منطقه 

صورت گرفت و اهمیت نظامی و راهبردی این منطقه را بیان  می کند. 
محمدرضاشریفینسب

دزفولشهرخداست
  چهارم خرداد روزی است که به پاس پایداری و مقاومت مؤمنانه مردم 
دزفول در مقابل تهاجم دشمن بیدادگر بعثی از طرف دولت  جمهوری 
اســلامی »روز مقاومت و پایداری- روز دزفول« نامیده شد و سپس در 
تقویم رســمی ثبت گردید. )در چهارم خرداد ۱۳۶۶  لــوح مقاومت از 

طرف دولت جمهوری اسلامی به دزفول اهدا شد.(. 
  آماری مجمل از زخم هایی که بر پیکره این شهر نشست و تاب آورد: 

  ۱- دزفول ۱۷۶ بار مورد اصابت موشــک های دوربرد و ۹ متری دشمن 
قرار گرفت هر موشک تا شعاع ۵۰۰ متر تخریب در پی داشت.  در یکی از 

حملات موشکی ۲۳ تن از یک خانواده به شهادت رسیدند. 
 ۲- در طول هشت ســال ۲۵۰۰ گلوله توپ، ۳۳۱ راکت هواپیما، زخم 
و ویرانی بر ویرانی به بــار آورد با این همه مردم در اطاعــات از  امام، در 
شهر ماندند و اســتقامت ورزیدند و چهره طبیعی شهر و جریان مستمر 

زندگی مخدوش نشد.  
۳- در طول ۲۷۰۰ روز مقاومت ۲۶۰۰ شــهید، ۴۰۰۰ جانباز، ۵۰۰ تن 

آزاده تقدیم انقلاب مقدس اسلامی شد. 
 ۴- به سبب اصابت موشک ها، شــهر دزفول به »بلدالصواریخ« مشهور 
شد و در رســانه های جهانی بارها به این موضوع اشــاره داشتند.  رادیو 
عراق در هنگام تهدید شــهرها به حملات موشکی، نخستین شهری را 
که نام می برد »دزفول« بود ودر جدول تهدید خــود می گفت:   »الف- 
دزفول«، این عنوان هم اکنون عنوانی شناخته شده برای مردم دزفول 
است. »الف- دزفول« یعنی هماره نخستین هدف خشم و  آتش دشمن 
بود و این جز به ســبب تأثیر ژرف و همه جانبه دزفول در ناکام گذاشتن 

ارتش و عناصر وابسته بعثی نبود. 
 ۵- در طول جنگ تحمیلی ۱۹۰۰۰ باب خانه، مدرســه، مرکز درمانی، 
آموزشی واداری ویران شد. شــگفت آن بود که مردم با فاصله ای  اندک 
دســت به بازســازی می زدند برخی اماکن تا چهار و پنج بار بازسازی 
شــد و مردم برای حفظ چهره طبیعی و عادی شهر و نشان  دادن جریان 

زندگی به سرعت اقدام به بازسازی می کردند. 
 ۶- هم زمانی تشییع شــهدا و اعزام به جبهه از رویدادهای مستمر شهر 
دزفول بود. گاه وقتی از زیرآوار حملات موشــکی شهدای کودک  و زن 
بیرون کشــیده می شد. صفوف رزمندگان با شور و شــکوه فراوان عازم 

جبهه می شدند.
   ۷- در هیچ شــهری از کشــور- شــهرهای کوچــک- در طول جنگ 
تحمیلی اتفاق نیفتاده که دارای یک لشــکر باشد. هسته اصلی لشکر ۷ 

 ولیعصر را رزمندگان دزفول تشکیل دادند. 
  ۸- در هنگام حملات موشکی- گاه شش موشک در یک روز- که برای 
انهدام نیمی از یک شهر کافی است، به شهر اصابت می کرد؛  رزمندگانی 
که از دزفول می گذشــتند چنان تپش و سرزندگی و شکیب و حضوری 
می دیدند که تعبیرشــان این بود، هرکس می خواهــد  روحیه بگیرد از 
دزفول بگذرد. و حقیقت آن اســت که دزفول- »دژ« استقامت بود و پل 

پیروزی جبهه ها و دزفول همان »دژپل« است. 
 ۹- فرهنگ ریشــه دار دزفول که قله فقاهت آن شیخ مرتضی انصاری 
)ره(- شــیخ اعظم- بوده و قلب آن حضرت محمد بن موسی بن  جعفر- 
سبز قبلًا- و بسیار نام ها و یادهای سترگ شاعر وعارف فقیه و فرزانه، به 
این شهر هویت و شــخصیت وتراز معنوی والا  بخشیده بود و همین رمز 

پایدار و مقاومت آن می تواند باشد. 
  دزفول را رزمندگان شهر ویزای عالم معرفت و گذرنامه ی مرز محبت و 

پاکبازی و شهر شهود و شهادت وشکیب می نامیدند. 
 ۱۰- پیر و پارسای شهر- مرحوم آیت الله سید مجدالدین قاضی- اسوه 
مقاومت و ایستادگی مردم دزفول بود. او هرگز در طول  سال های سخت 
و روزها و شب های حملات موشکی و گلوله و راکت، شهر را ترک نکرد و 

نقطه اتکا و اعتماد ملجأ مردم شهرشد. 
 ۱۱- مساجد دزفول هنگام حملات موشکی فعال و جلسات قرآن دایر 
بودند. یکی از مساجد که به سبب اصابت موشک ویران شده بود  شبانگاه 
در پرتو فانوس، شــاهد نوجوانان و جوانانی بود که زمزمه قرآنشان روح 

امید و استقامت به مردم می بخشید. 
  بیش از این دزفول را باید شــناخت. این شهر در آســمان شناخته تر از 

زمین است. دزفول شهر عرفان است، شهر ایمان و شهر قرآن  است. 
  دزفول، ســرود صلابت و مقاومت و شوکت و شــهادت در عصر قحطی 

عاطفه هاست. دزفول شهر خداست. 

شهر

شــهردار تهــران گفت: برخــی موضوعــات مهم در 
کلان شهر تهران نظیر آلودگی هوا، تخلفات مربوط به 
ساخت وساز و صیانت از حریم شهری را نیازمند ورود و 

اعِمال اراده دستگاه قضائی می دانیم.
 علیرضا زاکانی شــهردار تهران در دیدار با رئیس قوه 
قضائیه با اشــاره به رویکرد جدیــد و اقدامات قاطعانه 
عدلیه در مقوله صیانت از حقــوق عامه گفت: رویکرد 
جدید دســتگاه قضا در مقوله صیانــت از حقوق عامه، 

برای شــهرداری تهران نویدبخش و به مثابه 
یک فرصت ویژه است.

وی ضمن تقدیر از ارائه تذکرات پیشــگیرانه 
سازمان بازرســی کل کشــور به شهرداری 
تهران، عنوان کرد: تلاش مدیریت شــهری 
تهران بر آن اســت که زمینه های فســاد را 
بخشــکاند و در این باب، شــهرداری تهران 

همکاری، کمــک و صیانت مجموعه قضائی کشــور را 

یک موهبت برای خود می داند.
زاکانــی همچنیــن تقویت مرکــز حقوقی 
شهرداری تهران را یکی از رویکردهای اصلی 
شهرداری پایتخت در مدت اخیر عنوان کرد.

وی در ادامــه، برخــی موضوعــات مهم در 
کلان شهر تهران نظیر آلودگی هوا، تخلفات 
مربوط به ساخت وســاز و صیانــت از حریم 
شــهری را نیازمند ورود و اعِمال اراده دستگاه قضائی 

دانست.شهردار تهران با اشاره به نقش و مسئولیت ۲۳ 
دســتگاه در موضوع کاهش آلودگی هوای شهر تهران 
که متأســفانه در اغلب مواقع کار را بــه گردن یکدیگر 
می اندازنــد، گفت: تلاش ما این اســت کــه اقدامات 
دستگاه های متولی در موضوع کاهش آلودگی هوا را با 
تشکیل یک قرارگاه و از طریق تفاهم پیگیری کنیم اما 
در مواردی که دســتگاهی حاضر به انجام وظیفه خود 

نیست، قطعاً نیازمند ورود دستگاه قضائی هستیم.

مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهرداری 
تهران از تکمیل ۵۰ هزار هکتار کمربند ســبز تهران تا 

سه سال آینده خبر داد.
 علی محمد مختاری مدیرعامل ســازمان بوســتان ها 
و فضای ســبز شهرداری تهران در شــصت و پنجمین 
جلسه شورای اسلامی شــهر تهران با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در حوزه فضای ســبز در ســال گذشته 
اظهار کرد: در سال ۵۷ تعداد کل پارک های محله ای و 
فرامنطقه ای در تهران ۷۵ بوســتان بود و مساحت کل 

فضای سبز شهر تهران ۴۲۰ هکتار بود.
مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهرداری 
تهــران ادامــه داد: در دهــه اول انقــلاب فعالیــت 

گســترده ای صورت نگرفت و در ســال ۶۵ 
تعداد بوستان ها به ۱۲۳ عدد رسید.

وی تصریح کــرد: تعداد پارک ها در ســال 
۹۹ به ۲ هــزار و ۳۰۰ پارک رســید و اکنون 
تعداد بوســتان ها به ۲ هزار ۳۲۳ بوســتان 
رسیده اســت.مختاری با بیان اینکه فعالیت 
ما در دو بخش درون شــهری و برون شهری 

اســت گفت: در بخش برون شــهری قبــل از انقلاب 
۳ بوســتان جنگلی به میزان ۲ هزار هکتار داشــتیم 
و جنــگل کاری های قبل از انقلاب تبدیل به بوســتان 
شــدند و اکنون این جنگل کاری ها به ۴۱ هزار هکتار 
رسیده است.مدیرعامل سازمان بوســتان ها و فضای 

سبز شــهرداری تهران تصریح کرد: انشااله 
ظرف ۳ ســال با کمک شــهروندان تهرانی 
۵ هــزار هکتار جنگل کاری انجام می شــود 
تا برنامه ۵۰ هزار هکتار زمین کمربند ســبز 
تهران تکمیل شــود.وی تصریــح کرد: در 
سال گذشــته ۲۳ بوســتان منطقه ای و فرا 
منطقه ای در تهران ســاخته شــد و ۸ باغ در 
سال گذشــته تملک و تبدیل به پارک شــد و در حال 

حاضر تملک ۲۱ باغ دیگر نیز در دستور کار قرار دارد.
مختاری با اشــاره به سرانه فضای ســبز هر فرد گفت: 
ســرانه فضای ســبز از ۱ متر که پیش قبــل از انقلاب 
وجود داشــت به ۱۶ متر رسیده اســت اما در ۶ منطقه 

۷،۱۰،۱۱،۱۷،۱۲،۸ ســرانه فضای ســبز کمتر از ۱۰ 
متر است.مدیرعامل ســازمان بوستان ها و فضای سبز 
شهرداری تهران با اشاره به فضای سبز خیابان ولیعصر 
گفت: در ظرف ۵ ســال ۴ هزار اصله چنار کهن ســال 
۱۰ تا ۱۵ سال از اطراف شهر مشــهد جمع آوری و در 

خیایان ولیعصر کاشته شد.
وی ادامه داد: در تصاویر ماهواره ای که از تهران گرفته 

شده است تهران دارای فضای سبز دیده می شود.
مختاری با اشــاره به هزار و ۲۵۰ هکتار فضای ســبز 
تهران گفت: این هزار هکتار جنگل کاری فضای ســبز 
اطراف تهران است و برخلاف آنچه که در فضای مجازی 

منتشر شده بوستان های تهران نیست.

شهردار

شهرداری

خریدار  این روزها که موج پاندمی کرونا 
تقریبا فروکش کرده و شــرایط تا حدودی 
به حالت عادی بازگشته است، ویروس آبله 
میمون خبرســاز و البته نگران کننده شده 

است.
موضوع شیوع ویروس آبله میمون در برخی 
از کشورهای اروپایی و آمریکایی، با موجی 
از نگرانی همراه شــده اســت. به طوری که 
»تدروس آدهانوم« دبیرکل سازمان جهانی 
بهداشت گفته است که جهان با چالش های 
هولناک از جمله کوویــد ۱۹ و آبله میمونی 

مواجه است.
وی افزود: همه گیری کووید ۱۹ تنها بحران 
در جهان ما نیســت. در حالی که ما اینجا در 
حال بحث و تبادل نظر هستیم، همکاران ما 
در سراســر جهان در حال واکنش به شیوع 
ابولا در جمهــوری دموکراتیک کنگو، آبله 
میمون و هپاتیت حاد با منشــأ ناشــناخته 
هســتند.این اظهارات دبیرکل ســازمان 
جهانی بهداشــت، در حالی مطرح می شود 
که نگرانی هــا از آبله میمــون رو به افزایش 
اســت. همان طور که موارد ابتــلاء به این 
ویروس و همچنین کشــورهایی که درگیر 
مواردی از ابتلاء به این بیماری شده اند، رو 

به افزایش است.
در این بین، مهم تریــن نگرانی بابت تبدیل 
شــدن بیماری آبله میمون به پاندمی است. 
تجربه وحشــتناک و تلخ پاندمــی کووید 
۱۹ در دنیا، باعث شــده تا برخی نسبت به 
بیماری آبله میمــون بدگمان شــوند. در 
حالی که آنچه در ایــن روزها از متخصصین 
علم پزشکی می شــنویم و می خوانیم، این 
اســت که آبله میمون قدرت ویروس کرونا 

را نخواهد داشت.
مهــرداد حقیقی متخصــص بیماری های 
عفونــی، گفت: طبــق اعــلام CDC دوره 
کمون بیماری آبله میمون بین ۵ تا ۱۳ روز 
اســت و بعد با علائم تب، بدن درد، ضعف و 
ضایعات پوســتی که صــورت و اندام ها را 

درگیر می کند همراه اســت.وی در ارتباط 
با راه های انتقال ویروس آبله میمون، اظهار 
داشــت: نحوه انتقال این بیماری از طریق 
تماس با بعضی از حیوانات و جوندگان است 
و ممکن است ترشــحات آلوده باعث انتقال 
انسان به انسان شود و همین موضوع باعث 

نگرانی در دنیا شده است.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشــتی با بیان اینکه این بیماری در 
ابتدا بیماری آندمیک مرکــز و غرب آفریقا 
بوده است، گفت: در گذشــته افرادی که به 
این بیماری مبتلا می شــدند سابقه سفر به 
این مناطق را داشــتند، امــا در حال حاضر 
بدون ســفر به این مناطق نیز ابتلاء رخ داده 

است.
حقیقی افزود: نکته امیــدوار کننده درباره 
این بیماری این است که اگر واکسن آبله در 
دسترس باشد، تا حدود ۸۵ درصد می تواند 

از ابتلاء به آبله میمون نیز جلوگیری کند.

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی ادامه داد: این بیماری درمان 
اختصاصــی نــدارد و بیشــتر درمان های 
حمایتی دارد؛ البته از داروهای ضدویروسی 

می توان برای درمان آن استفاده کرد.
وی بــا عنوان ایــن مطلب کــه در برخی از 
کشــورها واکسیناســیون برای گروه های 
حساس و در معرض خطر مانند کادر درمان 
آغاز شده است، یادآور شــد: واگیر بیماری 
آبله میمــون مانند کووید ۱۹ نیســت و ما 
انتظــار نداریم که یک پاندمی ایجاد شــود 
چون شدت واگیر آن نســبت به بسیاری از 

بیماری های تنفسی پایین تر است.
این متخصص بیماری هــای عفونی افزود: 
در این بیماری ترشحات آلوده باعث انتقال 
می شــود نه مانند کووید که احتمال انتقال 

به صورت هوابرد نیز وجود داشت.
حقیقــی به موضــوع انتقال ویــروس آبله 
میمون از طریق رابطه جنســی اشاره کرد 

و گفت: چنین بحثی مطرح اســت اما هنوز 
قطعی نیست.

گفته می شــود، بیماری آبله میمون اولین 
بار در سال ۱۳۵۸ در میمون هایی که برای 
تحقیق نگهداری می شــدند کشــف شــد 
و اولین مورد آبله میمون نیز در انســان در 

سال ۱۹۷۰ شناسایی شده است.
این بیماری در انســان باعث تب، بدن درد، 
بزرگ شــدن غدد لنفاوی و در نهایت آبله یا 
تاول های دردناک پــر از مایع روی صورت، 

دست ها و پاها می شود.
در همین حال، ســید علیرضا ناجی استاد 
ویروس شناســی دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشــتی، اظهار داشــت: این نگرانی 
وجود دارد که ویروس ممکن اســت به طور 
وســیع و خاموش در جامعــه و احتمالاً از 

طریق یک مسیر جدید انتقال منتشر شود.
وی بــا عنــوان این مطلــب که در ســال 
۱۹۷۰ اولین مــورد آبله میمون در یک بچه 

شناسایی شد و بیشــتر در مناطق آفریقای 
مرکزی و غربی مشــاهده شده و افرادی هم 
بوده اند که ســابقه مسافرت به آن مناطق را 
داشته اند، افزود: شیوع جدید این ویروس، 
یک مقدار متفاوت اســت و دلیل آن نیز این 
اســت که اکثر افراد مبتلا، سابقه مسافرت 
به کشــورهای آفریقایی را نداشته و به نظر 
می رســد انتقــال درون جامعــه ای اتفاق 
می افتد.ناجی در ارتباط بــا راه های انتقال 
این ویروس، گفت: در مورد انتقال انســان 
به انسان، به شــکل تنفسی از طریق قطرات 
خیلی بــزرگ اتفاق می افتد کــه به صورت 

چهره به چهره منتقل می شود.
وی همچنیــن به انتقال ویــروس از طریق 
ارتباط جنسی اشــاره کرد و افزود: احتمالاً 
ویروس یــک راه جدید به دســت آورده و 
مطالعه ای که در انگلســتان و آمریکا انجام 
شده، نشان می دهد در بیشــتر افرادی که 
تماس جنسی داشــته اند، ویروس منتقل 

شده است.
رئیس مرکــز تحقیقات ویروس شناســی 
دانشــگاه علوم پزشــکی شــهید بهشتی، 
تاکید کرد: این ویروس دو ســویه مختلف 
دارد که سویه آفریقای مرکزی تا ۱۰ درصد 
کشندگی دارد و ســویه دیگر که آفریقای 
غربی است، ضعیف تر است و تا کنون کشته 
نداشته است. اما، اینکه بگوییم مرگ و میر 
ندارد، درست نیســت و ممکن است کشته 

هم داشته باشد.
به نظر می رسد با توجه به نظریه های علمی و 
پزشکی که در ارتباط با ویروس آبله میمون 
مطرح اســت، ایــن بیمــاری نمی تواند به 
پاندمی کرونا تبدیل شود. با این حال، نباید 
نسبت به رعایت مراقبت های بهداشتی بی 
اعتنا بود. زیرا، تعداد کشورهای درگیر این 

بیماری، هر روز در حال افزایش است.
در عین حــال این احتمال وجــود دارد که 
شــاهد تکرار یک ماجرای ویروسی دیگر در 

دنیا باشیم.
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رئیس سازمان امور دانشجویان خبرداد

ورودوزارتعلومبهماجرایمسمومیتدانشجویان۲دانشگاه
زهــراســیفی رئیــس ســازمان امور 
دانشــجویان، در خصــوص بررســی های 
صورت گرفتــه درباره دلایل مســمومیت 
دانشجویان در دانشــگاه های فرهنگیان و 

امام صادق )ع( توضیحاتی ارائه داد.
 هاشــم داداش پــور رئیس ســازمان امور 
دانشــجویان صبح امروز در حاشــیه اولین 
جشــنواره ملی ســلامت دانشــجویان در 
خصــوص بررســی های صــورت گرفته 
درباره دلایل مســمومیت دانشــجویان در 
دانشــگاه های فرهنگیان و امام صادق )ع( 
توضیح داد و گفت: روز گذشــته زمانی که 
بحث مربوط به دانشــگاه فرهنگیان و امام 
صــادق )ع( درخوابگاه هــا اتفــاق افتاد، با 

دوستان صحبت کردیم.
وی ادامــه داد: قرار شــد اولین جلســه 
بررسی موضوع مذکور را روز شنبه برگزار 
کنیم تا ببینیم آیا ایــن اتفاقات که در دو 
نقطه و دو روز رخ داده اســت، ناشــی از 
مســمومیت غذایی بوده و یا اینکه عوامل 
پشــت پرده ای وجود دارد کــه وضعیت 

دانشگاه ها را به ســمت تشدید و تشویش 
بکشاند. واقعیت این اســت که نمی توانم 
اکنون پاســخ بدهــم. در حال بررســی 
هســتیم تا به یک جمع بندی برســیم تا 
مشخص شود که سهم هر کدام عوامل چقدر 
است. بعد از بررسی به خوبی می توانیم آن را 

مدیریت کنیم.
رئیس سازمان امور دانشــجویان در پاسخ 
به این سوال که دلایلی که وزارت بهداشت 
در خصوص این موضوع اعلام کرده اســت 
چیست؟ گفت: وزارت بهداشت دو عامل را 
مطرح کرده اســت یک اینکه ممکن است 
ناشــی از یک ویروس باشــد و اگر چنانچه 
ویروس باشــد، باید بررسی شــود که واقعاً 
ویروسی است و یا اینکه ناشی از مسمومیت 

غذایی است.
داداش پور تصریــح کرد: مهم این اســت 
که آن را بررســی می کنیم و اگــر به جمع 
بندی روشنی رســیدیم حتماً آن را مطرح 

می کنیم.
رئیس سازمان امور دانشجویان در پاسخ به 

این سوال که دانشگاه امام صادق )ع( امروز 
بیانیه داده اســت علت مسمومیت بیماری 
مسری گوارشی اســت، اگر این طور باشد 
از غذا و یا محیط خوابگاه اســت، ادامه داد: 
بالاخره می خواهیم بگوییم این موضوع تک 
عاملی نیســت. خود ما هنوز به جمع بندی 

در این خصوص نرسیده ایم. 
همانطور کــه می دانیــد در دو روز رخ داده 
اســت. قاعده این است که بررســی اولیه 
صورت گیرد و روز شــنبه اولین جلســه در 

این خصوص برگزار می شــود. جمع بندی 
می کنیم تا بتوانیم تشخیص دهیم هر یک 
از عوامل چقــدر ســهم دارد. در این حالت 
می توانیم ســخت گیری هــای معمول را 
در حوزه ســلامت جســمی تعریف کرده 
و به دانشــگاه های کشــور ابــلاغ کنیم تا 

دانشگاه ها، مراقبت بیشتری کنند.
وی درباره وضعیت درمان این دانشــجویان 
نیز گفت: دیروز که بررســی کردم دانشگاه 
فرهنگیان به دو بیمارستان و امروز دانشگاه 
امام صادق به ۴ بــا ۵ بیمارســتان منتقل 
شــده اند. رئیــس دانشــگاه فرهنگیان در 
صحنه حضور داشــته و به بررســی بیشتر 

مسئله پرداخته است.
داداش پور در خصوص نظارت بر بهداشــت 
تغذیه دانشــگاه ها اظهار داشت: ما در دفتر 
مشاوره و ســلامت، بحث مراکز بهداشتی، 
و مراکــز مشــاوره و ســلامت را پیگیری 
می کنیم، طبیعی اســت مراکز بهداشــتی 
ما در حوزه تغذیه کامــلًا مراقبت می کنند 
و دیدگاه های ســلامت محور را پیاده کرده 

و قواعــد و ضوابط ســختی دارند و ســعی 
می کنند ضوابط را اعمــال کنند ولی اینکه 
ببینیم که آیا این ناشی از مسمومیت غذایی 
است و دســتگاه گوارش را درگیر می کند، 
فقط مســمومیت غذایی نیســت و ممکن 
اســت عامل دیگری هم به آن کمک کرده 

باشد.
رئیس ســازمان امور دانشــجویان تصریح 
کرد: بدبینانه نمی خواهم بــه موضوع نگاه 
کنم. باید به یک جمع بندی برسیم و سپس 

نتیجه را اعلام کنیم.
وی در خصــوص اینکه آیا غــذا به صورت 
متمرکــز به دانشــگاه ها توزیع می شــود، 
گفت: خیر؛ هر دانشــگاهی خــود این کار 
را انجام می دهد. ممکن اســت یک ســری 
از دانشــگاه ها مثل فنی و حرفــه و علمی و 
کاربردی به خاطر مدیریــت هزینه ها اقلام 
اولیه را تهیه کرده و به دانشــگاه های خود 
توزیع کرده باشــند. اما معمولاً هر دانشگاه 
پخت خود را داشــته و طبق ضوابط مراکز 

بهداشتی خود عمل می کند.



برای  امداد به حادثه ریزش ساختمان متروپل صورت گرفت؛
وندان  آبادان ارسال خدمات لجستكی و آماده باش ظرفیت های شركت ار

استان

اهواز-محمدمجدم 
 روابط عمومی شــرکت نفت و گاز اروندان، در اولین ساعات 
حادثه دلخراش ریزش ساختمان تجاری متروپل در آبادان، 
طی تماس تلفنی دکتر خجســته مهر معــاون محترم وزیر 
نفت و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با مدیرعامل شرکت 

نفت و گاز اروندان جزییات حادثه و شرایط موجود در صحنه 
حادثه مورد گفتگو قــرار گرفت و مطابــق آن اعلام آمادگی 
جهت انجام هرگونه امداد و کمک رسانی و استفاده از ظرفیت 
های موجود در شرکت نفت و گاز اروندان توسط ایشان ابلاغ 

گردید.

مهندس عذاری اهوازی مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان 
در ادامه بــا تماس تلفنی بــا فرماندار آبادان، ضمن ارســال 
پیام تسلیت خود، هماهنگی ارســال اولین گروه از خدمات 
لجســتکی این شــرکت را انجام داده و اعلام داشــت جهت 
ادامه این خدمات و امداد رسانی ها، حداکثری ظرفیت های 

لجستیکی   و درمانی شرکت نفت و گاز اروندان و صنعت نفت 
جنوب در حالت آماده باش قرار دارد.

شایان ذکر است از ابتدای وقوع حادثه، امدادرسانی بهداشت 
و درمان صنعت نفت به مصدومان حادثه نیز آغاز شده است و 

هم اکنون ادامه دارد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با سرعت بیشتر ادامه می یابد

 

بوشهر - رضا حیدری 
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر از تســریع در انجام پروژه لایروبی 

نگهداری کانال دسترسی بندر بوشهر، خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان بنادر و دریانوردی ؛ محمد شکیبی نسب 
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشــهر گفت:با توجه به ضرورت نگهداشت 
عمق مطلوب کانال بندر بوشــهر برای پذیرش کشــتی هــای ۳۰ هزارتنی و با 
پیگیری های انجام شــده، شــناور مدرن مکران ۲ که از به روزترین شناورهای 
تخصصی لایروبی است و سال گذشــته با ظرفیت ۴هزارتن به ناوگان تجهیزات 
دریایی سازمان بنادر و دریانوردی در بندر امام خمینی ملحق شده است، به بندر 

بوشهر اعزام شد.
شکیبی نسب افزود: این تصمیم در جهت تقویت پروژه لایروبی نگهداری در بندر 
بوشــهر بوده و در حال حاضر با مجموع دو فروند لایروب ) بســتان و مکران۲(، 

تعمیق کانال دسترسی بندر بوشهر بسرعت در دستور کار قرار گرفته است.
گفتنی اســت، عمق آب در لنگرگاه خارجی بندر بوشــهر ۱۵ متر میباشد که از 
طریق کانال خارجی به طول ۹۲۰۰ متر و عمــق ۸/۱۰ متر به لنگر گاه داخلی و 
از لنگرگاه داخلی به وســیله کانال داخلی به طول ۳۹۰۰ متر و عمق ۳/۱۰ متر 
به خور سلطانی، اسکله های بندر بوشــهر و از آنجا به خور لشگری و پودر منتهی 

می گردد.

 رتبه نخست شركت  گاز اصفهان
در چهارمین دوره جایزه مسئولیت اجتماعی 

اصفهان -مریم مومنی 
شرکت گاز استان اصفهان بالاترین سطح جایزه ارایه شــده در چهارمین دوره 

جایزه مسئولیت اجتماعی و پایداری بنگاه های اقتصادی را از آن خود کرد.
در چهارمین دوره جایزه مسئولیت اجتماعی و پایداری بنگاه های اقتصادی که  
درسالن مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار شد، شرکت گاز استان 
اصفهان توانست بالاترین سطح جایزه را به خود اختصاص دهد و در همین راستا 
"جایزه پلاتین در حوزه حاکمیت شرکتی" به مهندس عسکری، سرپرست این 
شرکت اعطا شد . سرپرست شــرکت گاز استان اصفهان، در این خصوص، گفت: 
این رویداد در سال »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« در راستای ارج نهادن 
به کســب و کارهای مســئولانه و با حضور مدیران نهادهای دولتی و خصوصی، 
نمایندگان انجمن های علمی و صنفی کشــور و نماینــدگان مردم در مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد که بیش از ۷۰ شرکت و بنگاه بزرگ اقتصادی کشور از 
جمله فولاد خوزستان، فولاد مبارکه، و شرکت هایی نظیر؛ نفت پارس، پالایش 
نفت بندرعباس، پالایــش لاوان و…..در این دوره حضور داشــتند. مهندس 
عسکری گفت: مسئولیت اجتماعی یک ســازمان، نشان دهنده میزان تعهد آن 
به تاثیر فعالیت هایش در جامعه، محیط زیست و مشارکت آن در توسعه پایدار 
و درنظر گرفتن خواســته ها وانتظارات ذینفعانش اســت. وی با اشاره به اهداف 
چهارمین دوره جایزه ملی مسئولیت اجتماعی افزود: مسئولیت اجتماعی یک 
بحث اخلاقی مشترک میان همه انســانها و فراتر از قانون و اعتقادات است. وی، 
ادامه داد: سازمان ها باید پاسخگویی، مسئولیت پذیری و احترام به حقوق اعضای 
جامعه را در قالب برنامه های گسترده و راهبردی خود، مورد توجه قرار دهند، آنها 
در ازای بهره مندی از زیرســاخت ها و ســرمایه های اجتماعی، زیستی و علمی 
محیط پیرامون، باید در برنامه های خود، مسئولیت پذیری اجتماعی سازمانی و 

رعایت حقوق مصرف کنندگان را به صورت شایسته لحاظ کنند.

مدیرعامل شرکت گاز استان خبرداد؛

 تحویل بیش از ۲۳۱ میلیون مترمكعب گاز 
به  جایگاه های سوخت   اردبیل

 

اردبیل-افسون جبارزاده 
مدیرعامل شرکت گاز اســتان اردبیل از تحویل بیش از ۲۳۱ میلیون مترمکعب 

گاز طبیعی به  جایگاه های سوخت CNG  استان در سال گذشته خبر داد.
سردار اســماعیلی  با اعلام این خبر اظهار کرد: از این میزان گاز تحویلی، بیش از 
۲۱۰ میلیون مترمکعب مربوط به  جایگاه های داخل شهری و بیش از ۲۱ میلیون 

مترمکعب مربوط به  جایگاه های بین راهی است.
وی ادامــه داد: در حال حاضر ۶۹ جایگاه CNG در اســتان در امــر توزیع گاز 
فعالیت دارند کــه از این تعداد ۲۳ جایگاه دومنظــوره و ۴۶ جایگاه تک منظوره 
هستند. عضو شورای اداری استان اردبیل اظهار کرد: تعداد ۲۶ جایگاه در سطح 
شهر اردبیل و ۴۳ جایگاه در سایر نقاط اســتان فعال هستند که باتوجه به تعداد 
جایگاه های ســوخت در اســتان، در زمینه توزیع و تحویل گاز به خودروها در 
 CNG حال حاضر مشکلی وجود نداشته و دسترســی به  جایگاه های سوخت
در اقصی نقاط استان به ســهولت امکان پذیر است. مدیرعامل شرکت گاز استان 
اردبیل به نقش بارز گاز طبیعی در کاهش آلودگی هــای هوا تاکید کرد و گفت: 
رویکرد دولت در جایگزینی گاز طبیعی به جای سوخت های فسیلی در صنعت 
حمل ونقل قطعاً علاوه بر کاهش آلودگی های زیست محیطی فواید متعددی را 
برای کشور به همراه داشته اســت که کاهش واردات بنزین، کاهش هزینه های 

دولت در بخش حمل ونقل و ... نمونه ای از این فواید این طرح است.

مدیرکل کمیته امداد استان اعلام کرد؛

پرداخت حدود ۵ هزار فقره تسهیلات قرض 
الحسنه به مددجویان گلستانی

گرگان-مهنازمحمدزمانی 
مدیرکل کمیته امداد استان گلســتان از پرداخت ۴ هزار و ۹۱۱ فقره تسهیلات 
قرض الحسنه ضروری، درمانی و ودیعه مســکن به مددجویان در سال ۱۴۰۰ 
خبر داد. عیسی بابایی گفت: وام های ضروری برای حل مشکلات و گره گشایی از 
زندگی مددجویان و نیازمندان پیش بینی شده است و در همین راستا طی سال 
گذشته، ۲ هزار و ۶۵۶ فقره وام کارگشــایی از صندوق امداد ولایت به مبلغ ۱۷ 
میلیارد و چهل میلیون تومان و ۱۳۰۱ فقره وام کارگشــایی از طریق بانک های 
مهر ایران و رسالت به مبلغ ۱۰ میلیارد و ۹۴۹ میلیون تومان به مددجویان تحت 
حمایت این استان پرداخت شده اســت.بابایی گفت: به منظور کمک به تأمین 
مسکن و ودیعه مســکن خانواده های تحت حمایت ۲۰۶ فقره از محل صندوق 
امداد ولایت به مبلغ ۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان، ۵۹ فقره از محل بانک قرض 
الحســنه مهر ایران به مبلغ یک میلیارد و ۵۳ میلیون تومان، ۱۴۳ فقره از محل 
بانک مسکن به مبلغ ۳ میلیارد و ۸۹۲ میلیون تومان و ۵ فقره نیز از طریق بانک 
ملی به مبلغ ۷۵ میلیون تومان به مددجویان پرداخت شده است.او گفت: ۳۴۸ 
فقره وام درمانی به مبلغ ۲ میلیارد و ۷۸۰ میلیون تومان از صندوق امداد ولایت،  
۱۶۳ فقره به مبلغ ۲ میلیارد و ۲۹۸ میلیون تومان از بانک مسکن و ۳۰ فقره وام به 

مبلغ ۵۷۰ میلیون تومان از بانک ملی به مددجویان پرداخت شده است.
بابائی گفت: در مجموع وام های پرداخت شــده ضروری، درمان و ودیعه مسکن 
طی این مدت ۴ هزار و ۹۱۱ فقره از ســوی صندوق امداد ولایت و بانک های مهر 

ایران، رسالت، ملی و مسکن با اعتبار ۴۲ میلیارد و ۵۷ میلیون تومان بوده است

البرز-مظفری 
ایسنا/البرز مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید هشتگرد 
با اشــاره به اینکه چهار هزار و ۵۰۰ واحد مسکن مهر در شهر 
جدید هشتگرد خریدار ندارد، گفت: این واحدها به طرح ملی 

مسکن الحاق می شوند.
 نشست خبری مشترک مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید 
هشتگرد، شهردار شهر و رئیس شورای شهر جدید هشتگرد با 

اصحاب رسانه پیش از ظهر امروز برگزار شد.
عباس قنبری، مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید هشتگرد 
در این جلسه با اشــاره به اینکه چهار هزار و ۵۰۰ واحد مسکن 
مهر در شهر جدید هشتگرد خریدار ندارد، گفت: این واحدها 

به طرح ملی مسکن الحاق می شوند.
وی با بیان اینکه ســهم شــهر جدید هشــتگرد از طرح ملی 
مسکن حدود ۳۴ هزار واحد اســت، افزود: ۶ هزار و ۵۰۰ واحد 
برای ساخت به قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( و دو هزار و ۵۰۰ 
واحد هم به سایر ارگان ها مثل بنیاد شهید، نیروهای مسلح ...  

واگذار شده است.
این مسئول با اشــاره به اینکه هیچ تاکنون ۱۰۰ هزار نفر برای 
نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند، گفت: پس از بررسی های 

انجام شده تعداد واجدین شرایط به ۴۰ هزار نفر رسیده  است.
این مســئول در ادامه بر ضرورت تامین امکانات زیرساختی 
شــهرجدید هشــتگرد تاکید کرد و گفت: متاسفانه امکانات 

زیرساختی شهر با جمعیت ساکن همخوانی ندارد. البته در فاز 
یک و دو نسبت به فازهای سه، چهار و هفت امکانات بیشتری 
وجود دارد اما یقنیا تلاش ها باید به سمت برخورداری یکسان 

از خدمات و امکانات و افزایش آن معطوف شود.
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید هشتگرد درباره ساخت 
بیمارســتان توضیح داد و افزود: حدود ۱۱ سال پیش زمین 
ساخت بیمارســتان  با توافق وزارت راه و شهرسازی از شرکت 
عمران تحویل گرفته و به شهرداری واگذار شد به این امید که 
بیمارستان به همت شهرداری ساخته شود اما کاری از پیش 

نرفت.
وی تصریح کرد: سال ۹۳ طی توافقی زمین به بخش خصوصی 
واگذار شــد تا مشارکتی ســاخته شود اما ســرمایه گذار هم 
نتوانست به وظایف خود عمل کند و قرارداد آن هم فسخ شد. 
دوباره زمین به شرکت عمران شــهر جدید هشتگرد تحویل 
داده شــده اما فرایند انجام کارها زمان بر است و باید مراحل 

قانونی آن طی شود.
این مســئول اضافه کرد: درحال حاضر این شرکت یک زمین 
دیگر را برای ســاخت بیمارســتان در نظر گرفتــه که اینبار 
قرار است با مشــارکت شــهرداری و خیرین ساخته شود که 

امیدواریم هرچه زودتر کلنگ ساخت آن زده شود.
وی در ادامه به وضعیت راه اندازی مترو اشاره کرد و گفت: مترو 
باید به طور کامل تحویل شرکت بهره بردار راه آهن تهران شود 

تا به بهره برداری برسد که این روند نهایت تا دو تا سه ماه آینده 
اجرایی می شود.

مدیرعامل شرکت عمران شــهر جدید هشتگرد همچنین به 
قیمت بلیت مترو شهر جدید هشــتگرد به کرج اشاره کرد و 
گفت: بلیت تردد در حال حاضر هفت هزار و ۵۰۰ تومان است 
و این قیمت را شورای شهر تهران مصوب کرده و هزینه ای بابت 
فروش بلیت به شــرکت عمران تعلق نمی گیــرد و بارها برای 
کاهش قیمت بلیت با شرکت بهره بردار مذاکره کردیم تا این 

موضوع حل شود ولی تاکنون نتیجه ای نگرفتیم.
قنبری به موضوع تغییر نام شــهر جدید هشــتگرد نیز اشاره 
کرد و افزود: فرایند تغییر نام شهرجدید هشتگرد به مهستان 
از طریق استانداری انجام شده و باید در هیئت وزیران مطرح و 
به تصویب قطعی برسد تا پس از آن شهر جدید هشتگرد شهر 

مهستان نامیده شود.
در ادامه محسن آسوبار، شهردار شهر جدید هشتگرد با اشاره 
به وضعیت جمــع آوری نخاله  در این منطقــه گفت: درصدد 
هستیم که اولین کارخانه تبدیل نخاله به شن و ماسه در کشور 
را در این منطقــه راه اندازی کنیم که اگر عملیاتی شــود این 

مشکل هرچه زودتر برطرف می شود.
این مســئول همچنین درباره وضعیت نابه سامان زباله ها هم 
توضیح داد و افزود: قبــول داریم که در این حوزه ضعیف عمل 
کردیم اما نیرو و ماشین آلات شهرداری نیز برای پوشش دهی 

نیازهای این جمعیت بسیار محدود است. بسیاری از نیروهای 
خدماتی شهرداری ۵۰ سال به بالا هســتند و این مسئله هم 

راندمان کار را پایین آورده است.
وی گفت: امســال درصدد هســتیم که حــدود ۸۰ نیرو به 
نیروهــای خدماتی شــهرداری اضافــه کنیم تا به مســئله 
جمع آوری زباله و پاکیزگی شــهر به ویــژه در مناطق چهار و 

هفت رسیدگی بیشتری شود.

البرز

مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید هشتگرد :
4 هزار و500واحد مسكن مهر شهر جدید هشتگرد خریدار ندارد

همدان -  ذلیخا کرمی 
حمید گلی پور؛ مدیرعامل نمایشگاه بین المللی همدان با 
اعلام برگزاری نمایشگاه گل و گیاه و صنایع غذایی در محل 
جدید نمایشــگاه بین المللی همدان به صورت آزمایشی و 
قبل از افتتاح رســمی، گفت: در این نمایشگاه ۱۳۰ واحد از 
۱۳ استان مختلف کشــور محصولات خود را ارائه خواهند 
کرد. گلی پور افزود: این نمایشــگاه در محل سایت جدید 
نمایشــگاهی واقع در بلوار فــرودگاه برگزار خواهد شــد. 
ســرویس های حمل و نقــل عمومی اعــم از اتوبوس خط 
واحد، تاکسی و تاکسی های اینترنتی جهت ارائه خدمت به 

بازدیدکنندگان محترم هماهنگ شده است.
وی ادامه داد: محل حرکت تاکســی های درون شهری به 
سمت سایت جدید نمایشگاهی همدان در ایستگاه تاکسی 
روگذر شهید همدانی )چراغ قرمز قدیم( در نظر گرفته شده 
است. وی اعلام کرد: این نمایشگاه در زمینی به مساحت ۲۰ 
هکتار احداث شده است. فاز اول این نمایشگاه ۸ هزار متر و 
سایت اداری آن هزار متر مســاحت دارد. همچنین ۸ هزار 

متر فضای باز برای نمایشگاه در نظر گرفته شده است.
مدیر عامل نمایشگاه بین المللی همدان ادامه داد: احداث 

فاز دوم این نمایشــگاه به زودی آغاز خواهد شد و به محل 
برگزاری نمایشگاه های دائمی اختصاص خواهد یافت

وی با بیان اینکه در دو سال گذشته، هر ساله ۱۲ نمایشگاه 
برگزار شد، گفت: با وجود شــیوع ویروس کرونا در حالی که 
اغلب نمایشگاه های کشور به دلیل عدم برگزاری نمایشگاه 
و نبود درآمد تعدیل نیرو داشــتند، نمایشــگاه بین المللی 
همدان با رعایت شــیوه نامه های بهداشتی هر سال حداقل 
۱۲ نمایشــگاه برگزار کرد و در عین حال بــه عنوان یکی از 
واحدهای برتر در رعایت پروتکل های کرونا از ســوی ستاد 

کنترل و پیشگری کرونا در استان معرفی شد.

ساوه و زرندیه - مژگان زمانی 
دبیر اجرائی خانه کارگر ســاوه و زرندیه گفــت: تأخیر در 
تصویب نهایــی و ابلاغ افزایــش حقوق بازنشســتگان و 
مستمری بگیران تأمین اجتماعی در شرایط تورمی شدید 

باعث فشار بیشتر به این قشر می شود.
داود میرزایی در گفت وگو با خبرنــگار ما اظهار کرد: تأخیر 
در تصویب نهایی و ابــلاغ افزایش حقوق بازنشســتگان و 
مستمری بگیران تأمین اجتماعی در شرایط تورمی شدید 

باعث فشار بیشتر به این قشر می شود.
وی افزود: انتظار می رود هرچه زودتر مصوبه افزایش حقوق 
بازنشســتگان پس از گذشت دو ماه از ســال جاری، ابلاغ و 
اجرایی شود تا بخشی از دردهای این قشر از جامعه تسکین 

و نگرانی های آنان کاهش یابد.
دبیر اجرائی خانه کارگر ســاوه و زرندیه بیان کرد: هرچند 
این افزایش حقوق و مستمری بخش کوچکی از هزینه های 
درمان و بیمه تکمیلی، گرانی دارو، مســکن و … را شامل 
می شود. میرزایی با اشــاره به این که پس از تصویب افزایش 
حقوق بازنشستگان و مدنظر قرار دادن افزایش ۲۵ درصدی 
همسان سازی حقوق آنان از ســوی هیأت امنای سازمان 
تأمین اجتماعی و ارســال آن به هیأت دولت برای تصویب 
نهایی بیان کرد: هنوز این مصوبه تصویب نشده که باید علت 

آن مشخص شود.

وی تصریــح کرد: اکنون با گذشــت دو ماه از ســال جدید 
و افزایــش دســتمزد جدیــد و مصوبه شــورای عالی کار 
برای شــاغلین تأمیــن اجتماعــی و نیز افزایــش حقوق 
مستمری بگیران کشــوری و لشــگری، در این میان تنها 
تکلیف بازنشستگان کارگری مشخص نیست که این خود 
جای تأســف دارد. دبیر اجرائی خانه کارگر ساوه و زرندیه 
ادامه داد: دولت و مجلس شــورای اســلامی در سال های 
گذشته با عدم پرداخت به موقع حقوق کارگران بازنشسته 
و مستمری بگیران تأمین اجتماعی، آنان از حقوق حقه خود 
محروم کرده اند، آن هم از حقوقی که طی ۳۰ ســال، با کسر 
مبالغی از دســتمزد و در قالب حق بیمه در این سازمان به 

امانت گذاشته اند.

شیراز-چراغی 
سخاوت اســدی مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس 
با آیت الله سید هاشم حسینی بوشــهری، نماینده مردم 
بوشــهر در مجلس خبرگان رهبری و رئیس شورای عالی 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، دیدار و گفت و گو کرد.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در این دیدار گفت، 
در کنار صنعت پارس جنوبی که آبــروی نظام جمهوری 
اســلامی اســت باید برنامه ریزی هایی صــورت گیرد تا 
تولیدات و خدمات  مردم اســتان بوشــهر نیز در کنار این 

صنایع مورد استفاده قرار گیرند.
آیت الله بوشــهری افزود، در مورد رعایت قانون جذب ۵۰ 
درصدی نیروهــای بومی در  پروژه های پــارس جنوبی از 
مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس انتظار می رود در 
این زمینه نظارت عالیه داشته باشند زیرا از دغدغه های به 

حق مردم استان بوشهر است.
نماینده مردم بوشهر در مجلس خبرگان رهبری همچنین 
گفت، مدیران خوشــنام ما در جامعه مدیرانی هستند که 
در کنار آنها همــواره نیروهای کاردان پــرورش یافته اند 
و چه بهتر که ایــن پرورش یافتــگان از نیروهای متعهد و 

متخصص بومی باشند.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان 
کرد، امیدوارم با تلاش های مدیر عامل ســازمان منطقه 
ویژه پارس، پــارس جنوبی علاوه بر تامین گاز کشــور در 
زمینه مســئولیت های اجتماعی نیز تاثیرگذار باشــد که 
البته ایــن امر نیازمند افزایش اختیارات شــما از ســوی 

وزارت نفت است.
مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس نیز در این دیدار 
گفت، ما همیشه نیازمند راهنمایی ها و تدابیر شما هستیم 
و این رهنمودهای پدرانه  را بــرای اداره بهتر منطقه پارس 

جنوبی به کار خواهیم گرفت.

قزوین، مریم نقدی 
سردار آتانی فرمانده سپاه صاحب الامر)عج( استان قزوین 
عنوان کرد: آزادسازی خرمشهر در حقیقت ترسیم هندسه 
مقاومت در دفاع مقدس برای تثبیت مواضع دفاعی و مهلت 

ندادن به دشمن برای سازماندهی مجدد بود.
 ســردار رســتمعلی رفیعی آتانی، فرمانده ســپاه صاحب 
الامر)عج( استان قزوین در یادواره شهدای اردیبهشت ماه 
شهرستان بوئین زهرا، به استراتژی دفاعی انقلاب اسلامی 
در جنگ تحمیلی اشــاره کرد و گفت: استراتژی دفاعی ما 
در جنگ تحمیلی به دو شــکل »مهار و دفع تجاوز« هویت 
یافت، طوری کــه ما تا عملیات بیت المقــدس که منجربه 
آزادسازی خرمشهر شد، سیاست مهار دامنه تجاوز با هدف 
آزادسازی اراضی و شهرهای اشغالی را تعقیب می کردیم و 
پس از آن، سیاست دفع تجاوز، ضلع دیگر استراتژی دفاعی 
ما را تشــکیل می داد.  وی در ادامه افــزود: پیروزی انقلاب 
اسلامی در ایران، خشم اســتکبار جهانی به ویژه آمریکا را 
برانگیخت، زیرا علاوه بر ســرنگونی رژیم شاهنشــاهی که 
حافظ منافع آنان در منطقه خاورمیانه محســوب می شد، 
عمدتاً با سیاست استقلال جویانه و نفی سلطه شرق و غرب، 
منافع بین المللی آمریکا را به خطــر انداخت؛ به طوری که 
با اشغال لانه جاسوســی آمریکا در ایران، معارضه جدیدی 

بین انقلاب اسلامی و استکبار جهانی آغاز شد.  سردار رفیعی 
آتانی، تجزیه خوزســتان و رهبری جهان عرب را مهم ترین 
اهداف تجاوز رژیم بعث عراق دانســت و گفت: دولت عراق 
نسبت به استان خوزستان ایران چشم طمع داشت. هرگاه 
دولت عراق اختلافاتش با دولت ایران شدید می شد، موضوع 
عربی بودن استان خوزســتان را مطرح می کرد و آن را جزء 
جدانشدنی کشور عراق می دانست. پرورش رویای رهبری 
جهان عرب در ذهن صدام، از خصوصیات روحی و اخلاقی 
او سرچشمه می گرفت، او فردی تشــنه قدرت، دیکتاتور، 
خونخوار، بی رحم و بی اعتنا به مقررات بین المللی و بالاخر 

تشنه جنگ بود.    

همدان

مركزی

فارس

وین قز

برگزاری نمایشگاه گل و گیاه و صنایع غذایی در همدان

دبیر اجرائی خانه کارگر ساوه و زرندیه:

تأخیر در افزایش حقوق بازنشستگان باعث فشار بیشتر به این قشر می شود

نماینده بوشهر در مجلس خبرگان رهبری :

وی جمهوری اسلامی است پارس جنوبی آبر

فرمانده سپاه صاحب الامر)عج( استان قزوین؛

آزادسازی خرمشهر، ترسیم هندسه مقاومت در دفاع مقدس بود

اصفهان - مریم مومنی 
مدیرعامل شــرکت پالایش نفت اصفهان گفت: این شرکت در 
سالهای گذشته بیش از ۴/۱میلیارد دلار برای پروژه های بهینه 
ســازی که همگی در جهت حفظ محیط زیســت است، هزینه 
کرده. در ســال جاری نیز با برنامه ریزی های صــورت گرفته با 
رویکرد ۵ سال و  ۲۰ سال آینده در حال حرکت در زنجیره ارزش 

افزوده هستیم.
 دکتر محســن قدیــری افزود: با توســعه کســب و کار صنعت 
پتروپالایش و دستیابی به استانداردهای زیست محیطی، تولید 
محصولات دوستدار محیط زیست و مطابق استانداردهای یورو 
۴ و ۵، در جهت اقتصاد پایدار و اعتلای ایران اســلامی گام های 

بلندی برخواهیم داشت.
وی به موضوع مصرف آب به عنوان تهدید جدی صنایع از جمله  
شرکت پالایش نفت اصفهان اشــاره کرد و اظهار داشت: در این 
زمینه با هدف تبدیل تهدید به نقطه قــوت و حتی صادرات آب، 
پروژه های مختلفی انجام شــده و یا در حال انجام اســت.  برای 
نخســتین  بار در ایران، پروژه ملی زیســت محیطــی  تصفیه و 
اســتفاده صنعتی از  فاضلاب شهری در شــرکت پالایش نفت 
اصفهان با رویکرد کاهش مصرف منابع )آب شــرب( با ظرفیت 
۷۵۰ متر مکعب درســاعت راه اندازی شد. این پروژه ظرف مدت 
۲۴ ماه و صرف هزینــه ای بالغ بر۱۰۰ میلیــارد تومان در محل 

شرکت پالایش نفت اصفهان انجام شده است.

قدیری در ادامه به فعالیت های دیگر زیست محیطی این شرکت 
اشــاره کرد: پیگیری احداث واحد پیش تصفیه فاضلاب شاهین 
شــهر، انجام مطالعات اولیه امکان ســنجی ســاخت کولینگ 
هیبریدی که محاســبه میــزان صرفه جوئــی آب در کولینگ 
هیبریدی در حــدود ۵۵ درصد ) به میــزان ۱۷۱۴میلیون متر 
مکعب در ســال( و مدت زمان بازگشــت ســرمایه آن به میزان 
۱۰.۵ســال خواهد بود. احداث واحــد ZLD در جهت بازیابی 
و استفاده کامل از پســاب تولیدی واحد RO براساس مطالعات 
انجام شده، پروژه احداث واحد HERO به منظور افزایش بازدهی 
و راندمان واحد بازیافت )بر اســاس خروجــی مطالعات بازیابی 
آبهای شــور(. اجرای این پروژه ها منتج به کاهش بیش از نیمه 

مصرف کنونی آب، قطع نیاز به آب رسانی درچه، تأمین آب مورد 
نیاز مجموعه شهرک انرژی و در نهایت ایجاد فرصت صادرات آب 
میگردد. در کنار پروژه های ذکر شده و همچنین  با حذف مشعل 
و خشک شدن تمام پوندهای شــرکت، این پالایشگاه تا دو سال 

آینده  به یک صنعت سبز تبدیل خواهد شد

وژه های  زیست محیطی پالایشگاه اصفهان  و تبدیل شدن  آن به صنعت سبز پر



تداوموصولمطالباتکلاندربانکسامان
بانک ســامان در راســتای اهتمــام به وصول   

مطالبات خــود و رعایت بهداشــت اعتباری، 
تکلیف یکی از مهمترین پروندههای مطالباتی 

خود را مشخص کرد.
به گزارش ســامان رســانه، بانک ســامان در 
راســتای تکالیف خود برای وصــول مطالبات 
کلان غیر جاری از بدهــکاران، اقدام به تعیین 

تکلیف پروژه البرز مال کرد.
بر این اساس، بانک سامان طی اطلاعیهای در این خصوص عنوان کرد 
که توانســته با طرفین این دعوی حقوقی به تفاهم دست پیدا کند و با 
تملک ۵۰ درصد از این پروژه علاوه بر وصول مطالبات ناشــی از اعطای 
تســهیلات به مالکان پروژه البرز مال، توانسته ســود عملیاتی و سود 
غیرعملیاتی معادل نه هزار و دویســت و هشتادوشش میلیارد ریال را 

شناسایی و در دفاتر بانک ثبت کند.

پرداخت۹۵میلیاردریالتسهیلاتازدواج
طیدوماه

بانک کارآفرین در دو ماه ابتدای ســال جاری 
۹۵میلیارد ریال تسهیلات ازدواج داد.

به گزارش روابط عمومــی بانک کارآفرین، این 
بانک به منظور ترویج ســنت حســنه ازدواج، 
از ابتدای ســال ۱۴۰۱ تا اول خردادماه ســال 
جــاری،۷۳  فقره تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج معادل مــاه ۹۵هزار میلیــون ریال به 

متقاضیان پرداخت کرد.
بر اســاس این گزارش، در حال حاضر ۲۱۹نفر متقاضی در صف انتظار 
جهت معرفی به شــعب عامل بانک و ۲۱۰ نفر متقاضــی در حال طی 
کردن مراحل جهت اخذ تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در شعب 
عامل هســتند. بانک کارآفرین از تاریخ اول فروردین ماه سال ۱۴۰۱تا 
اول خرداد ماه ۱۴۰۱ به ۷۳ متقاضی تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
پرداخت کرده است. این میزان در دو هفته فروردین ماه ۱۶ فقره بوده و 

در دومین ماه سال به ۵۷ فقره بوده است .
بانک کارآفرین در ســال ۱۴۰۰ نیــز مجموعا، ۵۸۶ فقره تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج معادل ۴۷۱ میلیارد ریال به متقاضیان پرداخت 

کرد.
فرآیند دریافت تسهیلات قرض الحســنه ازدواج در بانک کارآفرین به 
این شــرح اســت؛ هر یک از زوجین به صورت جداگانه باید در سامانه 
تســهیلات وام ازدواج بانک مرکزی، ثبت نــام و کدرهگیری دریافت 

کنند.
سپس توسط سرپرســتی بانکی که در سامانه از طرف شخص متقاضی 
مشخص شده اســت، شــعبه پرداخت کننده تســهیلات مشخص و 
برای فرد ثبت نام کننده، پیامک ثبت اطلاعات و شــروع مرحله بعدی 

دریافت تسهیلات ارسال می شود.
در مرحله آخر فرد متقاضی باید به شــعبه مراجعه کرده با ارائه مدارک 

لازم پرونده خود را تکمیل و وام ازدواج خود را دریافت کند.
شایان ذکر است این فرآیند نباید بیشــتر از ۴۵روز زمان ببرد، در غیر 

این صورت فرد متقاضی باید مجددا ثبت نام کند.

آمادگیبانکتوسعهصادراتبرای
اعطایتسهیلاتبهصنایعپلیمریدانشبنیان

مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران گفت: 
این بانک به عنوان حامی اقتصاد دانش بنیان، 
آماده اســت از صنعت پلیمری کشور به عنوان 
صنعتی دانــش بنیــان، بالغ و توســعه یافته 

حمایت کند.
به گزارش روز ســه شــنبه اگزیم نیوز، دکتر 
سیدعلی حسینی در ســومین همایش ملی 
اقتصاد صنایع پلاســتیک در ایران، افزود: اواخر ســال گذشته طی 
قرارداد مشترکی که بانک توســعه صادرات ایران با صندوق پژوهش 
و نوآوری نفت امضــا کرد، مقرر شــد بالغ بر ۲۰ هــزار میلیارد ریال 
تسهیلات به شرکتهای دانش بنیان و نوآور حوزه نفت اختصاص یابد 
که این امر فرصت مناســبی برای بهره مندی شــرکت های پلیمری 

است.
وی بر لزوم توســعه دانش و فناوری در حوزه پلیمــر تاکید کرد و اظهار 
داشــت: کماکان برای ارتقا صنعت پلیمر، نیازمند دانش فنی خارجی 
هســتیم اما این ظرفیت وجود دارد که تمرکز حمایــت و  تامین مالی 
صنایع دانش بنیان در راستای شــکوفایی شرکت هایی باشد که در این 

حوزه فعالیت می کنند.
وی، کیفیت بالا، تنــوع و حجم تولید محصولات پلیمری کشــور را از 
امتیازات صادراتی مهم صنعت پلیمر خواند و گفــت: بی تردید پس از 
ایجاد گشایش های بین المللی شاهد جهش صادراتی چشمگیر در این 

صنعت خواهیم بود.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران اظهار داشت: این بانک خدمات 
مختلفی اعم از تسهیل گشایش LC داخلی، خرید دین اعتبار اسنادی 
داخلی و تامین سرمایه در گردش را به شــرکت های پلیمری صادرات 

محور ارائه می دهد.
وی با اعلام آمادگی بانک توســعه صادرات ایران برای حمایت مالی از 
فعالان صنایع پلاســتیک جهــت ورود به بازارهــای صادراتی جدید، 
تصریح کرد: این بانک همچنین خدماتی چون صدور ضمانتنامه، ارائه 
خدمات صرافی بــه صادرکنندگان صنعت پلاســتیک، تامین مالی از 
طریق اوراق گام و حمایت از زنجیره صادرات محصولات پلاســتیکی را 

به مشتریان فعال در این بخش ارائه می دهد.
یادآور می شود، سومین همایش ملی اقتصاد صنایع پلاستیک در ایران 
دوم و سوم خردادماه جاری با حضور اقتصاددانان، فعالان عرصه پلیمر 

و علاقه مندان به  این صنعت در محل هتل المپیک تهران برگزار شد.

با حکم سرپرست بانک سینا:
امیرلعلیمدیرروابطعمومیبانکسیناشد

سرپرست بانک ســینا در حکمی امیر لعلی را 
به ســمت مدیریت روابط عمومی بانک سینا 

منصوب کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا؛ امیر لعلی 
با حکم دکتر صفایی مزید به عنوان مدیر روابط 
عمومی این بانک معرفی شد. در بخشی از این 
حکم آمده است:  نظر به تعهد، تخصص و تجربه 
جناب عالی، به موجب این حکم، به سمت مدیریت روابط عمومی بانک 
سینا منصوب می شوید؛ تا با بهره مندی از دانش و تجربه خود، این بانک 

را در دستیابی به اهداف ترسیم شده یاری رسانید.
امیر لعلی مدیر جدیــد روابط عمومی بانک ســینا با ســابقه طولانی 
مطبوعاتی و مدیریت فرهنگی در رســانه های کشــور، سابقه فعالیت 
به عنوان مدیریت روابط عمومی بانک صــادرات ایران، مدیریت روابط 
عمومی بیمه تعاون و مدیــر امور روابط عمومی و ارتباط با مشــتریان 

بانک دی را در کارنامه کاری خود دارد.

امضایتفاهمنامههمکاریهتلفرودگاهی
باانجمنبهبودوتوسعهسطحسلامت

روانیکشور
با امضای تفاهمنامه ای بین شرکت توسعه گردشــگری آریا زیگورات 
)هتل های فرودگاهی( و انجمن بهبود و توســعه سطح سلامت روانی 
کشور)NA(، مقرر شــد از این پس گردهمایی های انجمن مذکور در 

هتل فرودگاهی برگزار شود.
به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشــگری، مدیرعامل شــرکت 
شرکت توسعه گردشگری آریا زیگورات در خصوص امضای تفاهمنامه 
مذکور گفت: این تفاهمنامه همکاری به منظور توســعه سطح سلامت 
کشور امضا شــده  که بر اساس آن، جلســات انجمن " NA "  به همراه 
اقامت هــای آخر هفتــه با برگــزاری همایش های شــاد در هتل های 

فرودگاهی برگزار می شود.
ســمانه یوســفی افزود: از آنجا که شــرکت آریا زیگورات خود را  عضو 
کوچکی از خانواده بزرگ ایران می داند، این رسالت را بر اساس سیاست 
های کلان گروه مالی گردشگری در راستای مسئولیت های اجتماعی 

خود آغاز کرده است.
وی با بیان اینکه تلاش برای افزایش ســطح ســلامت روانی کشور یک 
وظیفه همگانی اســت، ادامه داد: ما نیز سعی داریم خودمان را جزیی از 
اعضای انجمن " NA" بدانیم و بتوانیم با ارائه خدمات شــایان و مقرون 
به صرفه، محیطــی امن به دور از هــر گونه هیاهوی شــهری و البته با 
حفظ کامل همه اصول، زمینه ســفری کوتاه به تهــران را در هتل های 

فرودگاهی برای آنان فراهم کنیم.
یوســفی اظهار امیدواری کرد در آینده نه چندان دور با کمک رســانی 
به انجمن مذکور شــاهد اتفاق ویژه ای در کشور باشیم و به بهبود سطح 

سلامت روانی بیماران انجمن کمک کنیم.
شرکت توسعه گردشــگری آریا زیگورات وابســته به شرکت سرمایه 
گذاری میراث فرهنگی و گردشگری ایران )سمگا( از زیرمجموعه های 

گروه مالی گردشگری است.

 مدیرعامل فولاد خراسان در نشست آغاز همکاری با مراکز علمی
 و دانش بنیان استان:

صنعتعظیمفولاد،یکدانشگاهعلمیوعملی
وفرصتیبینظیربرایتحققخواستهرهبر

انقلاباست
مدیرعامــل فولاد خراســان در آیین انعقــاد تفاهم نامــه همکاری با 
دانشــگاه ها و مراکز علمی اســتان با هدف همکاری در تحقق شــعار 
تولید دانش بنیان با بیان این که ارتباط موثر صنعت و دانشگاه نیازمند 
تعامل دوســویه دانشــگاه و صنعت اســت، افزود: تامین تجهیزات و 
نیازمندی های صنعت بزرگ فولاد در اســتان، یک فرصت بزرگ برای 

تحقق همراهی »علم و عمل« است
کســری غفوری با ابراز مســرت از ورود مجموعه های علم و فناوری به 
حوزه های معدنی و صنایع مرتبط در خراســان رضــوی، افزود: تحقق 
و عینیت بخشــی به منویات رهبر معظم  انقلاب در تولید دانش بنیان، 
نیازمند ورود عملی دانشــگاه ها و مراکز علمی ما به موضوع »ســاخت 
داخل«، رفع چالش های اصلی صنعت از جمله در حوزه انرژی و کاهش 

وابستگی به خارج است.
مدیرعامل مجتمع فولاد خراســان از شــرکت های بزرگ صنعتی به 
عنوان »دانشــگاه های عملی« نام برد و خاطرنشان کرد: فولاد خراسان 
پتانســیل ها، امکانات و زمینه های همکاری دوجانبــه با مراکز علمی، 
شرکت های دانش بنیان و اســتادان و محققان گرامی را فراهم ساخته 
و انتظار ما امروز ورود جسورانه دانشــگاه ها و مراکز علمی به عرصه رفع 

چالش های صنعت با متد علمی است.
دکتر غفوری یادآور شــد: مجتمع فولاد خراســان امیدوار است امروز 
به عنوان یــک رویداد تاریخــی، آغاز تلاش همه جانبــه صنعت گران 
و دانشــگاهیان و پژوهشگران اســتان برای تحقق عینی و عملی تولید 
دانش بنیان به معنای واقعی کلمه و به عنوان یکی از اهداف ارزشــمند 

نظام اسلامی باشد.

ممنوعیتدریافتوثیقهنقدیهنگامپرداخت
تسهیلاتدربانکدی

بانک دی در جریان اعطای وام، وثیقه نقدی از مشــتریان دریافت نمی 
کند.

 به گزارش روابط عمومی بانــک دی، بنا بر الزام بانــک مرکزی و رویه 
های داخلی و تاکید مدیران بانک به تمامی واحدها، این بانک در زمان 
پرداخت تســهیلات، وثیقه نقدی در قالب واریز اولیه و یا اشکال مشابه 

آن دریافت نخواهد کرد. 
همچنین مسدود کردن بخشی از تســهیلات در بانک دی ممنوعیت 

دارد و متقاضی می تواند تسهیلات خود را به طور کامل دریافت کند.
نظارت بر اجرای این موضوع با دقت کامل در حال اجرا می باشد.

۱6۰۰سختافزاردرخدمتخدماتالکترونیکی
بانکدی

 بانک دی با توســعه ســخت افزارهای بانکی توانسته اســت به میزان 
چشــمگیری مراجعات حضوری مشتریان به شــعب را کاهش داده و 

سرعت، دقت و تعداد تراکنش ها را نیز تا حد بسیار زیادی افزایش دهد.
 به گزارش خبرگزاری آریا، شــیوع ویروس کرونا طی دو سال گذشته 
شرایط ســختی را برای ارائه خدمات حضوری به مشــتریان در شعب 
بانک ها ایجاد کرد که این موضوع اهمیــت و ضرورت توجه به تقویت و 

توسعه خدمات غیرحضوری را برای بانک ها حائز اهمیت ساخت.
بانک دی با شناخت صحیح این مساله در کنار توسعه خدمات اینترنتی، 
ابزارهای فیزیکی بانکداری را نیز به سرعت توســعه داد به گونه ای که 

اکنون ظرفیت بسیار مطلوبی در این حوزه در اختیار دارد.
در حال حاضر بانک دی تعداد ۹۰۷ دســتگاه خودپرداز با قابلیت هایی 
مانند پرداخت پول نقد، انتقال وجه، پرداخت قبوض و خرید شارژ را در 

شعب و نیز نقاط پرتردد نصب و راه اندازی کرده است.
خودگردان هــای بانک که از پیشــرفته ترین و ســریع ترین ابزارهای 
بانکداری در جهان هستند نیز همه خدمات خودپردازها را به مشتریان 

ارائه می دهند، اما مهم ترین ویژگی آن ها امکان دریافت وجه نقد است.
۹۳ دستگاه خودگردان بانک دی در سراسر کشــور در لحظه پول نقد 
مشتریان را دریافت و آن را به حساب واریز می کنند تا یکی از مهم ترین 
و پرتکرارترین مراجعات مشــتریان به شــعب یعنی حضور برای واریز 

وجه نقد به حساب به کمترین میزان ممکن کاهش یابد.
از ســوی دیگر به منظور ترویج فرهنگ عدم اســتفاده از پول نقد و نیز 
 CASHLESS کمک به توســعه بانکداری الکترونیک، ۲۰۰ دستگاه
این بانک در نقاط پرتردد نصب شــده و مورد اســتفاده همه مشتریان 
نظــام بانکی اســت.همچنین ۴۰۰ دســتگاه کارتخــوان بانک دی با 
جایابی مناســب در حال حاضر ســهم قابل توجهی در کمک به انجام 
تراکنش های کارتی عموم مشــتریان بانک ها دارند.بانک دی اکنون بر 
توسعه بانکداری اینترنتی متمرکز شده و با توسعه همزمان نرم افزارها و 
سخت افزارهای مربوطه، مشتریان و مخاطبان خود را به سوی دریافت 

خدمات باکیفیت هدایت می کند. 
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مدیرکل دفتر امور بانکی وزارت اقتصاد اعلام کرد

۲۷۰هزارمیلیاردتومانمطالباتمعوقنظامبانکی

خریدار  مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت 
اقتصاد کل مطالبات غیرجاری )معوق( شــبکه 
بانکی را ۲۷۰ هــزار میلیارد تومــان اعلام کرد و 
گفت: اســتمهال بدهی تســهیلات گیرندگان 

مهم ترین دلیل ایجاد بدهکاران بانکی است.
»قربان اســکندری« در نشست بررسی انتشار 
اســامی بدهکاران بانکی؛ چالش ها و فرصت ها 
اظهار کــرد: کل مطالبات غیرجاری شــبکه 
بانکی ۲۷۰ هزار میلیارد تومــان و کل دارایی 
شــبکه بانکی ۷۶۰۰ هزار میلیارد تومان است 
که نتیجه تقســیم ایــن دو عــدد ۳.۵ درصد 

می شود.
وی ادامــه داد: تســهیلات غیردولتــی بانک ها 
۳۴۰۰ هزار میلیارد تومــان )۴۵ درصد دارایی 
شبکه بانکی( است و تســهیلات غیرجاری ۲۷۰ 
هزار میلیارد تومان و ســایر دارایی شبکه بانکی 
۱۸۰۰ هزار میلیارد تومان اســت که ۲۳ درصد، 
بدهی بخش دولتــی به نظام بانکــی ۴۳۰ هزار 
میلیارد تومان و ۵.۵ درصــد کل دارایی بانک ها 

است.
مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمــه وزارت اقتصاد 
گفت: مجموع رقم های ذکرشــده ۷۴ درصد کل 
دارایی بانک ها اســت، در حالی که کل نقدینگی 

۴۶۰۰ تا ۴۷۰۰ هزار میلیارد تومان است.
این مقام مســوول با طــرح این ســؤال که بنگاه 

زیان ده چگونــه خلق نقدینگــی می کند، افزود: 
چرخه امحای نظــام بانکی خراب اســت و علت 
این خلق نقدینگی در شــرایط فعلی و ســاختار 
موجود به این صورت اســت که ۱۱ تا ۱۳ درصد 
رشــد نقدینگی نتیجه وضع موجود است و باید 
بررســی کرد که ۳۰ تا ۳۳ درصــد مابقی چگونه 

ایجاد می شود.
وی تاکید کرد: باید به این ســوال پاسخ دهیم که 
برای رشــد اقتصادی ۱ تا ۲ درصد که در کشــور 
داریم، چنانچه ۱۰ درصد نقدینگی نیاز داریم؟ و 
چرا اقدام لازم برای ایجــاد این مقدار از نقدینگی 

انجام نمی دهیم؟.
اسکندری ادامه داد: در این شرایط چرا مطالبات 
غیرجاری ایجاد می شــود و برخی مدیران نظام 
بانکی حاضر به پرداخت مطالباتی می شــوند که 

می دانند، بازگشتی ندارد.
مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمــه وزارت اقتصاد 
درباره دلیل ایجاد بدهکار بانکی گفت: استمهال 
بدهی تسهیلات گیرندگان مهم ترین دلیل ایجاد 

بدهکاران بانکی است.
وی اظهار داشت: چنانچه نرخ سود بانکی افزایش 
یابد تولید ضرر نمی کند، زیرا با افزایش نرخ سود 
بین بانکی تقاضا برای تسهیلات کم خواهد شد و 
درنتیجه فشــار بر منابع بانکی کم می شود و با کم 
فشــار بر منابع بانکی نقدینگی ایجاد نمی شود و 

درنتیجه تورم نیز رشد نخواهد داشت.
به گفته اسکندی، دلیل به وجود آمدن بدهکاران 
بانکی تشویق مردم به عدم بازپرداخت تسهیلات 
است به این صورت که به جای مجازات بدهکاران 
بارها به آنها فرصت داده می شــود تا بدهی خود را 

بپردازند.
اســکندری تاکید کرد: باید تسهیلات گیرندگان 
اعتبارسنجی شــوند تا مشــکلی در بازپرداخت 

تسهیلات از سوی وام گیرندگان نباشد.
وی دلیل دیگر ایجاد بدهکاران بانکی را شــوک 
ارزی و اقتصــادی در بــازار را بیان کــرد و گفت: 
تولیدکننــده تســهیلات ارزی دریافت می کند 
در حالی که درآمد ریالی دارد و با نوســانات ارزی 

دیگر توان بازپرداخت ندارد.
این مقام مســوول گفت: سال گذشــته یک هزار 
هزار میلیارد تومان افزایش تسهیلات را داشتیم 
که در مقابل آن یــک هزار هزار میلیــارد تومان 
افزایش ســپرده رخ داد، بنابراین خلق پول انجام 

نشد.
مدیرکل دفتر امــور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد 
دو راهکار برای عــدم ایجاد بدهــکاران بانکی 
بیان کرد و گفت: اصلاح بودجه و خروج نفت از 
بودجه سالیانه و شناسایی تضاد منافع در نظام 
بانکی را در مقابلــه با ایجاد بدهــکاران بانکی 

مؤثر دانست.

تجارتنو

مدیــر امورشــعب و نمایندگان 
بیمــه تجارت نو اذعان داشــت 
با توجه به تاســیس شــعب در 
شــهرهای یاســوج، خرم آباد و 
زاهدان در ســال ۱۴۰۰، شرکت 
بیمه تجارت نو در تمام استان ها 
حضور داشته و این افتخار را دارد 
که به تمام بیمــه گذاران خود در 
سراسر کشــور خدمات بیمه ای 

ارائه دهد.
به گــزارش روابط عمومی بیمه 
تجارت نــو ؛ قاســم قشــقاوی 
رویکرد مدیریــت تحت امر خود 
را را برگرفتــه از سیاســت های 
کلان شــرکت دانســت و گفت: 
درخصوص افزایش تعداد شعب 
در ســطح کشــور به هیچ عنوان 
هیجانی عمل نکــرده و حتما بر 
اســاس صرفه و صلاح شــرکت 
و بهــره منــدی از ظرفیت های 
بیمــه ای در خصوص تاســیس 

شعب جدید اقدام خواهیم نمود.
وی همچنین در خصوص نیروی 
انســانی شــعب افزود نیروهای 
جوان و کارآمد در شــعب سراسر 
کشــور مشــغول به کار بوده که 

قطعا جز سرمایه های 
ارزشمند شرکت تلقی 
می شــوند و به لحاظ 
بالاترین  توانمندی در 

سطح قرار دارند.
وی در خصوص جذب 
نیروی انسانی در سطح 

شــعب اشــاره کرد که هر گونه 
جذب نیرو در حوزه شــعب صرفا 
بر اســاس چارت مصوب بوده و از 
میان متقاضیــان همکاری طی 
فرایند جذب مدون و آزمون های 

علمی اقدام خواهد شد .
مدیر امــور شــعب و نمایندگان 
شــرکت بیمه تجارت نو، با اعلام 
این مطلب که پایش مســتمر در 
دســتور کار این مدیریت است، 
گفت: پایش ســه ماهه شعب بر 
مبنای شــاخص تحقق بودجه و 
پرتفوی اعلامی انجام می شــود 
یعنی یک پایش براساس عملکرد 
ماه به ماه هر شعبه و مقایسه آن با 
بودجه ابلاغی و همچنین مقایسه 
رشد شعبه نسبت به مشابه سال 
قبل در همان بازه زمانی انجام می 
شود. در این بررســی در صورت 

نیاز به رونــد اصلاحی 
توصیه های لازم ابلاغ 
و عملکرد شعبه مجدد 
قرار  ارزیابــی  مــورد 
میگیرد. عــلاوه براین 
نــوع نظــارت ، پایش 
جدی و کلــی در پایان 
هرسال و براســاس پنج شاخص 
اصلی بیمه گــری، مالی، ترکیب 
پرتفــوی، بهــره وری و کیفیت 
شــبکه فروش انجام که ۱۷ زیر 
شــاخص هم بــرای آن تعیین و 

صورت می پذیرد.
و در نهایــت برهمیــن اســاس 
کارنامه هر شعبه صادر می گردد.

به اعتقاد قشــقاوی، پایش شعب 
از ســوی مدیریت امور شــعب و 
نمایندگان به شــعبه کمک می 
کند تــا خود را بــا بودجه ابلاغی 
وفق داده و همانگونه که گفته شد 
در صورت نیاز اقدامات اصلاحی 

را صورت دهد.
وی، درخصوص توانمندســازی 
نیروی انسانی در شــرکت بیمه 
تجارت نــو، گفــت: بــا توجه به 
هماهنگی صــد در صدی ارتباط 

خوب بــا مدیریت آمــوزش گام 
های مثبتــی در ســال ۱۴۰۰ 
برداشته شــد و برای سال ۱۴۰۱ 
تقویم آموزشــی منظمی ایجاد 
شــده اســت که هــم در حوزه 
امور شــعب و هم در حــوزه امور 
نمایندگان این اتفاق با محوریت 
آموزش فنی، بازاریابــی، عمر و 

فناوران رقم خواهد خورد.
مدیرامور شــعب و نمایندگان، 
تاکیــد کرد کــه شــرکت بیمه 
تجارت نو به موضوع پشــتیبانی 
از شــعب بســیار توجه کرده و با 
مســاعدت مدیر عامــل محترم 
بســیاری از شــعب این شرکت 
بــه نــاوگان خودرویــی تجهیز 
و بســیاری از شــعب هــم بــه 
لحاظ هویت بصــری به صورت 

متحدالشکل درامده اند.
قشــقاوی، اذعان داشت در سال 
۱۴۰۱ به امید خدا تمامی شعب 
باقــی مانــده نیز به خــودروی 
ســازمانی مجهز و هویت بصری 
مدنظر هم در ســایر شــعب بر 
اساس برند بوک جدید شرکت ، 

پیاده سازی خواهد شد.

شعبتوانمند،نقطهقوتبیمهتجارتنو

تولیدبانک

دی
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